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Milé čtenářky a čtenáři, 

vděčným redakčním tématem je už nějakou dobu 
e-commerce. Vždy je o čem psát. Dávno na ni sázejí i tra-
diční obchody. Nový e-shop spustila v září do ostrého 
provozu například Billa. Její ambicí je stát se druhým nej-
silnějším hráčem v prodeji potravin. Do robotizovaného 
pracoviště v Ostravě zase investoval on-line prodejce 
reklamního textilu MALFINI.

Na populární obchodní kanál musí reagovat také obaláři. 
Na scéně se proto čím dál častěji objevují zajímavá obalo-
vá řešení šitá na míru. Zajištěna jsou například speciálními 
mechanismy proti krádežím. Důraz je kladen na uživatel-
ský komfort, v kurzu začínají být znovupoužitelné krabice.

Daří se i privátním značkám. Velký krok v této kategorii 
učinilo makro ČR.

Vpřed jdou také technické obory. V první polovině října 
proběhl Mezinárodní strojírenský veletrh v Brně. Na jeho 

zhodnocení si musíme počkat do prosincového vydá-
ní, ale už nyní víme, že speciální pavilon si vysloužila 
autonomní přeprava. I proto na tento trend reagujeme 
v několika redakčních příspěvcích.

V říjnovém vydání se s námi můžete opět vydat do za-
hraničí. Začneme návštěvou magického irského hradu 
Leslie v hrabství Monaghan. Narozeninovou party na 
něm uspořádala společnost Combilift. Pro milovníky le-
gendární skupiny Beatles: stejné místo si ke své svatbě 
vybral Paul McCartney. Velký obalový svátek proběhl 
v Bruselu na Labelexpu Europe. Špatná zpráva je, že 
naposledy. Ale žádné strachy, příští ročník veletrhu se 
uskuteční ve španělské Barceloně.

Ve velkém stylu se slavilo také v Label designu. Ten si 
k oslavě již 30. narozenin zvolil zámek Zbiroh. A na úplný 
závěr: konference SpeedCHAIN se i letos odehrála v his-
torických budovách pražského Břevnovského kláštera.

STÁLE SE NĚCO DĚJE! 

Ničím nerušené čtení vám přejí 

šéfredaktorka Adriana Weberová 
a tým Packaging Herald

EDITORIAL

Sledujte naše inspirace i na sociálních sítích
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uživatelským rozhraním

	� Až pět řádků textu, loga, 1D a 2D kódy  
ve vysokém rozlišení

	� Plně nerezová skříň bez retenčních zón 
(IP56/IP66)

	� Až o 50 % nižší emise těkavých 
organických sloučenin (VOC)

	� Intelli’Swap modulární design pro 
snadnou údržbu

	� Programovatelné 24pinové rozhraní 
pro snadnou integraci připravené pro 
Průmysl 4.0

	� Chytrý management spotřebního 
materiálu

	� Široká nabídka inkoustů pro všechny typy 
materiálů, včetně vysoce výkonných  
MEK-free inkoustů

Nová CIJ tiskárna
Markem-Imaje 9750

ONDRÁŠEK INK-JET SYSTEM
OFICIÁLNÍ PARTNER MARKEM-IMAJE ČR

Tiskárna 9750 je navržena tak, aby 

optimalizovala celkové náklady na 

vlastnictví, zvyšovala OEE a zároveň 

přispívala k vašim cílům udržitelnosti.

Nejdelší servisní
interval na trhu

18 000  
hodin 30 měsíců

obchod@ondrasek.cz www.ondrasek.cz
www.markem-imaje.com +420 558 639 611

CIJ printers

rozšířená
záruka

LET5

Více o tiskárně zde
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DIÁŘ AKCÍ NEWS

Actimel	je	v	novém,	plně	recyklovatelném	obalu
Společnost Danone inovuje obal jogurtového nápoje 
Actimel. Nové obaly bez plastové etikety budou zave-
deny u všech produktů značky dostupných v Česku, 
s výjimkou výrobků Actimel Kids pro děti. Změnou spo-
lečnost dosáhne 100% recyklovatelnosti obalu a snížení 
množství odpadních plastů o 17 tun ročně. „Jako jeden 
z největších výrobců na světě si ve společnosti Danone 
plně uvědomujeme naši klíčovou roli v oblasti změny 
současného neudržitelného systému balení potravin. 
Máme velkou radost, že můžeme představit projekt, 
jehož součástí je odstranění plastové etikety z obalů 
značky Actimel. U této značky jsme se zavázali podpo-
rovat imunitní systém a také podnikat kroky k tomu, aby 

byly naše lahvičky udržitelnější a jejich 
recyklovatelnost se postupně zlepšo-
vala,“ uvedla Hana Ďurajková, brand 
manažerka značky Actimel. Změnou 
balení projdou lahvičky Actimel v celé 
Evropské unii. Všechny potřebné infor-
mace zůstávají zachovány na vnějším 
lepenkovém obalu, který spojuje jed-
notlivé lahvičky a je 
také plně recyklova-
telný.

Více na www.packagingherald.cz

MSV	2023	představil	inovativní	průmyslové	technologie
Na brněnském výstavišti se od 10. do 13. října 2023 
uskutečnil již 64. ročník Mezinárodního strojírenského 
veletrhu (MSV Brno). Desítky tisíc návštěvníků se opět 
seznámily s průmyslovými technologiemi a inovacemi, 
které představili vystavovatelé z 43 zemí. Součástí byl 
již tradičně projekt Packaging Live. Společně s MSV se 
konaly i specializované veletrhy TRANSPORT A LOGISTI-
KA, ENVITECH a WOODTEC. Své expozice připravily také 
firmy věnující se automatizaci, elektronice, průmyslovým 
robotům, měřicí technice, plastům, sváření, povrchovým 
úpravám, hydraulice nebo materiálům a komponentům.

Ekologicky odpovědné papírové obaly 
s ambicí „stanovit nové standardy“

… pokračuje na str. 8
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Ekologicky odpovědné papírové obaly 
s ambicí „stanovit nové standardy“
U společnosti RAJA, dodavatele obalů, je aktuální nabídka bohatá na nové výrobky, přičemž zvlášť upozorňuje na čtyři nová 
řešení pro balení a expedici, která mají podporovat ekologickou odpovědnost a společenskou odpovědnost zákazníků.

Recyklovaný bublinkový papír je role bublinkové fólie 
z 100% recyklovaného papíru, která slouží jako alternativa 
k plastové bublinkové fólii. Skládá 

se z vrstvy vzduchu mezi dvěma vrst-
vami raženého papíru. Tento papír 
je 100% recyklovatelný a lehký 
(100 g/m²). Snadno se ovíjí 
kolem výrobků různých tvarů 
a lze ho snadno řezat ručně.

Recyklovaný výplňový papír v distribučním boxu je krabi-
ce obsahující roli 100% recyklovatelného papíru, který slouží 
k ochraně výrobků během přepravy tím, že tlumí nárazy a vypl-
ňuje prázdný prostor uvnitř balíků. Papír váží 70 g/m² a má délku 
450 m a šířku 35 cm. Je snadno natahovatelný a lze ho lehko 
natrhat ručně. Prázdnou krabici lze recyklovat, což znamená, že 
neprodukuje odpad.

Papírová obálka s bublinkami ze 100% papíru je ekologic-
ky odpovědnou verzí bublinkových obálek s vnitřní plastovou 
bublinkovou fólií. Je vybavena lepicí páskou a vnějškem z kraf-
tového papíru o hmotnosti 100 g/m² a polstrovacími bublinkami 
z kraftového papíru o hmotnosti 100 g/m². Bubliny poskytují 
odolnost proti nárazům, stlačení a vibracím srovnatelnou s plas-
tovými bublinami. Produkt nabízíme 
v sedmi variantách. Jeho vývoj 
trval dva roky a byl testo-
ván s velmi křehkými 
výrobky, jako jsou 
vánoční koule nebo 
skleněné láhve. Je eko-
logicky certifikován PEFC, což 
znamená, že papír pochází z udr-
žitelně spravovaných lesů.

Izolační tepelný papír Recycold™ Climaliner byl navržen pro 
expedici potravin při pokojové teplotě i chlazených nebo mraže-
ných výrobků. Vyroben je pouze z kartonového papíru a je zcela 
recyklovatelný. Jeho tajemství spočívá v konstrukci s vrstvou 
alveolárního kraftového papíru obsahujícího vzduch (tepelná 
izolace), zasazenou mezi dvěma vrstvami kraftového papíru. 
Je flexibilní a odolný proti nárazům 
a zaručuje ochranu po 
dobu 10 až 48 ho-
din s možností 
přidání chla-
dicích aku-
mulátorů. Pro-
dukt je také 
vyráběn ve 
Francii, aby 
se snížily emise 
CO2 během jeho 
přepravy po výrobě. 
Je ekologicky certifikován 
PEFC.

Reakce na nové produkty jsou velmi pozitivní. RAJA dokon-
ce obdržela několik ocenění, včetně Worldstar Packaging 
Awards (WPA) a Sustainability Award na veletrhu Interpack 
v Düsseldorfu za papírový polstrovací obal s bublinkami a tři 
medaile na Trophées des Achats v Paříži za papírový polstro-
vací obal s bublinkami a tepelný papír Climaliner.

„Naším cílem je nové produkty postavit jako nové standardy 
v oblasti balení. Chápeme to jako závazek společnosti RAJA 
k inovaci a ekologické odpovědnosti s cílem přinést pozitivní 
změny do oblasti balení a logistiky, což by mělo prospět život-
nímu prostředí,“ uvádí Gabriela Fabianová, ředitelka pobočky 
RAJA Česká republika a Slovensko.

www.rajapack.cz 
info@rajapack.cz
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Albi	vsází	na	displeje	z	THIMM
Společnost Albi zvolila pro kreativní a ekologicky šetr-
nou prezentaci svých produktů displeje, které navrhují 
a vyrábějí ve všetatské pobočce THIMM. Již první spo-
lupráce Albi a THIMM přinesla atraktivní displeje, které 
byly vyrobeny z vlnité lepenky a využitím digitálního tis-
ku byly vytvořeny vizuálně atraktivní a funkční POS nosi-
če. Digitální tisk dovolil pružnost a personalizaci výroby, 
což bylo zásadní pro prezentaci různorodého sortimentu 

Albi. Spolupráce mezi Albi 
a THIMM pokračovala am-
biciózním projektem, kte-
rým byl veletržní stánek pro 
For Toys. Při něm se vývo-
jářům ze společnosti THI-
MM podařilo díky využití 
nových technologií a myš- 
lenek překročit hranice 
toho, co je obvyklé.

Tento projekt byl zcela zho-
toven z vlnité lepenky a při 
výrobě byly opět využity 
digitální technologie. Ve-
letržní stánek byl nejenom 
vizuálně atraktivní, ale také 
ekologicky šetrný. Tím se 
společnosti Albi podařilo 
ukázat svou odpovědnost 
vůči životnímu prostředí 
a současně zaujmout ná-
vštěvníky veletrhu svým 
kreativním přístupem. Le-
tos zvolili v Albi pro pre-
zentaci dalších produktů 
displeje (viz foto), které se 
mohou pochlubit důmysl-
ným otočným systémem, 
díky němuž si zákazníci 
mohou pohodlně vybírat 
z široké nabídky produk-
tů. Otočný mechanismus 
je elegantně zabudován 
do základny displeje, kte-
rá zajišťuje jeho stabilitu. 
Každý z displejů disponu-
je 16 kapsami, které jsou 
navrženy s ohledem na 
různé druhy produktů Albi. 
Tyto kapsy se liší nejenom 

rozměry, ale také tiskem, což zvyšuje přehlednost 
a uspořádání produktů. Zákazníci se 
tak mohou snadno orientovat a rychle 
nalézt ten správný produkt.

Více na www.packagingherald.cz

Hamé	představuje	hotovky	v	praktických	stojacích	
sáčcích
Hamé uvádí na trh nové obaly stále oblíbenějších trvan-
livých hotových jídel řady EasyCup. Trvanlivé hotovky se 
hodí na výlety do přírody, prodloužený víkend na cha-
tě, ale i na rodinnou dovolenou. Prostě všude tam, kde 
nechceme trávit čas zdlouhavým vařením a kde ocení-
me jejich dlouhou dobu trvanlivosti. A aby byla příprava 
hotových jídel ještě jednodušší, přichází značka Hamé 
na trh s novým obalem v podobě doypacku. Důvodem 
změny a zároveň hlavní výhodou nového obalu je jeho 
praktičnost – v batohu nezabere příliš místa, obal je leh-
čí, a navíc je vhodný do mikrovlnky. Osm klasických ho-
tovek, například segedínský nebo hovězí guláš či lečo, je 
dostupných například v Tescu, Globusu, Bille, Kauflandu, 
Albertu, Makru nebo Coopu. Doporučená cena v obcho-
dech je 79,90 Kč.

Více na www.packagingherald.cz

Ředitel S&K LABEL nejen 
o růstu společnosti 
a úspěšných projektech

… pokračování ze str. 6
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Ředitel S&K LABEL nejen 
o růstu společnosti 
a úspěšných projektech
Polygrafie má za sebou v mnoha ohledech výjimečné období. Výpadky kapacit u primárních dodavatelů, narušené dodavatelské 
řetězce a nárůst cen přinesly situace a překážky, se kterými jsme se v polygrafickém průmyslu dosud nesetkali.

K aktuálnímu stavu v oblasti výroby samolepicích etiket 
se vyjádřil Miroslav Vrba, výkonný ředitel společnosti 
S&K LABEL: „Máme za sebou dvě třetiny roku a hodnotím 

je pozitivně. I přes uvedené skutečnosti byl uplynulý rok pro 
naši firmu ve znamení navýšení poptávky a navzdory celosvě-
tovému poklesu na trhu samolepicích etiket (zdroj FINAT RADAR 
20, 2nd QUARTER 2023) a přicházející recesi v ekonomikách se 
nám dařilo růst. Letos se situace stabilizovala a soustředíme 
se více na rozvoj a další zlepšení zákaznického servisu. Díky 
účasti v programu Czech Best Managed Companies jsme měli 
s ročním odstupem možnost projít klíčové oblasti a vyhodnotit, 
jak se nám podařilo nastavené standardy udržet a posunout 
dále. Vážíme si toho, že jsme významné ocenění od společnos-
ti Deloitte obhájili druhý rok po sobě. Úspěšně jsme dokončili 
některé otevřené projekty. Asi nejzásadnějším bylo spuštění 
fotovoltaické elektrárny, která nám pokryje až 12 % celkové 
spotřeby elektrické energie. Významnou investicí byl nákup dal-
ších mycích technologií, jako např. laserové myčky rastrových 
válců. Laserová metoda není abrazivní, je to uzavřený okruh 
bez použití chemikálií nebo vody a nevzniká odpad a paprsek 
nepoškozuje povrch válců.“

Miroslav Vrba navazuje na uvedená témata ekologie a na-
stiňuje,  jak  vnímá  téma  udržitelnosti  ve  svém  provozu: 
„Současné období považujeme za klíčové. Nastavují se pravi-
dla, která budou určující pro oběhové hospodářství v dalších 
letech, a my chceme být součástí. Cíle spojené s udržitelností 
se nám promítají do více oblastí. Jednou z nich jsou např. opat-
ření k redukci produkčních odpadů a současně důraz na jejich 
recyklovatelnost. Oblasti ESG monitorujeme pomocí metodik 
našich zákazníků už delší dobu. Máme tak přehled o vývoji 

všech relevantních fak-
torů a shromažďujeme 
informace pro výpočet 
naší uhlíkové stopy. Je 
to užitečná analýza sou-
časné situace, která nám 
identifikuje prostor pro 

zlepšení a snižování negativního dopadu naší činnosti. Zákaz-
níkům nabízíme zpětný odběr přepravních obalů z lepenky, 
dutinek a podložek. Lepenkové obaly a dutinky jsou určené 
k opětovnému použití, podložky pak ve spolupráci s dodavateli 
materiálu ekologicky zlikvidujeme. Aktivně také propagujeme 
materiály pro výrobu samolepicích etiket, které přispívají k udr-
žitelnosti. Ať už jsou vyrobené z menšího množství materiálu, 
s obsahem recyklátu nebo usnadňující recyklaci celého obalu.“

Zmiňuje i další projekty, které má S&K LABEL před sebou: 
„Jednou z našich nejbližších strategických priorit je rozvoj tech-
nologie pro výrobu linerless etiket. Testujeme a pečlivě analyzu-
jeme všechny dostupné technologie, které výrobu bezpodložko-
vých etiket umožňují. Naše rozhodnutí bude zohledňovat nejen 
technické aspekty, ale především potřeby a požadavky našich 
zákazníků. Zvláště v odvětví potravinářství, logistiky a maloob-
chodu vidíme v přechodu na linerless etikety velký potenciál 
a výhody v oblasti udržitelnosti, efektivity i dalším snižování 
nákladů.“

„Musím zde zmínit i digitalizaci. Chápeme ji jako prostředek, 
který nám má práci usnadnit a zefektivnit, proto pečlivě vyhod-
nocujeme data, která se nám sbírají v ERP systému. Od nákup-
ních procesů, opakujících se úkonů, plánování výroby, kontroly, 
skladů a logistiky až po plánování směn nebo údržbu strojů,“ 
vyjádřil se k digitalizaci v S&K LABEL Miroslav Vrba. 

www.sklabel.cz
2022

2023
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Spuštění e-shopu vnímá Billa jako klíčový milník 
v expanzivních plánech společnosti. Testovací 
fáze se zúčastnilo přes 7 000 zákazníků a pro-

běhlo více než 28 500 nákupů. Zákazníci z Prahy, Mladé 
Boleslavi, Brna a jejich okolí si vybrali z více než devíti 
tisíc výrobků. Dohromady zaměstnanci roztřídili do ob-
jednávek 382 023 výrobků. 

Dodání potravin je zaručeno již tři hodiny po objedná-
ní zboží. Billa využívá pro doručení objednávek part-
nerskou společnost DODO, která se specializuje na 
tzv. last-mile doručení, kdy je nákup doručen kurýrem 
přímo zákazníkovi. „DODO zajišťuje kompletní rozvoz 
nákupů, včetně samotného plánování jednotlivých 
cest. Náš e-shop obsluhujeme ze dvou skladů, v Brně 

a v Praze. Díky řízenému zásobování z nich dokážeme 
zajistit lepší kvalitu doručeného zboží,“ upřesňuje Petr 
Toupal, vedoucí oddělení e-commerce Billa ČR. „Rozvoz 
potravin je specifickou disciplínou, ve které je potřeba 
skloubit rychlost a přesnost doručení s dodržením těch 
nejvyšších standardů při samotné manipulaci se zbožím, 
protože potraviny jsou tím nejnáročnějším segmentem 
jak na hygienu, tak na dodržování teplotního řetězce,“ 
komentuje službu Michal Menšík, CEO DODO Group.

Filozofií obchodního řetězce je být zákazníkům dostup-
nější a být jim k dispozici na každém rohu. Postupně se 
proto připravuje k expanzi i do dalších měst. „Do konce 
roku 2025 chceme služby našeho e-shopu nabídnout 
po celé České republice. Máme ambici stát se druhým 

Logistika	e-shopů	šlape
Logistika e-shopů je vděčné téma, kde není nouze o zajímavé aplikace a je z čeho vybírat. Nový 
e-shop spustila v září do ostrého provozu například Billa. Zajímavé obaly pro tento segment 
představily společnosti DS Smith a THIMM. T-Mobile zase sází na znovupoužitelné krabice – a tak 
bychom mohli pokračovat.

Adriana Weberová
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nejsilnějším hráčem v prodeji potravin v Česku,“ slibuje 
Petr Toupal.

Oba sklady disponují dohromady velikostí 13 200 m2. 
Pražský má velikost 10 000 m2, brněnský celkem 
3 200 m2. Vybaveny jsou standardními paletovými 
a policovými regály, k manipulaci se zbožím je využívá-
na elektrická manipulační technika. „V obou skladech 
průběžně sledujeme stav zásobování a tím si snadně-
ji pohlídáme dostupnost jednotlivých produktů. Navíc 
oproti konkurenci soustředíme všechny objednávky z e-
-shopů právě do těchto dvou skladů, tím pádem samotná 
příprava objednávek nezasahuje do provozu prodejen 
a doručení nákupů je díky tomu daleko rychlejší,“ podo-
týká Petr Toupal.

V Bille jsou podle jeho slov otevřeni novým inovacím 
zlepšujícím kvalitu služeb a umožňujícím rychlejší a efek-
tivnější provoz. „Plánujeme proto v polovině příštího roku 
provoz skladů semiautomatizovat pomocí dopravníků. 
O rok později – v roce 2025 – chceme provoz skladů 
automatizovat úplně,“ prozrazuje Petr Toupal. 

Zajímavé obaly pro e-commerce představila nedávno 
společnost DS Smith. Při výrobě e-commerce obalů pre-
ferují snadno recyklovatelné monomateriály a designy. 

„Zákazníci upřednostňují papír a lepenku při online ob-
jednávkách. Materiály si vybíráme podle požadavků zá-
kazníků a dodržujeme principy cirkulárního designu, aby-
chom minimalizovali použití materiálů a nabídli udržitelná 
obalová řešení. Cílem je doručení produktu v bezpeč-
ném obalu, který lze recyklovat a získávat z něj vlákninu. 
Zároveň se snažíme minimalizovat odpad z obalů a nabí-
zet vhodné balení,“ vysvětluje Lukáš Procházka, cluster 
marketing and communications manager společnosti. 
Například nové obálky z vlnité lepenky jsou k dispozici 
v několika velikostech umožňujících efektivnější využití 
přepravního prostoru. „Obálky jsou snadno recyklovatel-
né a mají speciální pásku, díky které se snadno uzavírají 
a odesílají. Stylový design pomůže zlepšit vaši značku 
a potěší vaše zákazníky moderním obalem s WOW efek-
tem,“ popisuje novinku Lukáš Procházka.

DS	Smith	Safe	Sender	je	bezpečný	
Obalové řešení DS Smith Safe Sender reaguje na rostou-
cí počet krádeží zásilek. Obal má šestibodovou lepenou 
konstrukci a uzamykací systém, který zajišťuje bezpeč-
nou přepravu. A do třetice společnost reaguje také na 
proces vracení zboží. Obal DS Smith Tape Back s použi-
tím jednoho lepicího proužku pro dvě zásilky umožňuje 
bezproblémové a udržitelné vrácení zboží bez potřeby 
plastového trhacího proužku na jedno použití pro kaž-
dou zásilku. „Vytvořili jsme produkt, který umožňuje 
vrácení zboží bez použití dalších materiálů a snižuje tak 
rizika spojená s daněmi na plastové výrobky v EU. Navíc 
náš unikátní design zajišťuje, že vratné obaly stále plní 
svůj účel,“ objasňuje Lukáš Procházka.

… pokračuje na str. 12

PI

V plánu jsou  
zálohované tašky nebo přepravky
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Ve společnosti THIMM zase navrhli a vyrobili ve spolu-
práci s logistickým týmem řetězce Rossmann zasilatel-
skou krabici, která v sobě díky lepicím a odtrhovacím 
páskám snoubí uživatelský komfort při balení i rozba-
lování a zároveň eliminuje škody způsobené neopráv-
něným vniknutím do zásilky. Jednoduché, ale efektivní 
řešení dna obalu pomáhá v zasilatelském obchodu za-
mezit vykrádání zásilek během přepravy.

T-Mobile spojil síly se studentským startupem ReKrabi-
ce a nově zahájil doručování balíčků ve znovupoužitel-
ných krabicích. Pilotní provoz byl po čtyřměsíční přípravě 
spuštěn 1. září a byly do něj zařazeny všechny objed-
návky mobilních zařízení a předplacených karet reali-
zované přes webové stránky operátora a přes aplikaci 
Můj T-Mobile. Skončit by měl 30. října. Přepravu vratných 
krabic zajišťuje logistický partner PJ Expedis. „ReKrabice 
jsme oslovili s nabídkou spolupráce na začátku dubna. 
Po úvodní představující schůzce pak následoval interní 
meeting s procesními specialisty a prodejními kanály, 
pro které doručujeme zásilky. Dohoda byla velmi rychlá 
a jednoznačná, jdeme do toho!“ vysvětluje Martin Zmeš-
kal, manažer retailové logistiky v T-Mobile.

T-Mobile u technických parametrů vratné krabice v po-
rovnání s jednorázovou krabicí plně důvěřoval datům 
poskytnutým partnerem ReKrabice. „Z pohledu chování 
a potřeb zákazníka jsme na to interně měli různé názory, 
proto jsme se rozhodli udělat zákaznický průzkum, který 
nám ukázal, že zákazníci tento způsob vracení krabic 
vítají,“ vysvětluje Martin Zmeškal.

„Krabice jsou vyrobeny ze 100% recyklovatelných ma-
teriálů – z polypropylenu, díky čemuž očekáváme, že 
vydrží několik desítek použití,“ věří Tadeáš Bíbr, spolu-
zakladatel startupu ReKrabice.

Doručování	v	ReKrabici	je	hračka	
Doručování v nových obalech funguje jednoduše. „Své 
zboží zákazníci dostanou v plnohodnotném obalu, který 
bude spolehlivě zajištěn proti otevření. Na první pohled 
navíc poznají případné porušení zásilky a zároveň mo-
hou snadno ověřit stav doručeného zboží. Kurýr, který 
balíček přiveze, ho spolu se zákazníkem rozbalí a krabici 
si poté odveze zpět do logistického skladu, kde se vy-
čistí, aby mohla být opětovně použitá,“ přibližuje proces 
Martin Zmeškal.

Zásilky jsou zajištěny tzv. jednorázovou nereziduální 
VOID páskou. Jedná se o bezpečnostní pásku, která se 
nalepí na vratnou krabici přes místo jejího otevření. Pás-
ku lze jednoduše sundat, nezanechá na krabici žádné 
zbytky lepidla, ale vnější povrch pásky se změní. Po od-
stranění se objeví nápis VOID OPEN. Po použití se bez-
pečnostní páska odevzdává do tříděného odpadu. 

V	Donoci	řídí	logistiku	mySTOCK	WMS
Donoci v průběhu 25 let vyrostlo z lokálního e-shopu na 
jednoho z největších hráčů s osvětlením v Evropě. K říze-
ní logistiky využívá řešení mySTOCK WMS od společnosti 
KVADOS. V dalším období po dokončení výstavby nové 
expediční haly bude řešení rozšířeno o dopravníkový 
systém i pracoviště konsolidace a balení postavené na 
platformě myFABER a integrováno na mySTOCK WMS. 
Modernizace přinese další zefektivnění provozu a spo-
lečně s integrací poloautomatického řízení VNA vozíků 
Toyota zvýší výkon logistiky společnosti Donoci.

… pokračování ze str. 11

T-Mobile zahájil doručování balíčků ve znovupoužitelných krabicích.

Safe Sender reaguje na rostoucí počet krádeží zásilek.



Jenže, co to vlastně znamená ekologický obal? 
Každý si pod tímto pojmem představuje něco
jiného. V Servisbalu jsme si definovali, co by 
měl ekologický obal splňovat. A na našem 
e-shopu Eobaly.cz takové obaly nabízíme.

Ekologický obal by měl splňovat alespoň jeden, lépe však
více z těchto bodů.

1. Je lehký a s odpovídajícími rozměry
Nebalte vzduch. Čím méně materiálu použijete, tím lépe.
Zároveň ale musí být zachována základní funkce obalu
– ochrana zboží před poškozením a znečištěním.

Příklad obalu: kartonové obálky jsou ekologičtější variantou
bublinkových obálek. Pro balení plochého zboží jsou často praktičtější 
než krabice z vlnité lepenky.

2. Je opakovaně použitelný
Více cyklů použití obalu = menší uhlíková stopa. Kvalitní a chytře
navržené obaly se dají používat opakovaně.

Příklad obalu: zásilkovou 
krabici Ekobox lze bez-
pečně uzavřít bez použití 
lepicí pásky. Díky dvojité 
klopě lze obal zaslat zpět, 
například za účelem vrá-
cení zboží e-shopu.

3. Je vyrobený z recyklovaného materiálu
Naším oblíbeným materiálem je vlnitá lepenka, protože v Evropské unii 
se 89 % z celkového množství lepenky vyrobí z recyklátu (především 
použitého papíru).

Příklad obalu: fixační sáček Kartofix se vkládá jako vypolstrování do 
obalů. Náplní těchto papírových sáčků je kartonová střiž, která se vyrábí 
ze zbytkové kartonáže.

4. Jedná se o jedno-
druhový obal
To znamená, že jsou všechny
součásti obalu vyrobeny z jednoho 
druhu materiálu, aby je bylo možné
po použití odložit do stejného
sběrného kontejneru na odpad.
Obvyklou udržitelnou kombinací
je například krabice z vlnité lepenky, 
papírová výplň a papírová lepicí páska.

Příklad obalu: na Eobalech nabízíme jako novinku papírovou vázací pásku, 
pomocí které lze jednodruhově vyřešit i připevnění krabic k paletě.

5. Je inovativně vyrobený
To znamená, že využívá moderní materiály v optimálním množství.
Díky tomu bude produkovat minimální uhlíkovou stopu a zároveň bude 
uživatelsky přívětivý.

Příklad obalu: do sortimentu Eobalů v současné době zařazujeme obaly 
vyráběné z podhoubí od firmy Myco. V první fázi se bude jednat přede-
vším o fixační prostředky pro ochranu produktů uvnitř obalu. Podhoubí 
je materiálem, který se vyrábí prostřednictvím přírodních materiálů
a je snadno opětovně biologicky odbouratelné. Jeho typické využití
je náhrada za PE pěnu a polystyren.

E-SHOPY CHTĚJÍ BALIT EKOLOGICKY!         
EOBALY JIM VYCHÁZEJÍ VSTŘÍC.

Dodáme
kvalitní 

podhoubí
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V kategorii etiket jsou i nadále v oblibě tradiční ma-
teriály, jako je hlazený papír, polyetylen či poly-
propylen, které stále plní dobře svoji funkci. „Kde 

však dochází k nárůstu zájmu zákazníků, jsou laminační 
fólie, stříbrný polypropylen či různé strukturované mate-
riály,“ doplňuje na úvod Andrea Vokálová ze společnosti 
Label design. Jejich etikety najdeme v potravinářství, na 
nápojích, ve farmacii, v chemickém, kosmetickém nebo 
automobilovém průmyslu. Setkat se s nimi můžeme i na 
reklamním trhu, ve vinařství či elektroprůmyslu. Kromě 
toho umí vyrobit také různé archy, vstupenky a visačky. 
A když na to přijde, zvládnou i tisk Braillova písma.

Tématem číslo jedna se i u etiket začínají stávat šetrné 
materiály. „U obalů se čím dál víc skloňuje výraz eko-
design, který má optimalizovat vliv výrobků na životní 
prostředí. U mnoha produktů spojených se spotřebou 
energie lze totiž dosáhnout jejích úspor i snížení dopa-
dů na životní prostředí jen lepším návrhem či změnou 
použitého materiálu. Tomuto se samozřejmě přizpůso-
bujeme i my jako výrobci etiket,“ potvrzuje trend Andrea 

Vokálová a dodává: „V portfoliu máme také mnoho ma-
teriálů z organického odpadu nebo s podílem recyklátu 
či materiály usnadňující recyklaci. Certifikace FSC apod. 
jsou pro nás samozřejmostí už dlouho.“ 

I design etiket jde ruku v ruce s aktuálním módním tren-
dem ostatních obalů. Každý chce být originální a snaží se 
obalem odlišit od ostatních. Proto vidíme v obchodech 
různorodé styly s využitím různých kombinací konstrukč-
ního zpracování i netradičních tvarů a kombinací tisko-
vých technologií.

U tiskových technologií je patrný zvýšený zájem o di-
gitální či hybridní verze. Nové analogové technologie 
jsou vybaveny špičkovou elektronikou zaručující větší 
efektivitu i kvalitu tisku. Kombinace různých tiskových 
technologií je ve společnosti Label design v současnosti 
již standardní záležitostí. „Etikety různých tvarů či prů-
seků můžeme realizovat i pomocí laseru. Na řadě pro-
duktů je díky stříbrnému podkladu materiálů vytvořena 
spousta metalických efektů, často nahrazují i ražbu,“ 

Etikety	kopírují	ostatní	obaly
Technologickým novinkám ze světa etiket se věnujeme v reportáži ze zářijového veletrhu Labelexpo 
na stránkách 54 až 57. V následujících řádcích se zaměříme na tuzemské lídry, společnosti Label 
design a S&K LABEL.

Adriana Weberová
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vyjmenovává možnosti Andrea Vokálová. Oblíbená je 
také například kombinace kontrastu matného povrchu 
s výrazně lesklými prvky v podobě laků či ražeb.

Horkou technologickou novinkou je v Label design stroj 
Linerless. Vyrábí se na něm tzv. linerless etikety neboli 
etikety, které neobsahují nosný pás. „Jsme jediní češ-
tí výrobci tohoto ojedinělého typu etiket. Je to přesně 
ten produkt, který zapadá firmám do jejich udržitelných 
strategií. Nešetří jen čas, náklady, odpad a energii na-
šich zákazníků, ale i nám jako výrobcům,“ uvádí Andrea 
Vokálová. Unikátnímu stroji se věnujeme také na strán-
kách 76 a 77.

Zajímavou ukázkou tiskárny je spolupráce se společ-
ností EKOCHEM cosmetics. Úkolem bylo vytvořit exklu-
zivní etiketu pro kosmetický produkt Mira Clean a najít 
technické řešení polepu úzkého průměru obalu. Poža-
dováno bylo také umístění velkého množství textu při za-
chování dominantního grafického ztvárnění etikety. „Se 
zadavatelem jsme konzultovali použité prvky na etiketě 
(softtouch laminace, stříbrná horká ražba, sítotiskový re-
liéfní lak) a samozřejmě jsme se také radili o nejvhodněj-
ším řešení konstrukce vícevrstvé etikety od sendvičové 
varianty po finální verzi bookletu,“ říká Andrea Vokálová.

S ohledem na velikost etikety bylo nejsložitější zajistit 
očekávaný efekt designové části a poskládání všech po-
vinných textů. Co se týče konkrétního obalu, bylo podle 
Andrey Vokálové nejtěžší zajistit trvanlivost nalepení ví-
cevrstvé etikety na takto malém průměru lahvičky. S po-
užitím konstrukce bookletové etikety se většina textů 
přesunula do spodní vrstvy. Případnému samovolnému 
odlepování etikety z lahvičky bylo zabráněno silným 
permanentním lepidlem, které bylo ve spolupráci se zá-
kazníkem předem testováno. Výsledkem je exkluzivní 
a funkční obal korespondující s jakostním produktem 
vyrobeným z kvalitních surovin. 

Společnost S&K LABEL nás zase zavede mezi destiláty. 
I ona měla za úkol „odrazit“ v etiketě kvalitu drinku 15le-
tého destilátu MATURE SOUL Jablkovice a Slivovice od 
L‘OR Special drinks. 

Volba padla na krémový strukturovaný papír, minimalis-
tickou barevnost, ruční ilustrace a realistické zpracování, 
které vytváří dojem autentičnosti. Metalická zlatá bar-
va v kombinaci se zlatou ražbou zase přidávají luxusní 
vzhled. „Finalizace velmi detailním embosem ovlivňuje 
celkovou podobu etikety, dodává jí vizuální i hmatový 
rozměr. Proces vyžadoval kvalitní razicí nástroj a velkou 
preciznost při výrobě,“ podotýká Jana Jaskulková z mar-
ketingu společnosti S&K LABEL.

Každá lahev je navíc jedinečná díky ručnímu číslování 
na pečeti na spodní straně etikety. I přes větší množství 
prvků působí etiketa čistě, není přeplněná a dokonale 
odráží vysokou kvalitu samotných destilátů. 

Mira Clean s bookletovou etiketou
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Metalická zlatá barva v kombinaci se zlatou ražbou  
přidávají luxusní vzhled.
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Všechny lahve aviváží Lenor jsou plně recyklo-
vatelné a vyrobené kromě uzávěrů a etiket ze 
100 % z recyklátu. Jde o materiál pocházející 

z recyklovaného plastového odpadu od spotřebitelů 
nebo podniků. Znamená to, že k výrobě lahví na tekutý 
avivážní prostředek se nepoužívá primární plast, s výjim-
kou již zmíněného uzávěru a etikety.

Digitální	vodoznaky	usnadňují	automatické	třídění	
Značka Lenor také inovovala barevnost obalů. Své ba-
revné lahve, obecně považované za obtížněji recyklo-
vatelné, nahradila průhlednými s atraktivními teplem 
smrštitelnými etiketami. Kromě toho je brand průkop-
níkem chytrých obalových řešení. Příkladem je aplikace 
digitálních vodoznaků v rámci iniciativy Holy Grail 2.0. Za 
ní se skrývá úsilí, jehož cílem je vyřešit jednu z největ-
ších překážek recyklace plastů: neefektivní třídění v re-
cyklačních zařízeních. Digitální vodoznaky jsou drobné, 
okem nepostřehnutelné kódy umístěné na etiketách. 
Díky využití kódů se obal stává dostatečně inteligent-
ním a informuje automatické třídicí zařízení o tom, jak 
má být transparentní lahev tříděna a recyklována. Lenor 

v nových PET lahvích s teplem smrštitelnou etiketou vý-
robce používá v některých evropských zemích.

Etiketa přináší nejen informace o výrobku, ale v souladu 
s požadavky Evropské platformy pro PET lahve (EPBP) 
na recyklovatelnost disponuje dvojitou perforací (Perfo-
rated Shrink Sleeve) a obsahuje sdělení pro spotřebitele 
(v souladu s pokyny a ikonou A.I.S.E) o jejím snadném 
odstranění před likvidací prázdného obalu. Vzhledem 

Procter & Gamble 
investuje	 
do	eko	inovací

V srpnovém vydání magazínu Packaging Herald jsme pro vás připravili rozsáhlou reportáž 
z výrobního závodu společnosti Procter & Gamble – Rakona v Rakovníku. Zmíněny byly i aviváže 
značky Lenor. A právě na inovaci jejich obalů se nyní zaměříme. Dozvíte se například, že perforovaná 
plovoucí etiketa s informacemi pro spotřebitele a digitální vodoznaky na lahvi vyrobené z recyklátu 
usnadňují třídění a recyklaci.

Adriana Weberová

Společnost P&G také uvedla na trh svůj první přípravek 
s plant-based měkkým složením na rostlinné bázi, aby 
zlepšila profil udržitelnosti svých ingrediencí. Podle 
hodnocení životního cyklu aviváží tvoří suroviny a obaly 
hlavní část celkové uhlíkové stopy na jedno praní. Tyto 
vědecky podložené poznatky vedly výrobce k rozhodnutí 
zaměřit se kromě obalů také na zlepšení profilu udrži-
telnosti jeho složení. Díky kombinaci pečlivě vybraných 
rostlinných olejů s nízkou uhlíkovou stopou a revoluční 
technologii uvolňování svěžesti budou nyní tekuté 
aviváže Lenor nabízet svou nejlepší svěžest s rostlinnou 
měkkostí se sníženým dopadem na životní prostředí.
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k novým vlastnostem – snadné odstranění etiket – byla 
optimalizována konstrukce dvojité perforace, aby spo-
třebitel mohl etiketu snadno sejmout a oddělit od prázd-
né PET lahve.

Výrobce počítal i s variantou, že spotřebitel zapomene 
etiketu odstranit. Vsadil proto na tzv. plovoucí etikety 
potisknuté speciálními barvami. Určeny jsou pro snad-
nější třídění odpadu v recyklačních centrech. V souladu 
se směrnicemi EPBP jsou plovoucí etikety tištěny ne-
špinícími barvami, které nekontaminují vodu při mytí 
v recyklačních zařízeních. Technickým úkolem proto 
bylo vyvinout na trhu nepříliš běžné nešpinící inkousty, 
odolné vůči vlastnostem balených produktů. Důvodem 
bylo zamezení znehodnocení grafiky v případě, že se 
produkt při plnění a používání spotřebiteli dostane do 
kontaktu s etiketou. Pro zvýšení povědomí o možnosti 
a správném způsobu odstranění etikety umístil výrobce 
pro spotřebitele na YouTube a webové stránky značky 
Lenor instruktážní video.

Obě inovace (perforovaná plovoucí etiketa s informace-
mi pro spotřebitele a digitální vodoznaky) by měly zajistit 
lepší recyklaci lahví, což povede také k mnohem většímu 
a kvalitnějšímu množství PCR (Post-Consumer Recycled) 
plastů na trhu.

U plovoucích etiket bylo při jejich výrobě hlavním úkolem 
zajistit snížený poměr smrštění oproti běžně používaným 
standardním materiálům. Nový typ etiket představoval 
určitou výzvu, protože bylo nutné jimi zakrýt neobvyklé 
tvary lahve. Pro zajištění stejného designu jako u před-
chozích neprůhledných lahví museli vývojáři vynaložit 
nemalé úsilí. Nové složení etiket vyžadovalo podle zá-
stupců Rakony velmi detailní úpravy procesu, aby nedo-
šlo k deformaci lahve. 

PI

Přechod na transparentní lahve (vyrobené ze 100 % 
z recyklátu) s teplem smrštitelnou etiketou ušetří ročně 
přibližně 850 tun primárního plastu a umožní recyklo-
vat přibližně 1 700 tun plastu.

Digitální vodoznaky na etiketě 
zefektivňují recyklaci.

K výrobě lahví na tekutý avivážní 
prostředek se nepoužívá primární 

plast.
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Jak	vnímáte	roli	obalů	vašich	produktů?
Obaly hrají v potravinářství klíčovou a nezastupitelnou 
roli. Jedna z jejich nejdůležitějších funkcí je i pro Danone 
chránit danou potravinu před znehodnocením působe-
ním vnějších vlivů a tím tak předcházet vzniku potravi-
nového odpadu.

Máte	na	ně	speciální	požadavky?
Kromě běžných požadavků na jejich funkčnost klade-
me v současné době značný důraz na jejich snadnou 
detekovatelnost a recyklovatelnost, materiálové úspory 
a hledání možností využití recyklovaného obsahu v ba-
lení. V neposlední řadě začínáme více zohledňovat také 
uhlíkovou stopu obalů v rámci celého jejich životního 
cyklu.

Co	tvoří	vaše	produktové	portfolio?
Jde například o známé značky mléčných výrobků – Acti-
mel, Activia, Fantasia nebo Kostíci. Kromě toho jsme 
lídrem v kategorii rostlinných alternativ prostřednictvím 
značky Alpro. Do rodiny Danone také patří dětská a kli-
nická výživa, kterou reprezentují značky Nutrilon, Hami, 
Nutridrink a jiné. 

Co	uvedené	produkty	spojuje	z	hlediska	obalu?
Každý z námi užívaných materiálů splňuje nejvyšší stan-
dardy pro přímý kontakt s potravinou. Komplexnost oba-
lů mimo jiné určuje důraz na spolehlivou trvanlivost na-
šich produktů podle jejich charakteristických vlastností. 
Naší rolí je brát všechna tato specifika v potaz, ať už 

Udržitelnost	je	v	Danone	 
na	1.	místě
Za vznikem Danone stojí Isaac Carasso. Ten 
se rozhodl v poválečné Barceloně v roce 1919 
pomoci dětem, které trápily nemoci trávicího 
ústrojí. Inspiraci našel v jogurtech populárních na 
Balkáně a jejich příznivých účincích. Výsledkem 
byl produkt založený na zdravotních benefitech 
fermentovaného mléka. Název Danone je 
odvozen od syna Daniela, kterému tak říkali. 
Posláním firmy je i dnes nabídka zdravých 
výrobků. Důraz je také kladen na udržitelné 
obaly. Na otázky nám odpovídal Ivan Holub, 
manažer pro udržitelnost.

Adriana Weberová
Ivan Holub, manažer pro udržitelnost a obaly pro střední a východní Evropu

… pokračuje na str. 20
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S naším rozsáhlým 
programem technicky 
vyspělých a inovativních 
strojů pro skládání 
a lepení krabiček nabízíme 
výrobcům obalů moderní 
řešení podle jejich speci-
fických požadavků. Jako 
člen celosvětově úspěšné 
skupiny Koenig & Bauer 
podporujeme Vaše pod-
nikání vysokým výkonem, 
individualizovanou konfi-
gurací, dlouhodobou 
orientací na životní 
prostředí a přívětivým 
zákaznickým servisem.

Budujte svou obalovou 
budoucnost společně 
s námi! 

Koenig & Bauer (CEE) Sp. z o.o., 

organizační složka 

Pobřežní 249/46, 186 00 Praha 8, 

Tel.: +420 222 319 555

cz-info@koenig-bauer.com

Duran – nejmodernější
 stroje pro lepení krabiček
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hovoříme o nejvhodnějších obalech pro rostlinné pro-
dukty, mléčné jogurty či speciální výživu. 

Vždy respektujeme charakteristiku dané kategorie 
a konkrétního typu produktu tak, aby obal splňoval ta 
nejpřísnější měřítka. Aspekt udržitelnosti je významnou 
součástí rozhodovacího procesu, jaké materiály pro 
daný obal nakonec použít. 

Liší	se	podle	cílové	skupiny?
Neliší, pro různé cílové skupiny je komunikace na obalu 
v souladu s filozofií dané značky. Samotný výběr daného 
typu balení podléhá interním kritériím pro funkční a co 
nejudržitelnější obal.

Na	jaké	obaly	a	proč	jste	obzvlášť	pyšní?
Naší prioritou je transformace všech našich obalů do 
recyklovatelné, znovupoužitelné či kompostovatelné 
podoby do roku 2030. Klíčovým kritériem je taktéž po-
souzení jejich recyklovatelnosti v lokálních podmínkách, 
které se v rámci regionu střední a východní Evropy po-
měrně liší. Projekty, které stojí v tomto pohledu za zmín-
ku, jsou přechod na polypropylenové kelímky s přímým 
potiskem u značky Kostíci zjednodušující jejich recyklo-
vatelnost a novinka v podobě odstranění sleevů v rámci 
produktů Actimel určených dospělým konzumentům, 
která rovněž výrazně usnadňuje následnou recyklova-
telnost obalu. 

Jak	vnímáte	marketingovou	funkci	obalů?
Obaly, a nejen jejich marketingová funkce, procházejí 
neustálým a dynamickým vývojem. Trendem je zjedno-
dušování komunikace týkající se mimo jiné i udržitelných 
vlastností obalu a její transparentnost. 

Z pohledu udržitelnosti je směrem ke spotřebiteli klíčové 
komunikovat velmi komplexní téma obalů co nejjedno-
dušeji a transparentně. 

Do	jaké	míry	spolupracujete	na	vývoji	inovativních	
obalů	s	jejich	dodavateli?
Komunikujeme s nimi naše dlouhodobé závazky a oba-
lovou strategii a máme s nimi nastavenou dlouhodobou 
spolupráci založenou na průběžných obalových inova-
cích. 

Disponujete	speciálním	oddělením,	které	má	obaly	
na	starosti?
Oblast obalů zasahuje do mnoha oddělení napříč naší 
společností – od vývoje a inovací přes udržitelnost až 

po logistiku či finance. I z toho titulu žádným specializo-
vaným oddělením nedisponujeme.

Do	jaké	míry	máte	volné	ruce	při	výběru	obalů	a	jaká	
je	role	vaší	matky?
To vždy závisí na zemi/továrně původu. Řada obalů je 
centralizovaných pro jednotný evropský trh, u některých 
lokálních produktů s výrobou v daném regionu či státě 
je lze již přímo ovlivnit. 

Liší	se	nějak	obaly	v	jednotlivých	zemích?	Případně	
v	čem?
Ano, napříč zeměmi se liší dané kategorie i jejich produk-
tové řady, což s sebou nese i odlišnosti v obalech. Je-li 
však výrobek centralizovaný pro evropský trh, k lokálním 
adaptacím již nedochází. 

V	Praze	působíte	jako	manažer	pro	udržitelnost	
a	obaly	pro	střední	a	východní	Evropu.	Proč	pozice	
vznikla	a	jaká	je	její	role?
Vznikla na začátku roku 2022 a do její působnosti spadá 
celkem pět států: Česká republika, Slovensko, Maďar-
sko, Rumunsko a Bulharsko. Její misí je nastavení a vy-
hodnocování strategie udržitelnosti od dekarbonizace 
regionu přes cirkulární a energetickou transformaci až 
po získání mezinárodně uznávané, nezávislé a transpa-
rentní certifikace B corp. 

Jaké	jsou	konkrétní	výstupy?
Výstupy své práce pravidelně sdílím s nejvyšším vede-
ním regionu a společně určujeme další strategické pri-
ority a definujeme cíle, projekty a budoucí směr udrži-
telného rozvoje. 

Zmiňujete	zvyšování	recyklovatelnosti	primárních	
a	sekundárních	obalových	materiálů.	Můžete	to	
rozvést?
Míra recyklovatelnosti vždy závisí na dvou zásadních 
faktorech. Prvním je způsob, jakým je obal navržen, 
to například znamená, zda je vyroben z monomate-
riálů, s použitím minima barev, syntetických lepidel 
či jsou jeho součástí snadno separovatelné a recyk-
lovatelné komponenty. Druhým způsobem je zasa-
zení takto navrženého obalu do lokálních podmínek, 
jinými slovy: zda lze tento obal po konzumaci jeho 
obsahu vytřídit do sběrné sítě na tříděný odpad, zda 
je detekovatelný v rámci lokálních třídicích zařízení 
a zda je po něm poptávka ze strany místních recyk-
látorů. 

Slavíme úspěchy
s novým hybridním tiskovým strojem

… pokračování ze str. 18
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Slavíme úspěchy
s novým hybridním tiskovým strojem
Společnost Colognia press, přední česká tiskárna se specializací na samolepicí etikety, se může pochlubit svou 27letou 
historií, bohatou na neustálý růst a inovace. Vypracovala se na jednoho z největších hráčů v tiskovém průmyslu v České 
republice a nabízí zákazníkům široké portfolio kvalitních produktů. Posouvá hranice tiskových služeb stále výše a neustále 
investuje do nejmodernějších technologií.

+420 321 752 134

Nejnovějším přírůstkem do naší rodiny tiskových stro-
jů je Gallus Labelfire. Představuje novou éru tiskových 
služeb přinášející nové možnosti a ještě vyšší kvalitu. 

Hybridní stroj je kromě klasických flexotiskových jednotek vy-
baven také dalšími agregáty, které umožňují aplikovat různá 
zušlechtění a dokončovací procesy, a to v rámci jediné výrob-
ní operace. Důležitou vlastností stroje Gallus Labelfire je jeho 
schopnost pokrýt značnou část barevné škály vzorníku PAN-
TONE. Díky kombinaci digitální bílé, CMYK, oranžové, fialové 
a zelené může stroj vytvářet etikety s neuvěřitelně bohatými 
a výraznými barvami. Oproti klasickému digitálnímu tisku navíc 
poskytuje až dvakrát rychlejší zpracování. 

Výsledkem naší práce je zisk dvou ocenění v soutěži Obal 
roku 2023. Ocenění jsme získali v kategorii PIVNÍ DESIGN 
TOUCH – ETIKETY za samolepicí etiketu s unikátním de-
signem kombinujícím odlišné tiskové techniky. 

„Pokud hraje kvalita klíčovou roli ve všech oblastech, je třeba 
věnovat patřičnou pozornost i obalu přesně tak, jak to dělá 
Vinohradský pivovar. Vysoké ná-
roky jsou kladeny nejen na vi-
zuální stránku a kvalitu tisku, 
ale také na odolnost a použité 
materiály. Inovativní hybridní 
technologie je zde proto jas-
nou volbou. Etiketa okamžitě 
přitahuje zrak svými zlatými 
prvky a originální osobitou gra-
fikou, která odkazuje na slože-
ní a charakter samotného piva. 
Na dotek příjemná matná fólie 
a digitální reliéfní lak, který je 
precizní i v těch nejjemnějších 
detailech, tak dává vzniknout 
ucelené řadě řemeslných piv, 
která zaručují výjimečný zážitek 
pro všechny smysly.“ 
(Citace z přihlášky exponátu do 
soutěže Obal roku 2023)

Druhé ocenění je za samolepicí etiketu šetrnou k životnímu 
prostředí. Toto ocenění patřilo do sekce PROCESY & TECH-
NOLOGIE. 
„Levandulová zahrada byla inspirací pro vytvoření řady pré-
miových výrobků firmy Botanicus, 
která zdůrazňuje kvalitu a ekologii, 
a proto jde touto cestou i v případě 
obalů. Etiketa na první pohled láká 
jedinečností a přitažlivostí levandu-
lových květů a na dotek příjemným 
matným lakem. Obojí díky inovativní 
hybridní technologii tisku. Klíčová 
je zde ovšem právě ekologie. 
Použili jsme speciální mate-
riál Cleanflake s hustotou 
menší než 1 g/cm3 a lepi-
dlem, u kterého během se-
paračního procesu dochází 
ke ztrátě lepivosti. Etiketa 
tak spolu s tiskem a lepi-
dlem vyplave na hladinu re-
cyklační vany, kde je z další-
ho zpracování PET recyklátu 
vyloučena.“ 
(Citace z přihlášky exponátu 
do soutěže Obal roku 2023)

Jsme rádi, když naše výrobky plní vysoká očekávání našich zá-
kazníků. Kvalita a preciznost byly a jsou jednou z našich nejvyš-
ších priorit.

Nyní  je správný čas přemýšlet o  tom,  jak mohou  inovace 
v oblasti samolepicích etiket posunout váš obchod vpřed. 
Navštivte webové stránky www.cologniapress.com a dozví-
te se více o produktech a službách nebo se s námi spojte 
přímo a začněme společně tvořit budoucnost obalů a etiket.
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O	vašich	privátních	značkách	jsme	si	povídali	před	
téměř	pěti	lety,	změnila	se	nějak	vaše	obalová	
strategie?	
Za tu dobu se posunula výrazně více směrem k udržitel-
nosti. U obalových řešení strategicky omezujeme plasty 
a nahrazujeme je šetrnějšími materiály, především papí-
rem či lepenkou. Úplně jsme ukončili využívání plasto-
vých obalů s přidaným černým pigmentem, protože se 
obtížně recyklují. U nápojů pak rozšiřujeme opakovaně 
uzavíratelné obaly a vedle plastových víček využíváme 

také jejich alternativu z cukrové třtiny. Na úrovni mateř-
ské společnosti METRO navíc právě probíhá nový pro-
jekt na redukci obalového materiálu a aktualizaci obalů. 
Revizí v něm prochází zhruba 150 položek sortimentu.

Makro	ČR	věří	v	privátky
Po pěti letech jsme opět vyslechli jedničku ve 
velkoobchodním prodeji širokého sortimentu 
potravinářského i nepotravinářského spotřebního 
zboží. O tom, kam se za tu dobu posunul segment 
privátních značek, jsme si povídali s Martinem 
Čivrným, vedoucím komunikace makro ČR.

Adriana Weberová, Veronika Kozelková

INTERVIEW

makro ČR bylo založeno jako dceřiná společnost firmy 
SHV Makro. V roce 1998 převzala veškeré velkoob-
chodní aktivity uvedené společnosti v Evropě firma 
METRO.

Martin Čivrný, vedoucí komunikace makro ČR

ARO, METRO Chef, Fine Life, RIOBA – to jsou hlavní privátní značky potravin společnosti makro ČR.
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Kolik	řad	privátních	značek	aktuálně	nabízíte?
Máme osm řad vlastních značek. METRO Chef využívá-
me u potravin vysoké kvality pro náročnou gastronomii. 
Značka zahrnuje široký sortiment vyvinutý s kuchaři 
a odborníky, který přináší zákazníkům inspiraci do ku-
chyně. To vše při vysokém standardu dohledatelnosti 
původu potravin a udržitelnosti. METRO Premium je 
brand pro potraviny nejvyšší kvality. Prodáváme pod ní 
exkluzivní výrobky autentických chutí vybrané pro je-
jich schopnost pozvednout zážitek z připraveného jídla. 
METRO Professional zastřešuje veškeré nutné vybave-
ní a speciální pomůcky do kuchyně pro profesionály 
z oblasti gastronomie. Vyznačuje se vysokým stupněm 
kvality a praktickými, spolehlivými a efektivními produk-
ty. Fine Life, značka potravin, vychází vstříc především 
našim maloobchodním partnerům. Nabízí více prostoru 
pro jejich konečnou marži a zároveň kvalitu srovnatelnou 
s běžnými dodavatelskými značkami. ARO představuje 
základní standard s výborným poměrem ceny a výkonu. 
Přináší ekonomická řešení v rámci nabídky esenciálních 
položek za skvělé ceny. Interní kontroly kvality přitom 
dávají zákazníkovi vyšší jistotu ohledně kvality výrobku. 
SIGMA je privátní značka spolehlivého a praktického 
sortimentu kancelářského zboží, které šetří čas. Navíc 
pochází od certifikovaných dodavatelů a z udržitelných 
zdrojů. RIOBA zahrnuje sortiment nejen pro kavárny 
v malých porcových baleních pro servis. Vyznačuje se 
mimo jiné atraktivním designem. Tarrington House při-
náší řešení pro pohodlí a styl pro domácnost a zahradu. 
Zpracování a vzhled výrobků překvapí nízkou cenou, ko-
lekce přitom respektují nejnovější trendy. Specifickou 
kategorií na pomezí privátních a dodavatelských značek 
jsou pak výrobky v rámci iniciativy ČESKÉ POLE, která 
má za cíl podporovat a rozvíjet tradiční produkty české-
ho zemědělství a společně usilovat o jejich místo v české 
gastronomii.

Jak	se	jednotlivé	řady	od	sebe	liší	z	hlediska	obalů?
Například značka METRO Chef se vyznačuje tím, že 
poskytuje základní rámec pro konzistentní zkušenost 
v každé zemi, kde působíme. Její logo je hravé a emo-
tivní, odráží vášeň profesionálních kuchařů, s nimiž jsme 
na přípravě značky spolupracovali. Na jejích obalech 
využíváme také pečeť kvality, která graficky podtrhuje 
klíčový atribut brandu. Také značka ARO nese prvky, jež 
pomáhají utvářet její jasně čitelnou DNA napříč celým 
mezinárodním řetězcem prodejen METRO a makro. Patří 
k nim například nové, modernější logo na bílém pozadí 
a výrazný barevný kruh v levém horním rohu. Obecně 
ale skutečnost, že jako přední evropský velkoobchod 

působíme napříč různými zeměmi a nabízíme v každé 
z nich naše privátní značky, do velké míry definuje i oba-
ly, ve kterých se toto zboží prodává. Musí být srozumitel-
né na každém trhu, jasně komunikovat hodnoty spojené 
s danou značkou a spoluutvářet její autentickou identitu.

Zaznamenali	jste	speciální	požadavky	ze	strany	
vašich	zákazníků	například	na	jejich	funkčnost?
Pro B2B zákazníky, se kterými jsme denně v úzkém kon-
taktu, je funkčnost a bezpečnost obalů naprosto zásad-
ní. V poslední době se k ní ale samozřejmě přidává tlak 
koncových spotřebitelů a regulátorů na ekologická řeše-
ní. Každý nový obal tak musí být udržitelnější a zároveň 
minimálně stejně funkční jako ten předchozí. Konkrétním 
příkladem mohou být například plastové lahve ARO ba-
lené vody, kde jsme přistoupili ke snížení jejich tloušťky. 
Přesto se s nimi stále dobře manipuluje a zákazníkům 
poskytují komfort při použití. 

Co	by	měly	obaly	jednotlivých	řad	vyjadřovat	a	co	
pro	to	děláte?
Když pominu praktičnost a bezpečnost potravin a veš-
keré technické parametry, mají obaly jednotlivé řady 
v očích zákazníků odlišovat tak, aby se v naší nabídce 
dobře orientovali, už podle obalů získali obrázek o tom, 
co mohou od výrobku čekat, a postupně se s hodnotami 
jednotlivých privátních značek ztotožnili. Obaly zkrátka 
výrazně pomáhají značkám budovat si identitu. Pokud 
například někomu záleží na dobrém poměru ceny a vý-
konu u základních potravin, usilujeme o to, aby už od za-
čátku věděl, že privátní značka ARO mu tyto hodnoty do-
ručí, ať už si pod ní zvolí jakýkoli výrobek. Chce-li někdo 
pro svou restauraci exkluzivní kvalitu a autentické chutě 
pro co nejlepší zážitek z jídla, měl by vědět, že když sáh-
ne po výrobcích s identitou METRO Chef, dostane špič-
kové zboží bez sebemenších kompromisů. Dosahujeme 

INTERVIEW

Brand METRO Chef zastřešuje potraviny vysoké kvality s přidanou hodnotou 
primárně pro gastronomii.
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toho tak, že veškeré nové obaly pro profesionály z řad 
gastronomie podrobujeme zátěžovým testům v makro 
akademii, kde naši kolegové zkoušejí jejich funkčnost. 
Díky tomu dokážeme včas odchytit problémy, se kterými 
by se naši zákazníci mohli později setkat, a testujeme tak 
kvalitu naší práce.

Jak	se	změnil	podíl	jednotlivých	kategorií?	Které	
posílily,	které	naopak	oslabily?
Obecně vzato každoročně posilují všechny kategorie 
zboží pod našimi privátními značkami. Jako hlavní dů-
vod obecně vidíme trend inklinace profesionálních zá-
kazníků i koncových spotřebitelů k privátním značkám 
obchodních řetězců, jelikož jim nabízejí garantovanou 
kvalitu zpravidla za výhodnější cenu, než mají klasické 
brandy. Druhým faktorem je rozhodně větší zákaznické 
povědomí o našich značkách. Před pěti lety jsme ně-
které teprve uváděli na trh, například značku METRO, 
a naši zákazníci znali jejich předchůdce Horeca Select. 
Nyní věříme, že jsme zákazníky dostatečně naučili, že se 
na naše privátní značky mohou spolehnout, a díky tomu 
roste jejich prodejnost. Největší růst z hlediska tržeb 
za poslední dobu zaznamenala oblast čerstvého masa 
a ryb, kde jsme výrazně navýšili podíl nových výrobků 
pod privátní značkou. Také jsme navýšili podíl značek 
v oddělení koloniálu a sušenek, vysokou dynamiku po-
zorujeme i u pečiva.

Plánem	bylo	mít	do	roku	2020	pod	privátní	značkou	
každý	čtvrtý	výrobek.	Splnili	jste	tento	cíl?
Ano, splnili. Podíl privátních značek na celkovém počtu 
prodávaných artiklů u nás nyní skutečně dosahuje úrov-
ně 25 %.

V	portfoliu	máte	také	uvedené	například	čerstvé	
maso	a	ryby.	Můžete	přiblížit	jejich	obaly?
Pro čerstvé maso z našeho vlastního masozávodu v Ko-
zomíně jsme vytvořili zcela novou exkluzivní privátní 
značku Cech Kozomín. Zákazníci pod ní najdou napří-
klad sekané maso, vinnou klobásu podle tradiční recep-
tury či maso přímo na burgery. Všechny výrobky pod 
touto značkou si sami vyrábíme v našem distribučním 
centru. Baleny jsou primárně do MAP balení s ochran-
nou atmosférou, ale využíváme také vakuové pytle nebo 
skin balení. Pro sortiment ryb speciální privátní značku 
nemáme. V tomto segmentu jsme nicméně výrazně na-
výšili podíl výrobků pod značkou METRO Chef, jež kla-
de velký důraz na kvalitu. Většina našich čerstvých ryb 
je prodávaná přímo z ledu a balena do speciální fólie 
vyrobené z kraftového papíru, která se dá jednoduše 
recyklovat. Nově prodáváme ryby již porcované a zaba-
lené také v MAP balení, které je ideální pro zákazníky 
ze sektoru gastronomie. Jednotlivé porce jsou již nakrá-
jené a kalibrované, zákazníkovi tak stačí porce pouze 
kuchyňsky upravit. 

Za zmínku také stojí speciální přístup, který uplatňuje-
me u produktů v rámci iniciativy ČESKÉ POLE. Ty jsou 
z principu věci nabízené jen na domácím trhu. Například 
pro česnek, který se jinak tradičně prodává v síťkách, 
využíváme papírovou krabičku, jež umožňuje na obalu 
lépe komunikovat myšlenku iniciativy a přidanou hodno-
tu produktu jako takového. U brambor jsme logo ČESKÉ 
POLE zakomponovali do obalu METRO Chef a křen má 
speciální visačku pro cobranding s dodavatelskou znač-
kou Mělnický křen.

Velmi pyšní jsme na nový obal pro METRO Chef Halloumi, 
kde se nám i na malý prostor povedlo dostat lákavé ozna-
čení původu, návrh na servírování nebo speciální font 
evokující řeckou kulturu a kuchyni. Naše řada METRO 
Chef Veggie nápojů, tedy sortiment alternativního mléka 
primárně pro baristy, má speciální a unikátní víčka z cuk-
rové třtiny místo z plastů. V posledních měsících také 

Značka RIOBA zahrnuje kompletní sortiment nejen pro kavárny.

Česnek v lepenkové krabičce, jež umožňuje lépe komunikovat myšlenku 
iniciativy ČESKÉ POLE.
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intenzivně pracujeme na novém designu výrobků pod 
značkou Fine Life, kde se snažíme o modernější pojetí, 
čistší design a lákavější obal pro koncového spotřebitele. 

Jaká	jsou	podle	vás	aktuální	specifika	privátních	
značek	velkoobchodu?	Přibližují	se	v	obalech	
například	maloobchodu?
Ve velkoobchodu je silným trendem posledních let hle-
dat alternativní a udržitelnější možnosti napříč materiály. 
V tom se od dění v maloobchodu zásadně neodlišuje. 
Specifický je ale v tom, že je zde větší důraz na prak-
tičnost při zpracování potravin. Profesionální zákazní-
ci, jako jsou například restaurace či jídelny, nakládají 
s potravinami jinak než retailový zákazník. Například je 
často přemisťují do svých hygienicky ošetřených nádob 
pro další uskladnění tak, aby nepustili zboží v obalech 
z obchodů vůbec do svého provozu. Proto na obalech 
velmi oceňují inteligentní otevírání či zavírání, praktickou 
velikost nebo jednoduchou manipulaci.

Které	produkty	prošly	od	posledního	rozhovoru	
redesignem?	(pozn.: od roku 2018)
Už v roce 2018 se uskutečnil redesign značek Horeca 
Select na značky METRO. V tuto chvíli jsou již všech-
ny výrobky pod značkami METRO a jejich sortiment se 
bude nadále rozšiřovat. Nový 
kabát dostala i celá značka 
Fine Life, jak jsem již zmínil, či 
ARO, u níž však další změny 
designu obalů nyní nepřed-
pokládáme. V případě skupi-
nových obalů je jednoznačný 
trend směrem k vlnité lepence, 
přičemž i sekundární obal má 
samozřejmě plnit veškeré funk-
ce – od udržitelnosti a lákavos-
ti až po kvalitu a praktičnost.

S	kým	na	redesignech	spolupracujete?
Grafický a technický manuál pro redesigny přichá-
zí z centrály a je společný napříč zeměmi. Prostor pro 
vlastní nápady se však také najde, proto máme v týmu 
specialisty na design, kteří se na konečném vývoji obalu 
podílejí. Následně zapojujeme DTP agenturu, jež pro nás 
připravuje grafiku na technické výkresy a podobně. 

Cílů redesignů byla celá řada – zvýšit atraktivnost, při-
způsobit balení ještě více potřebám velkoobchodu, zjed-
nodušit manipulaci s obaly a také využít udržitelnější 
řešení. K redesignům se zkrátka snažíme přistupovat 

komplexně tak, abychom nemuseli k dalším změnám 
sahat příliš brzy znovu.

Z technického hlediska se vždy jedná o úzkou spolu-
práci s dodavateli a výrobci. Vše se odráží od jejich ak-
tuálních možností, protože naše nároky jsou v mnoha 
ohledech vysoké. Často dokonce společně s dodavateli 
posouváme hranice v tom smyslu, že naše poptávka po 
udržitelnějších a funkčnějších obalech ovlivní využíva-
nou technologii. Grafický design privátních značek pak 
do velké míry řídí zpravidla mateřská společnost, ale 
jsou i výjimky – například značku Cech Kozomín pro 
výrobky z vlastního masozávodu jsme si vyvinuli kom-
pletně lokálně a také obaly pro zboží v rámci iniciativy 
ČESKÉ POLE jsou v naší režii, protože jde o výhradně 
český projekt.

Jak	se	projevil	například	redesign	značky	ARO	na	
obchodních	výsledcích?
Výsledky správně provedeného redesignu se příznivě 
odrážejí na všech našich privátních značkách a ARO není 
výjimkou, nyní se prodává lépe než kdy dřív.

Vaším	plánem	bylo	do	roku	2020	eliminovat	u	obalů	
PVC	a	všechny	tetra	paky	mít	s	certifikací	FSC.	
Splnili	jste	to?
Ano, udělali jsme maximum možného. Všechny námi 
využívané tetra paky jsou nyní certifikované FSC a také 
PVC bylo odstraněno všude tam, kde to bylo možné 
z hlediska zachování kvality výrobku. Úplně všude však 
zatím PVC eliminovat bohužel nelze – někdy výrobci 
obalů zkrátka stále ještě na trhu nenabízejí takovou 
alternativu, která by neohrožovala kvalitu či dokonce 
bezpečnost konkrétního výrobku. Jedná se ale o abso-
lutní minimum v řádu jednotek výrobků. V tomto ohledu 
makro žádné kompromisy nedělá.

Jaké	jsou	vaše	plány	týkající	se	obalů	do	budoucna?
Určitě budeme dál klást vysoký důraz na udržitelnost. 
Nové technologie a obalové možnosti se v tomto ohledu 
rozvíjejí velice rychle a my bychom rádi patřili nadále 
k prvním, kteří je budou uvádět na trh. Nadále plánu-
jeme mapovat trh a být v úzkém kontaktu s dodavateli, 
aby naše privátní značky respektovaly veškeré trendy 
a kvalitní balení. Nadále plánujeme redukovat nadby-
tečné množství materiálů v obalech, kde to v rámci bez-
pečnosti produktu lze, a hodláme omezovat barevnost 
lepenkových obalů u výrobků, které slouží jako přeprav-
ní balení. U tzv. shelf-ready balení chceme naopak pra-
covat na jeho atraktivnosti a praktičnosti. 

Novou podobu dostala 
i značka Fine Life, primárně 

určená pro maloobchod.
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V letošní, v pořadí již šesté hodnoticí zprávě IPCC 
(Mezinárodní panel pro změnu klimatu), kterou 
nazval generální tajemník Antonio Guterres „pří-

ručkou pro přežití lidstva“, lze narazit na informaci, že 
pravděpodobně v příštích deseti letech překročí globální 
oteplování hranici 1,5 stupně Celsia. To může způsobit 
závažné katastrofy, které lidstvo nepoznalo. Za rok 2021 

byla spočítána průměrná světová hodnota emisí CO2 ve 
výši 417 ppm. Pro představu, v předindustriálním roce 
1770 byla hodnota 278 ppm.

Člen Římského klubu Ian Dunlop z Austrálie dne 
16. 3. 2023 prohlásil: „Zoufale usilujeme o to, abychom 
se vyhnuli uzavření cesty k lidskému vyhynutí. Situace 

OSN	podporuje	oběhové	
hospodářství	s	plasty
V roce 2022 emitoval svět 40,5 miliardy tun CO2. Navzdory doporučení IPCC ke snížení spotřeby 
ropy a plynu do roku 2030 o 30 % se vrtá dále, dokonce i v ekologicky citlivých oblastech v USA – 
v Mexickém zálivu a na Aljašce.

František Vörös
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vyžaduje brutální upřímnost vůči hrozbám, kterým čelí-
me. Největší hrozbou, před kterou svět stojí, je změna 
klimatu, nikoliv Čína, Rusko nebo USA. K překonání této 
hrozby musí začít bezprecedentní globální spolupráce, 
nikoli konflikt.“ 

Podle informací z portálu www.medium.com zažila naše 
planeta v letošním březnu druhý nejteplejší březen 
od roku 1850, duben byl čtvrtý nejteplejší. Observa-
toř Mauna Lao zaznamenala koncem letošního dubna 
rekordně vysokou koncentraci CO2 – 425 ppm. To se 
projevilo v rekordní vlně veder, zejména v Asii, a ve 
zvýšení teploty povrchu oceánu, měřené satelitem, na 
rekordních 21,1 stupně Celsia. Posledních osm let se 
zařadilo mezi osm nejteplejších let od doby, kdy se tep-
loty evidují.

Evropa zažívá nejhorší sucha za posledních 500 let. Špa-
nělsko překonalo teplotou ovzduší 38,8 stupně Celsia 
dosavadní rekord. Světu dochází pitná voda, některé 
vlády připravují přídělový systém. Polovina obcí v Kata-
lánsku bude nucena omezit kvůli suchu spotřebu vody. 
Grónsko zažívá bezprecedentní úbytek ledu, když tání 
ledovců probíhá třikrát rychleji než před 30 lety a hladina 
moře stoupá dvakrát rychleji než v devadesátých letech.

 Již dříve navrhli experti z World Resource Institutu desa-
tero opatření ke globálnímu snížení emisí CO2:

• odstavení uhelných elektráren,
• vyšší investice do obnovitelných zdrojů energií,
• rekonstrukce a dekarbonizace budov,
• dekarbonizace výroben cementu, oceli a plastů,
• přechod na elektromobilitu,
• zvýšení podílu veřejné dopravy, podpora cyklistiky 

a chůze,
• dekarbonizace letectví a lodní dopravy,
• zastavení těžby dřeva v pralesích a rekultivace nevy-

užívaných ploch,
• snížení ztrát potravin a zlepšení zemědělských po-

stupů,
• konzumace více rostlinných potravin.

Jednání představitelů sedmi nejvyspělejších ekonomik, 
G7 (Kanada, Francie, Německo, Itálie, Japonsko, Velká 
Británie a USA), v květnu vyzvalo k dalším opatřením 
k rychlejší dekarbonizaci ekonomik. Skupina představu-
je 13 % světové populace, více než polovinu HDP a 28 % 
emisí CO2. Představitelé přijali opatření ke snížení emisí 
skleníkových plynů z používání fosilních paliv. Během 
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příštích pěti let by se měly zrušit veškeré dotace na vý-
robu a spotřebu fosilních paliv. Dále by se měly zavádět 
mechanismy stanovování cen uhlíku, nejlépe formou 
daně, místo emisních povolenek. Větší investice by měly 
směřovat do výzkumu a vývoje v oblasti čisté energie, 
dekarbonizace a dopravní infrastruktury. Znečišťování 
životního prostředí plastovým odpadem by mělo být 
ukončeno o deset let dříve – v roce 2040.

Ministři životního prostředí G7 se dohodli na posílení 
opatření k podpoře udržitelné výroby a spotřeby plastů, 
zejména z hlediska jejich jednorázových aplikací, škod-
livých přísad a mikroplastů.

Podle Mezinárodní energetické agentury (IEA) je světový 
chemický průmysl třetím v pořadí průmyslových odvět-
ví z hlediska množství přímých emisí CO2 – za výrobou 
kovů a cementu. Také evropský chemický průmysl musí 
přispět ke klimatické neutralitě. Evropská komise zve-
řejnila koncem ledna dokument s názvem Přechodová 
cesta chemického průmyslu v EU. Transformace bude 
spočívat ve zvýšení cirkularity pomocí mechanických 
a chemických způsobů recyklací plastových odpadů, 
využívání biomasy a zachyceného CO2 jako surovin pro 
nové chemikálie, včetně plastů, efektivnějším využívání 
digitalizace a produkci bezpečných a udržitelných che-
mikálií. Více než 40 chemických společností je zapojeno 
v iniciativě Together for Sustainability. 

Budoucí udržitelný plastikářský průmysl by měl být za-
ložen na:

• přechodu z fosilních surovin pro výrobu plastů na vy-
užívání odpadních plastů z mechanických, a hlavně 
chemických recyklací,

• vyšším využívání biomasy pro výrobu plastů a aditiv 
pro plasty,

• zvýšení podílu produktů ze zachycování CO2.

Specifickým problémem chemického průmyslu jsou 
plasty. Na loňském březnovém zasedání Environmen-
tálního shromáždění OSN v Nairobi bylo rozhodnuto 
o vytvoření Mezivládního vyjednávacího výboru pro vy-
pracování právně závazného nástroje proti znečišťování 
životního prostředí plasty. První z pěti plánovaných jed-
nání, za účasti i MŽP ČR, proběhlo na přelomu listopadu 
a prosince 2022 v uruguayském Punta del Este. Druhé 
jednání proběhlo 29. 5. až 2. 6. v Paříži. Dohoda by měla 
pokrýt celý řetězec od výroby plastů přes zpracování 
a aplikace až po využití odpadů a měla by být uzavřena 

do roku 2024. Bude cílit na 30% podíl recyklátu v nových 
plastových výrobcích od roku 2030.

Podle zprávy Turning off the tap – How the world can 
end plastic pollution and create a circular economy by 
se mělo znečištění plasty do roku 2040 globálně snížit 
o 80 %. Program OSN pro životní prostředí (UNEP) na-
stiňuje tři změny trhu s plasty:

• Opětovné použití, včetně znovu plnitelných lahví, 
velkoobjemových dávkovačů, systémů vracení záloh, 
systémů zpětného odběru obalů může snížit znečiš-
tění plasty o 30 %.

• Ke snížení o dalších 20 % mají přispět různé způsoby 
recyklací, kromě mechanických i pokročilé (chemic-
ké) – viz obrázek.

• Dalšími 17 % mají přispět náhrady plastových apli-
kací produkty z alternativních materiálů, jako jsou 
například bioplasty.

I po realizaci uvedených opatření bude stále v roce 2040 
třeba ročně nakládat se 100 miliony tun odpadních plas-
tů z výrobků na jedno použití a výrobků s krátkou život-
ností. Investiční náklady na realizaci navržených změn 
budou značné – 65 miliard USD, avšak nižší než na vý-
daje ve výši 113 miliard USD bez této změny. Zpráva se 
také zabývá konkrétními politikami, včetně norem pro 
design, bezpečností a aplikací kompostovatelných a bio-
logicky rozložitelných plastů.

Ochrana životního prostředí a klimatu patří mezi hlavní 

zájmy chemického a potažmo i plastikářského průmys-
lu. Plastový odpad je cenným zdrojem a nesmí skončit 
v životním prostředí bez efektivního sběru, třídění a re-
cyklace. 

… pokračování ze str. 27



V CELÉ ČR JE K DISPOZICI VÍCE NEŽ 829 TISÍC BAREVNÝCH NÁDOB 

NA SEPAROVANÝ ODPAD A 75 % OBYVATEL ČR DO NICH PRAVIDELNĚ SVÉ ODPADY TŘÍDÍ. 

DO PROCESU ÚPRAVY PRO RECYKLACI NEBO ENERGETICKÉ VYUŽITÍ 

SE TAK PODAŘILO V ROCE 2022 PŘEDAT 81 % JEDNOCESTNÝCH OBALŮ.
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V roce 2022 vytřídil každý obyvatel České repub-
liky v průměru 23,7 kilogramu papíru, 21,5 kilo-
gramu kovů, 17,2 kilogramu plastů, 15,2 kilogra-

mu skla a 0,4 kilogramu nápojových kartonů. Meziročně 
tak jde o více než šestikilogramový nárůst. Množství 
vytříděných odpadů v obcích vloni sice stagnovalo, ale 
o to více se třídily hlavně kovy a papír prostřednictvím 
výkupen surovin. Zhruba sedm kilogramů kovů a nece-
lé dva kilogramy papíru prodal ve výkupně v průměru 
jeden Čech.

Rostoucí množství separovaného odpadu podporuje 
i zvyšující se počet sběrných nádob. Celkově jich u nás 
máme k dispozici již přes 838 tisíc. Hustá sběrná síť 
nádob na sběr tříděného odpadu i kratší docházková 
vzdálenost motivují ke třídění. V průzkumech lidé uvá-
dějí, že to k nejbližším nádobám na tříděný odpad mají 

v průměru pouze 87 metrů. V roce 1999, kdy s třídě-
ním odpadů Česká republika systémově začínala, šlo 
v průměru o dvounásobnou vzdálenost. „Odhadovaná 
docházková vzdálenost se v roce 2022 zkrátila o další 
dva metry na 87 metrů. I to se jistě pozitivně projevilo na 
vyšší účasti lidí na třídění odpadů. Aktuálně třídí odpad 
už 75 % obyvatel ČR,“ dodává Lukáš Grolmus, ředitel 
oddělení komunikace EKO-KOM.

Třídíme	čím	dál	více
Už tři čtvrtiny obyvatel České republiky považují cestu se separovaným odpadem za samozřejmost. 
Celková výtěžnost tříděných odpadů přepočtená na obyvatele se v roce 2022 zvýšila na 78 kilogramů. 
Dařilo se i výkupnám surovin. Vyplývá to z dat společnosti EKO-KOM.

Adriana Weberová

1 312 804 – tolik tun obalových odpadů vzniklo v roce 
2022 na tuzemském trhu. Z tohoto celku se jich poda-
řilo v systému EKO-KOM vytřídit a předat k recyklaci 
nebo energetickému využití 81 %. To je 1,065 milionu 
tun obalů. Oproti roku 2021 se tedy v ČR vyproduko-
valo méně obalových odpadů, ale vytříděno a předáno 
k využití jich bylo více. Pomyslné nůžky se tedy rozeví-
rají správným směrem.
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V některých obcích také funguje tříděný sběr do pytlů, 
které mají lidé přímo v domácnosti. Kromě toho lze třídit 
odpady rovněž prostřednictvím výkupen surovin nebo 
sběrných dvorů.

Počet aktivních třídičů odpadů vloni vzrostl o 2 %. Z dří-
vějších 73 % se tak podíl třídících obyvatel zvýšil v roce 
2022 na již zmíněných 75 %. Několik let byla přitom 
účast na třídění stabilních 73 %. 

Nejvíce	se	recyklují	papír	a	lepenka
Oproti roku 2021 se stalo odpadem o 1,5 % méně obalů. 
Množství obalových odpadů tak kleslo o více než 20 tisíc 
tun. Z celkového množství 1 312 804 tun vzniklých oba-
lových odpadů bylo využito 81 % obalů uvedených na 
trh v ČR. Konkrétně 71 % bylo recyklováno, dalších 10 % 
pak bylo využito energeticky. Nejvyšší míry recyklace 
(91 %) se podařilo dosáhnout u papírových obalů a le-
penky, u skleněných obalů (85 %) a u železných (85 %). 
Velmi dobrou zprávou je, že u plastových obalů se míra 
materiálové recyklace zvýšila z předchozích 43 % na 
46 %.

Systém třídění a recyklace obalů je v České republice 
dlouhodobě financován firmami vyrábějícími nebo do-
vážejícími balené zboží. Na konci roku 2022 bylo do 
systému zapojeno 21 200 výrobců, plničů a dovozců 
baleného zboží. Ti prostřednictvím AOS EKO-KOM plní 
svoji zákonnou povinnost – zajistit pro obaly uvedené 
na tuzemský trh zpětný odběr a využití v zákonem po-
žadované míře. Za to platí do systému poplatek podle 
množství vyprodukovaných obalů.

Ze získaných peněz pak EKO-KOM hradí náklady sou-
visející s provozem sběrné sítě nádob na třídění, dotří-
děním na dotřiďovacích linkách, recyklací nebo energe-
tickým využitím vzniklých obalových odpadů. Největší 

část nákladů představují přímé platby městům a obcím 
za provoz a obsluhu sběrné sítě a zajištění předání oba-
lových odpadů k využití. Ke konci roku 2022 bylo do 
systému EKO-KOM zapojeno 6 176 obcí a měst ČR, 
99 % obyvatel ČR tak má možnost ve svých městech 
odpady třídit.

Zatímco v předchozích letech se musel celý sektor vy-
pořádat s dopady koronavirové epidemie, loňský rok byl 
náročný především kvůli hospodářské a energetické kri-
zi. Celý sektor se musel vyrovnat s výkyvy v poptávce po 
druhotných surovinách, zpracovatelé řešili vysoké ceny 
energií, obce a odpadové společnosti pak ceny paliv. 
Reálně tak hrozilo, že se systém třídění a zpracování 
obalových odpadů omezí. Aby k tomu nedošlo, přikročila 
AOS EKO-KOM k finančním intervencím. S ohledem na 
výrazné zdražení energie potřebné pro úpravu odpadu 
a jeho recyklaci se od 1. července 2022 postupně na-
vyšovaly platby dotřiďovacím linkám odpadů.

Hlavním cílem bylo zachovat stabilní tok vytříděných 
odpadů z obcí na třídicí linky až po konečné zpracování 
u recyklátorů tak, aby se třídění nemuselo omezit. Do-
sažené výsledky v recyklaci a využití obalů v minulém 
roce dokazují, že i přes energetickou krizi se fungování 
systému podařilo udržet.

Stávající systém nakládání s tříděným odpadem je dlou-
hodobě rozvíjen a nyní je dostatečně robustní a nasta-
vený přívětivě pro spotřebitele. Je schopen ustát nejen 
energetickou krizi, ale i splnit nové požadavky a cíle vy-
plývající z připravovaného evropského nařízení o oba-
lech a dalších norem. Stabilní systém třídění odpadů 
a rostoucí zapojení domácností do něj má totiž rozho-
dující význam nejen pro splnění celorepublikových od-
padových cílů, ale i pro životní prostředí. 

Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM zajišťuje 
provoz systému třídění a recyklace obalových odpa-
dů na základě autorizace vydané MŽP podle zákona 
o obalech (477/2001 Sb.). Neziskový systém EKO-KOM 
funguje na principu aktivní spolupráce průmyslových 
podniků, měst a obcí, úpravců odpadů a jejich finálních 
zpracovatelů.

Novinkou posledních let je i tzv. vícekomoditní nádobo-
vý sběr, kdy lze například do žlutého kontejneru třídit 
spolu s plasty i kovy či nápojové kartony. Tyto způsoby 
sběru často řeší prostorová omezení v obcích a přinášejí 
také úspory emisí při zajišťování svozu.

Počet aktivních třídičů odpadů vloni 
vzrostl o 2 %.

V průzkumech lidé uvádějí, že to 
k nejbližším nádobám na tříděný 

odpad mají v průměru pouze 
87 metrů.



www.packagingherald.cz32

IDENTIFIKACE

Ochranné	funkce	víček	Nolato	Cerbo	
Společnost Nolato Cerbo vyrábí ke svým farmaceutic-
kým obalům narážecí i šroubovací víčka s ochranou 
originality. Opatřená jsou buď ochrannou vnitřní odtrhá-
vací membránou, vnějším odtrhávacím kroužkem, nebo 
zaklapávacím zámečkem. Uzávěry 
mohou být též ve verzi s dětskou po-
jistkou a vysoušedlem či vložkou seal.

Narážecí víčka Classic SC s průměrem 
34 nebo 42 mm jsou vybavena vnitřní 
membránou, víčka Classic CL i vnějším 
odtrhávacím kroužkem. Vyplněna jsou 
silikagelem (vysoušedlem) o různé hmotnosti, chránícím 
před vysoušením obsahu i během užívání léku koneč-
ným uživatelem.

K dispozici je také šroubovací uzávěr Cerbo Solid o prů-
měru 29 mm s dětskou pojistkou a vysoušedlem. Jeho 
výhodou je použití jedné velikosti víčka pro řadu dóz 
o různém objemu od 20 do 175 ml, v případě řady So-
lid W až do velikosti 400 ml s průměrem hrdla 34 mm. 

Atypickým uzávěrem je tříhranné víčko Cerbo Threa-
sy k tříhranné dóze o objemu 150 ml. Je opatřeno 

plastovým zámkem, který při otevírání dózy praskne 
a zámek odpadne. Tříhranná dóza s víčkem je vizuálně 
atraktivní a je vhodná pro balení vitaminů pro humánní 
i veterinární účely. 

Cerbo Easy Grip je víčkem určeným pro 
slabé a revmatické ruce, resp. pro starší 
lidi s menší silou v rukou. Nasazuje se na 
narážecí víčko SC nebo CL a je opatřeno 
plastickým zářezem (křížem) na horní vněj-
ší straně. Tento kříž zasunutím hrany stolu 
či tužky nebo pera pomůže lehce otevřít 
jakýkoliv uzávěr nasazený na hrdlo dózy. 

Víčka Easy Grip byla schválena Švédským ústavem pro 
revmatologii a ve skandinávských zemích jsou často po-
užívána. 

Od roku 2020 má Nolato Cerbo v portfoliu i víčka typu 
„push-lock“, na kterých lze přímo zobrazit textem nebo 
obrázkem způsob otvírání uzávěru.

RAJA	pro	ekologickou	tepelnou	bezpečnost
Studie evropského sdružení Pro Carton z roku 2022 
ukázala, že spotřebitelé dávají přednost recyklovatel-
ným obalům a 85 % respondentů považuje „snadnou 

Bezpečnostní	
prvky	obalů	
zahrnují	
ochranu	
i	monitoring
Slovo bezpečnost použité v souvislosti s obaly dnes označuje vskutku širokou škálu řešení na povrchu 
i uvnitř obalů. V první řadě jde o bezpečnost obalů ve smyslu ochrany baleného produktu před 
falšováním či neoprávněným znovunaplněním jiným obsahem. Dále se jedná například o bezpečnost 
spotřebitele při manipulaci s obalem, včetně ochrany před otevřením dětmi.  
A konečně i o ochranu baleného produktu zevnitř obalu.

Miroslav Dočkal
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recyklaci“ za klíčový faktor udržitelnosti obalů. I proto 
společnost RAJA uvedla na trh novou papírovou termo-
vložku RecyCold Climaliner pro ochranu teplotně citli-
vých výrobků, například čerstvého ovoce, zeleniny, vaře-
ných pokrmů a dezertů, ale i zmrzliny. Je recyklovatelnou 
alternativou k tradičním obalům s řízenou teplotou, jako 
jsou hliníkové sáčky a polyuretanové izolační panely. Vy-
rábí ji společnost Ranpak v nizozemském Heerlenu. No-
vinka je určena především pro e-shopy nebo rozvozy po-
travin a nabízena bude ve všech 19 evropských zemích, 
kde RAJA působí. RecyCold Climaliner je tvořen třemi 
vrstvami papíru, včetně dvou recyklovaných krycích listů 
a jednoho papíru s voštinovou strukturou vyrobeného 
z 85 % z recyklátu. Vzduch mezi těmito vrstvami pomáhá 
udržovat konstantní teplotu produktů. Navíc díky tenkos-
ti vložek (0,5 cm) lze dobře využít prostor uvnitř krabic 
a sáčků, což vede k optimalizaci přepravních nákladů.

Technologie	e-Fingerprint	při	tisku	zdravotnických	
etiket
Na žádost zákazníka ze zdravotnického průmyslu včleni-
la společnost LUX Global Label systém Systech HS-Web 

UniSecure s inovativní technologií e-Fingerprint na svůj 
převíječ etiket. Každý produkt tam získá jedinečný identi-
fikátor, který lze digitálně ověřit v reálném čase v kterém-
koli bodě dodavatelského řetězce. Instalace hardwaru 
HS-Web na převíječce LUX Global Label byla provedena 
během jednoho dne. Nastavení systému s osmi kamera-
mi umožňuje zachytit až 25 000 „elektronických otisků 
prstů“ za minutu.
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Víte, že standardy

GS1
vám pomáhají každý den?

JIŽ 40 LET S VÁMI VŠE PROŽÍVÁME

PI

Securikett představila bezp. etikety  
HighContrastVOID a DiamondVOID
Bezpečná RFID ve vratných obalech  
francouzských McDonald’s
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Českého	distributora	vybrala	Markem-Imaje	jako	
prvního	pro	SPI
Společnost ONDRÁŠEK INK-JET SYSTEM byla jako první 
ze světových distributorů vybrána pro představení nové 
technologie Super Piezo Inkjet (SPI) od výrobce Markem-
-Imaje, která byla poprvé oficiálně uvedena na němec-
kém veletrhu interpack 2023. Průlomová SPI je schopna 
tisknout serializované 2D čárové kódy v prémiové kvali-
tě na 3D povrchy – včetně zakřivených – velmi vysokou 
rychlostí. SPI technologie deklaruje serializaci 2D kódů 
na lahve rychlostí až do 100 000 lahví za hodinu a potisk 
elektrických vodičů až do rychlosti 3 000 m/min., zatím-
co všechny dnes používané CIJ technologie dosahují 
maximální rychlosti tisku 1 200 m/min. Na interpacko-
vém stánku společnosti Markem-Imaje se v souvislosti 
s touto technologií hovořilo také o tzv. Digitálním pro-
duktovém pasu a GS1 Digital linku se serializovanými 

QR kódy. V České republice jste technologii SPI mohli 
vidět na brněnském Mezinárodním strojírenském veletr-
hu (MSV) 2023 v pavilonu V na stánku 127. 

V poslední době uvedl zmíněný český distributor dal-
ší dvě tiskárny Markem-Imaje pro průmyslové značení. 
Jde jednak o model MI 9750+, disponující inovativním 
hybridním inkoustovým okruhem, který dokáže používat 
veškeré CIJ inkousty: standardní i pigmentové. Pro zna-
čení všech druhů kabelů, trubek, drátů a profilů je určena 
MI 9750 E, nabízející tři modely podle požadavků na zna-
čení. Model 9750 E je určen pro tisk standardních kon-
trastních kódů s vysokou odolností na různých typech 
materiálu. Druhý model, MI 9750 E+, využívá hybridního 
inkoustového okruhu se standardními i pigmentovými 
inkousty. Díky tomu lze použít jen jednu tiskárnu bez 
ohledu na typ nebo barvu materiálů. Pro značení drátů 

Značení	naší	doby
Průmyslové značení obalů prodělává změny: ekologické tlaky vedou k preferenci přímého tisku 
před etiketami, v samotném segmentu etiket pak častěji vznikají „bezlinerová“ řešení, která se 
obejdou bez odpadních podložek se silikonovaným povrchem. Stoupá rychlost značení a rozšiřuje 
se škála bezproblémově značených povrchů, mění se složení inkoustů, již často bez minerálních olejů, 
a dochází rovněž ke změně konstrukce značicích strojů, například směrem k vyšší modularitě. 

Miroslav Dočkal
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a optických vláken slouží model 9750Ew+, poskytující 
vysoce přesný tisk při rychlostech až do 1 000 m/min. 
na izolované vodiče a optická vlákna o šířce 1 mm. Díky 
robustnímu designu dokáže MI 9750 E potisknout až 
3 000 km kabelů i v nejnáročnějších výrobních podmín-
kách bez nutnosti čištění tiskové hlavy. Zároveň přináší 
výrobcem deklarovaný nejdelší servisní interval na trhu: 
18 000 hodin pro standardní a 9 000 hodin pro pigmen-
tové inkousty. 

Videojet:	v	březnu	inkjety,	v	červnu	laser
Společnost Videojet Technologies patří mezi přední hrá-
če v oboru značení a speciálně v České republice své 
postavení před časem ještě posílila integrací společnosti 
JaGa. V březnu uvedla na trh inkjetové tiskárny 1580 C 
a 1580+. Model 1580 C pracuje se speciálními inkous-
ty s jemným pigmentem se sníženou rychlostí usazová-
ní, rychlým schnutím po tisku a vysokou odolností vůči 
světlu, teplu a rozpouštědlům. Jeho údržba je tak stejně 
snadná jako u běžných tiskáren s inkousty na bázi bar-
viv. S tiskárnou byly uvedeny na trh tři nové žluté in-
kousty a jeden černý. Kónická míchací nádržka pomáhá 
zlepšit recirkulaci inkoustu, což snižuje usazování pig-
mentu a zvyšuje spolehlivost vlastností inkoustu. Funkce 
Videojet Dynamic Calibration automaticky udržuje kva-
litu tisku pro optimální provozuschopnost i v měnících 
se podmínkách prostředí. Uživatelské rozhraní Video-
jet SIMPLiCITY zajišťuje kontrolu kódů prostřednictvím 

pravidel k eliminování chyb. Nástroj Videojet OPTIMiZE 
pomáhá řídit spotřebu inkoustu a doplňovacího rozto-
ku, počítá prognózu spotřeby kapalin a pomáhá šetřit 
energii. Model 1580+ je určen pro běžný tisk, k němuž 
používá mj. perforovanou tiskovou hlavu s volitelnou 
technologií CleanFlow vyžadující méně časté čištění, 
což umožňuje delší provoz a konzistentní tiskový výkon.

V polovině června pak Videojet Technologies uvedl na 
trh novou řadu výkonných značicích 30wattových CO2 
laserů Videojet 3350 a 3350 Smart Focus pro značení 
složitými kódy a kódy s vysokými požadavky na ostrost 
při vysokých rychlostech až 2 000 znaků za sekundu 
v odvětví potravin, nápojů, kosmetiky, farmaceutických 
produktů a dalších obalů. Určena je pro značení pro-
duktů a obalů různých rozměrů s častými požadavky na 
změnu produktu. Flexibilní značicí hlava modelu 3350 
zahrnuje 32 standardních možností usměrnění paprsku, 
zatímco značicí hlava laseru 3350 Smart Focus umožňu-
je otáčení v rozsahu 0° až 90° bez nutnosti použití dal-
ších dílů. Díky volitelné funkci Smart Focusu lze značit na 
více úrovních díky automaticky nastavitelné ohniskové 
vzdálenosti, jednotné ortoskopické korekci a ostření po-
mocí pilotního paprsku. Výběr z různých značicích hlav 
a vlnových délek zajišťuje dosažení flexibility pro značení 
kódů na širokou řadu materiálů: plasty, sklo, kovy s po-
vrchovou úpravou, keramiku či dřevo.

Technologie SPI od společnosti Markem-Imaje  
byla oficiálně představena na letošním interpacku.

CIJ tiskárna Videojet 1580 C razantně snížila nároky na údržbu.

Herma s Clean Designem,  
REKO PRINT na MSV
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Globální klasifikace produktu neboli GPC sesku-
puje produkty do kategorií na základě jejich 
vlastností a vztahu k jiným produktům. Tím po-

skytuje dodavatelům a odběratelům společný jazyk, kte-
rým mohou identifikovat obchodované kategorie zboží. 
A to nejen v rámci jednoho regionu, ale po celém světě.

S pomocí tohoto jazyka lze efektivně řídit obchodní i lo-
gistické procesy. GPC tak dodavatelským řetězcům po-
máhá rychle reagovat na potřeby spotřebitele. Standard 
se uplatňuje i v reportingu. Zlepšuje kvalitu a integritu 
dat a podporuje efektivní vytváření reportů podle pro-
duktových kategorií.

Struktura	GPC
Standard GPC má čtyři úrovně: 1. segment, 2. rodina, 
3. třída, 4. blok. Úroveň detailu se zvyšuje od základní 
a velmi obecné až po nejpodrobnější. Každá je označe-
na unikátním osmiciferným kódem. Segment představu-
je základní a nejobecnější kategorii produktu, a to spo-
třební odvětví (např. domácí spotřebiče nebo potraviny/
nápoje/tabák a tabákové výrobky). Rodina zpřesňuje vý-
běr a blíže specifikuje podstatu produktu (malé domácí 
spotřebiče nebo sladkosti/cukrovinky aj.). Třída znamená 
užší skupinu produktů a reprezentuje druh zboží (kupř. 
čisticí spotřebiče nebo sladkosti) a blok již označuje kon-
krétní kategorii produktu (například domácí vysavače 

GPC:	Společný	jazyk	
category	managementu
Globální klasifikace produktů (Global Product Classification – GPC) je jedním ze stavebních kamenů 
Systému GS1. Podle tohoto standardu se seskupují produkty do kategorií výrobků s podobnými 
vlastnostmi. Každá kategorie má své nezaměnitelné, globálně platné označení.

Marie Hamerníková
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nebo žvýkačky). Blok může být blíže specifikován tzv. 
atributy, které poskytují doplňující informace o produktu 
(např. typ domácího vysavače či příchuť žvýkačky). Na 
českém trhu se tyto doplňující informace nevyužívají; 
i v zahraničí GPC většinou sahá pouze do úrovně bloku. 

GPC	pomáhá	v	e-commerce
Jednotlivé kategorie lze snadno nalézt v přehledném 
vyhledávači GPC Browser (gpc-browser.gs1.org). Klik-
nutím na název úrovně (v angličtině Segment/Family/
Class/Brick) se lze dostat k požadované kategorii pro-
duktu. Pro její rychlejší nalezení lze využít fulltextové 
vyhledávání i podle části slova. GPC Browser nabízí 
možnost stažení verze, která je aktuální pro GDSN, a to 
ve formátu JSON, XML a excelové tabulky. Soubory jsou 
k dispozici v jazykové mutaci, která je vybrána pro pro-
hlížení kategorií, a lze je využít pro implementaci GPC do 
interních systémů uživatelů. GPC je důležitým nástrojem 
také v e-commerce. Správné sdružení do kategorií zde 
pomáhá spotřebiteli ve výběru vhodného produktu a tím 
mu usnadňuje nákup. Optimální kategorizace zboží má 
přímý vliv na celkový objem prodeje v e-shopu a na do-
sažené tržby. Na českém trhu GPC využívá např. on-line 
obchodník Mall.cz.

Využití	ve	veřejné	sféře
GPC ovšem používají i mezinárodní neziskové subjekty. 
Organizace pro hospodářskou spolupráci a rozvoj OECD 
jej implementovala do webového portálu GlobalRecalls. 
Na něm zveřejňuje informace o stahování spotřebitel-
ských produktů vydávané jurisdikcemi po celém světě. 
Standardní klasifikace podporuje vyhledávací funkce 
bez ohledu na jazyk konkrétního regionu, zajišťuje inter-
operabilitu mezi jednotlivými jurisdikcemi a odstraňuje 
nejednoznačnosti v názvech produktů.

Americký stát Washington využívá GPC k určení kate-
gorií pro reportování informací vyžadovaných zákonem 

o produktech bezpečných pro děti (Children‘s Safe Pro-
ducts Act). Tento zákon reguluje použití určitých ingre-
diencí v dětské stravě a výrobcům nařizuje informování 
o dodržování limitů. S pomocí GPC jsou definovány pro-
dukty, kterých se tato legislativa týká.

V Brazílii je standard součástí platformy Cadastro Nacio-
nal de Produtos, která mj. nabízí automatické generování 
čísel GTIN. Uživatelům umožňuje nejen evidenci přidě-
lených GTIN, ale také vazbu na výrobce prostřednictvím 
globálního lokalizačního čísla (GLN). GPC také využívá 
brazilské ministerstvo financí k ověřování některých atri-
butů na elektronických fakturách.

Původně	pro	GDSN,	nově	i	pro	Activate
Globální klasifikace produktů umožňuje zařazení pro-
duktů do souvisejících skupin na základě shodných nebo 
podobných vlastností. To usnadňuje nákupní procesy na 
straně obchodníků, ale i B2B a koncových zákazníků. 
GPC tedy podporuje efektivitu procesů podél celého do-
davatelského řetězce. Primárním účelem standardu bylo 
usnadnění práce v globální síti produktových katalogů 
GDSN. Následně začalo být GPC vnímáno také jako me-
zinárodně platný a uznávaný jazyk nejen pro nakupující 
a prodávající na on-line tržištích a v e-shopech, ale i pro 
samotný category management. Manažeři v oblasti ří-
zení kategorií totiž usilují o vhodné sdružování produktů 
s podobnými vlastnostmi tak, aby všechny produkty ve 
skupině mohly uspokojit určité požadavky zákazníků.

Aktuálně bylo GPC implementováno do webové služby 
Activate, která podporuje proces přidělování identifikač-
ních čísel GTIN u uživatelů Systému GS1. Tento nástroj 
pro správu portfolia GTIN klasifikaci produktu vyžaduje 
jako povinný údaj. Produkty uživatele jsou na oplátku 
snáze dohledatelné v on-line prostředí.

Pro	GDSN	jsou	produktové	kategorie	kritické
GPC je propojeno s dalšími standardy GS1. Nejvíce 
s GDSN, kde je klasifikace podle standardu GPC povinná 
pro každou vkládanou položku. GDSN pracuje s velkým 
množstvím produktových informací, které se v rámci jed-
notlivých segmentů mohou výrazně lišit. Jiné informace 
potřebují spotřebitelé i obchodníci vědět například o po-
travinách, jiné o drogerii nebo elektronice. Zároveň se 
odlišují i legislativní požadavky na informace povinně 
uváděné na produktech. Proto se podle GPC kategorie 
určuje rozsah informací, které jsou o produktu sbírány. 
Dodavateli se tím usnadňuje způsob zadávání informa-
cí do systému, protože se mu zobrazí pouze atributy 
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Pro	snazší	spolupráci	s	dodavateli
Nejnovějším uživatelem na tuzemském trhu je obchodní 
řetězec Tesco. Společnost používá GPC pro interní kla-
sifikaci a implementovala jej do dodavatelského portálu 
pro snazší komunikaci s partnery. 

Mateřské společnosti standard umožnil harmonizaci na-
příč trhy. Stejným nastavením kategorií ve všech zemích 
dosáhla zefektivnění globálních obchodních procesů 
a zjednodušení reportingu na mezinárodní úrovni.
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relevantní pro danou kategorii. Klasifikace je tedy zá-
sadním faktorem pro datovou kvalitu v GDSN: Pokud je 
produkt zařazený do nesprávné kategorie, dodavatel 
poskytne chybné či nekompletní informace.

Podle kategorie GPC si odběratel dat může nastavit, jaká 
produktová data si ze sítě stáhne – například když doda-
vatel působí ve více odvětvích najednou. GPC odběrateli 
garantuje, že získá informace pouze o sortimentu, který 
jej zajímá.

Rozvoj GPC
S rychlým rozvojem sortimentu spotřebního zboží i legis-
lativních požadavků neustále narůstá potřeba zpřesňo-
vání kategorizace produktů. Standard GPC se neustále 
vyvíjí. Tento proces probíhá na mezinárodní platformě 
pro vývoj standardů GS1 zvané GSMP (Global Standards 
Management Process). Podílejí se na něm nejenom ná-
rodní organizace GS1, ale hlavně zástupci uživatelské 
komunity jak ze strany obchodníků, tak výrobců či dis-
tributorů. Ze zástupců soukromého sektoru jmenujme 
např. Wal-Mart Stores, Carrefour, Johnson & Johnson, 
Nestlé, Ahold Delhaize, L‘Oréal, METRO Group, Pepsi-
Co a další. Do procesu jsou zapojeny také různé vládní 
organizace.

Nové	a	nové	kategorie
Standard se aktualizuje dvakrát ročně, v květnu a v listo-
padu. Publikaci předchází posuzování požadavků uživa-
telů. Pokud mají praktické opodstatnění, tvůrci standardu 

jim vyhoví založením nové kategorie v již existující struk-
tuře, případně se vytvoří i nové navazující úrovně. Návrh 
poté prochází verifikací. K nově vytvořeným kategoriím 
se může vyjádřit kdokoliv ze skupiny. Teprve poté jsou 
oficiálně přidány do standardu. Nejprve se publikuje 
anglická verze, která je následně lokalizována. Proto 
je i česká verze standardu v GPC Browseru dostupná 
s časovou prodlevou. K implementaci do GDSN dochází 
s půlročním odstupem.

Pokud dodavatel či obchodník standard GPC integroval 
do interního systému, doporučujeme, aby průběžně sle-
doval aktualizace a změny implementoval. Může se stát, 
že uživatel nenalezne vhodnou kategorii. V takovém pří-
padě je možné se obrátit na tým datových služeb GS1 
Czech Republic, který pomůže určit, kam produkt zařa-
dit, a případně požádá o přidání kategorie do standardu. 

Standardizace	Tescu	zjednodušila	práci
„K připojení se ke standardu GS1 pro klasifikaci produktů 
GPC jsme se rozhodli před pěti lety. Standardizace umož-
nila dodavatelům i nám jednodušší organizaci produktů 
napříč trhy a kategoriemi. Partneři jsou s GPC spokojeni, 
na precizní kvantifikaci všech přínosů je však ještě brzy. 
Hlavní potenciál pro další rozvoj GPC vnímám v oblasti 
B2C dat a ještě větší podpoře on-line kanálu.“

Aji Bawo 
Head of Product 
Product Lifecycle, Tesco
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Společnost MALFINI nabízí přes 300 různých produk-
tů. B2B charakter obchodního modelu firmy je za-
ložený na e-shopu, dostatečných skladových záso-

bách, rychlé logistice a dokonalých zákaznických službách.

Logistickým centrem v areálu Contera Park Ostrava 
City prochází denně zhruba 170 tisíc kusů textilu. Pře-
devším zajištění potřebné kapacity pro vychystávání tak 
vysokých objemů zboží, a to zejména ve špičkách, bylo 
hlavním důvodem realizace projektu. Cílem robotizace 
bylo vyskladňovat rychleji, zefektivnit práci zaměstnanců 
a současně snížit fyzickou náročnost práce.

Kromě toho díky vysoké hustotě skladování v AutoStoru 
je možné v nové zóně ukládat až o pětinu více textilu 
než v původním regálovém uspořádání. Nejprodávanější 
kusy jsou automaticky na nejlépe dostupných místech, 
a zboží tak půjde po zadání objednávky vychystávat 
rychleji.

Novou sofistikovanou technologii na rozloze 2 650 m2 
tvoří 96 400 plastových boxů (tzv. binů) a rastr o 16 vrst-
vách, kde je 107 řad na délku a 69 na šířku. Vše obsluhuje 

65 robotů. Součástí jsou také výstupní a vstupní porty. Na 
ploše 640 m2 jsou dále instalovány dopravníky včetně 
formátovacích strojů na lepenkové krabice.

Dodavatelem a integrátorem skladového robotizované-
ho pracoviště je společnost Element Logic Czech Re-
public. Ta instalovala také další technologie, jako jsou již 
zmíněné dopravníky nebo automatické skládání a zaví-
rání lepenkových boxů, což ještě více urychlí práci. „Na 
Element Logic se firma MALFINI obrátila s ohledem na 
možnost komplexní dodávky a systémové integrace 
všech potřebných technologií tak, aby vše perfektně 
fungovalo už od samého začátku,“ vysvětluje Michal Sel-
tenreich, který má logistické centrum firmy ve své gesci.

Implementace automatizovaného systému v logistickém 
areálu v Ostravě-Kunčičkách zabrala přibližně 29 týdnů. 
Předtím bylo potřeba vyskladnit a demontovat část pů-
vodního regálového skladu a přesunout některá pra-
coviště a technologie. „Vzhledem k rostoucí poptávce 
a potřebě lépe pokrýt jednotlivé špičky během roku byla 
automatizace pro společnost MALFINI skvělým řešením, 
díky kterému bude schopna udržet si stávající pozici na 

MALFINI	spustilo	
automatizované	vychystávání
Společnost MALFINI, středoevropský lídr v oblasti reklamního textilu, slavnostně uvedla v září 
ve svém logistickém centru v Ostravě do provozu robotizované pracoviště. Vychystáván je z něj 
kompletní sortiment reklamního textilu a pracovních oděvů, který má ve svém portfoliu. Unikátní 
vyskladňovací systém technologie AutoStore ji vyšel na čtvrt miliardy korun. Ze severu Moravy jsou 
obsluhováni zákazníci z 35 zemí Evropy.

Adriana Weberová
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trhu i nadále růst,“ uvádí Jindřich Kadeřávek, CEO Ele-
ment Logic Czech Republic.

Vychystávání probíhalo a doposud stále probíhá také 
z regálové zóny a klasických vertikálních zakladačů 
Kardex a Vertiflex. „AutoStore je v tuto chvíli stěžejní 
vychystávací zónou, nicméně stávající technologie je 
stále v provozu jako doplňková,“ vysvětluje Michal Sel-
tenreich a dodává: „Celkově je v distribučním centru 160 
zaměstnanců, kteří pracují podle aktuální potřeby na růz-
ných pracovištích.“ Samotné vychystávání zboží zajišťuje 
zhruba 65 pracovníků denně podle sezony. Provoz ve 
skladu je třísměnný s překrývajícími se směnami (začíná 
se v 6.00, 8.00 a 10.00 h). První směna doplňuje vy-
skladňovací zóny a ostatní dvě směny zajišťují vysklad-
nění a expedici.

S ohledem na charakter firmy MALFINI, kdy výroba pro-
bíhá především v asijských destinacích a prodej pro-
střednictvím e-shopu, je distribuční centrum jediným 
automatizovaným provozem společnosti.

Zboží je distribuováno do téměř 35 zemí Evropy, proto 
dopravu zajišťují smluvní dopravci. Vlastní doprava pro-
bíhá pouze v tzv. režimu just-in-time v okolí distribučního 
centra v Ostravě, kdy zákazník obdrží zboží ještě v den 
své objednávky.

Logistice a balení ve společnosti MALFINI jsme se rov-
něž věnovali v  loňském vydání magazínu Packaging 
Herald č. 41.

Klíčové	argumenty	pro	výběr	AutoStore
• Zásadní inovace procesu vychystávání. GTP systém – 

zboží za operátorem
• Vychystávání a balení probíhá zároveň
• Automatická ABC optimalizace
• Nejlepší využití prostoru v rámci posuzovaných řešení
• Řešení představuje technologickou špičku 
• Stovky implementací v různých odvětvích
• Flexibilita – stavebnicový systém 
• Možnost rozšiřování

MALFINI slavnostně uvedlo v září ve svém logistickém centru v Ostravě  
do provozu robotizované pracoviště.

obchod@pst-clc.cz+420 720 037 828 www.pst-clc.cz

Řešení pro každého, kdo 
nezaplní celý kontejner!

Šanghaj

32–38 dní

14–16 dní

Si-an

Hamburk

Česká Třebová
5 dní

Volné skladové prostory 
v Pohořelicích u Brna!

Sběrná služba: 
LCL přepravy z Číny

Zavolejte 
nebo napište. 

Těšíme se 
na spolupráci.

PI

Logistické a distribuční centrum  
MALFINI v číslech

AutoStore v akci na videu



www.packagingherald.cz42

TECHNOLOGIE

Automatizace skladů a výrobních procesů se stá-
le častěji stává klíčovým nástrojem pro zvýšení 
efektivity a úspory. Je všeobecně známo, že ro-

botické provozy jsou schopny pracovat nepřetržitě 24/7 
bez potřeby odpočinku, což vede k výraznému zvýšení 
produktivity. „Navíc například inteligentní vozíky na pře-
pravu palet do centrálního balení mohou pracovat rych-
leji a bezpečněji než lidský personál, což minimalizuje 
riziko pracovních úrazů a snižuje náklady na pracovní 
síly. Kromě toho čím více pracovníků je zapojeno do 
procesu, tím větší je riziko chyb a zpoždění,“ připomíná 
Zdeněk Křivský, project manager společnosti EKOBAL.

Také je známo, že roboti jsou programováni k provedení 
úloh s absolutní přesností, což eliminuje lidské chyby. 
„To znamená méně ztracených nebo poškozených vý-
robků a více spokojených zákazníků,“ uvádí další bene-
fity automatizace Zdeněk Křivský.

Investice do robotických pracovišť a inteligentních 
vozíků může být zpočátku nákladná, ale dlouhodobé 
úspory a zvýšená efektivita ji činí více než oprávněnou. 
„A co je nejdůležitější, osvobození lidských pracovníků 
od těžké a monotónní práce jim umožňuje soustředit 
se na úkoly vyšší hodnoty, jako je například zlepšování 

Inteligentní	vozíky	 
jsou	v	kurzu
Stále více podniků z různých odvětví sází na automatizaci ve svých provozech. Nejen větší podniky, 
ale také ty menší začaly objevovat její přínosy. Umělí pomocníci mohou být například v podobě 
kolaborativních robotů nebo také inteligentních vozíků – a právě jejich obliba roste.

Adriana Weberová

… pokračuje na str. 44

Autonomní vozíky Agilox od 4IGV ve společnosti Vitesco Technologies v Trutnově zvýšily efektivitu intralogistiky.Fo
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zákaznického servisu a inovace,“ zdůrazňuje Zdeněk 
Křivský.

Jako příklad uvádí automatizaci procesu paletizace le-
penkových krabic zhotovenou firmou EKOBAL. Skupina 
čtyř robotických pracovišť je vybavena vstupními váleč-
kovými dopravníky, zásobníkem palet a uchopovacím 
nástrojem pro úchyt krabic a papírových proložek. Inteli-
gentní robot dokáže zvládnout celý proces paletizace od 
začátku až do konce. Navíc, jakmile je paleta dokonče-
na, si robot sám povolá IGV vozík pro odvoz plné palety. 

Autonomní vozíky „řádí“ například v trutnovském závo-
dě společnosti Vitesco Technologies. Stroje Agilox od 
společnosti 4IGV zde rozšířily počet autonomních vozíků 
a aktuálně jsou tam využívány již tři. První byl dodán 
v loňském roce. 

Dva noví pomocníci jsou využíváni k odvozu obalů a fi-
nálních výrobků z výroby. V další fázi budou nasazeni 
i pro odvoz obalů do výroby a poté i na odvoz materiálu 
do výroby. „Od prvního dne už bylo vidět, že agiloxy 
práci skladníkům skutečně šetří. Denně odvezou kolem 
160 palet a najedou zhruba 22 kilometrů,“ vysvětluje 
Jan Kašlík, team leader společnosti Vitesco Technolo-
gies v Trutnově. Jeho tým má na starost přípravu a reali-
zaci různých logistických řešení s cílem zvýšení efektivity 
intralogistiky.

K rozšíření úkolů vozíků postupně dojde v nadcházejí-
cích dvou měsících. „V rámci druhé fáze plánujeme, že 

mobilní terminály budou umístěny přímo v retracích, kte-
ré manipulují ve skladu. Operátor, který vyskladňuje zbo-
ží z regálů, tak bude moci přímo přivolat autonomní vozík 
Agilox. Ten připravenou paletu okamžitě odveze. Nebu-
de tak docházet k prodlevám,“ prozrazuje Jan Kašlík.

Vzhledem tomu, že terminál bude umístěn přímo v retra-
ku, nebude muset operátor vystupovat, odpadne také 
chůze k tabletu ve skladu, což ušetří čas a tím se zvýší 
efektivita.

Následovat bude třetí fáze spočívající v implementaci 
ručních terminálů. Přes ně skladník potvrdí doručení 
palety na předávací pozici, přičemž po jeho potvrzení 
systém terminálových transakcí odešle API pokyn na 
agiloxy, které palety odvezou na místo potřeby.

Implementace autonomních vozíků už přináší první be-
nefity. V minulosti se stávalo, že skladníci nestíhali od-
vážet palety z uliček do skladu. Ulička byla tedy často 
zčásti zaskládána paletami. „Po pořízení agiloxů se už 
palety s produkty v uličce nehromadí, a koridor tak není 
blokován. Tyto stroje nám tedy vyřešily slabé místo, které 
jsme v rámci materiálového toku měli,“ kvituje Jan Kaš-
lík. Oceňuje také, že vozíky dokáží operovat i na malé 
ploše. Podobné stroje, o kterých jsme psali v srpnovém 
vydání magazínu Packaging Herald, byly nasazeny také 
v provozu ve Frenštátu pod Radhoštěm. 

… pokračování ze str. 42

Roboti jsou programováni k provedení úloh s absolutní přesností, což 
eliminuje lidské chyby.
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Dva noví pomocníci jsou využíváni v trutnovském závodě společnosti Vitesco 
Technologies k odvozu obalů a finálních výrobků z výroby.
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Pokud jde o tiskovou stránku personalizace, v zása-
dě se kryje s novinkami na trhu digitálních tisko-
vých strojů. A protože mnoho z nich bylo předsta-

veno na bruselském Labelexpu, bude z nich vycházet 
i tento článek. Neomezíme se ale jen na ně. 

HP	na	Labelexpu	i	jinde
Na veletrhu Labelexpo společnost Hewlett Packard 
uvedla Indigo 200k řady 5 pro střední formát, nástup-
ce úspěšného modelu 20000. Tiskne rychlostí až 
56 m/min. a potiskuje tak flexibilní obaly o 30 % rych-
leji než jeho předchůdce. Produktivita přitom vzrostla 
dokonce o 45 %, výrazně se zvýšila zejména u krátko-
dobých zakázek. Kvalita tisku je podle výrobce srovna-
telná s hlubotiskem, tedy nejkvalitnější z konvenčních 
tiskových technologií. Stroj je založen na technologiích 
HP Indigo Liquid Electro Photography (LEP) a One-Shot 
Color, k tisku používá tekuté tonery ElectroInk. Určen je 
pro potisk většiny materiálů používaných k výrobě oba-
lů, včetně obalů s požadavkem na vysoce kryvou bílou 

barvu. Zároveň umí aplikovat i prvky zajišťující ochranu 
značky. Používá rovněž software PrintOS s automatizač-
ními funkcemi pro dávkování, sdružování úloh a zpraco-
vání variabilních dat. 

Na Labelexpu předvedla HP v provozu i „digitální továrnu 
na sáčky“ s výrobou sáčků i teplem smrštitelných etiket. 

Personalizace	je	již	
v	digitálním	tisku	standardem
Obecně lze říci, že personalizace je dnes schopen každý digitální tiskový stroj: rozdíly jsou pouze ve 
schopnostech jejich softwaru a zčásti rovněž v možnostech sdružování různých zakázek na stejném 
archu či roli.

Miroslav Dočkal

HP Indigo V12
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Po loňském úspěšném uvedení na Labelexpo Americas 
zde byl k vidění rovněž tiskový stroj V12 s rychlostí tisku 
120 m/min. v šestibarevném režimu.

Odhlédneme-li od veletrhu, nezapomeňme také na HP 
PageWide T119, který má o dvě třetiny vyšší výkon než 
jeho předchůdce T1100S. Rychlost tisku činí 305 m/min. 
v šíři do 2,8 m natíraných i nenatíraných papírů v ploš-
ných hmotnostech od 80 do 350 g/m², včetně preprintu 
krycích vrstev vlnité lepenky. Je šestibarvový (CMYK-
KOV), tedy s širším barevným gamutem než stroje po-
užívající klasický CMYK.

Konica	Minolta	potiskne	fólie,	etikety	i	lepenku
Konica Minolta představila na Labelexpu tonerový Accu-
rioLabel 400 i svůj základní model AL 230 s finišerem 
DC 330 Mini a integrovaným inkoustovým modulem od 
společnosti Industrial Inkjet (IIJ). Tento modul lze použít 
pro širokou škálu aplikací od bílé až po bezpečnostní 
inkousty a digitální laky. Odhlédneme-li od Labelexpa 
a přejdeme k digitálnímu potisku lepenkových materiá-
lů, nabízí Konica Minolta inkjetový stroj PKG-675i vyrá-
běný společností MTEX NS. Používá se pro potisk vlnité 
i skládačkové lepenky, která může být v arších i předse-
kaná. S pěti tiskovými hlavami Memjet CMYK dosahuje 
šíře tisku 1 067 mm v rozlišení 1600 × 1600 dpi rychlostí 
až 18 m/min. Využívá inkousty na vodní bázi, které jsou 
schváleny Federálním úřadem USA pro potraviny a léčiva 
(FDA) pro nepřímý styk s potravinami. Dodejme, že digitál-
ní tiskové stroje pro personalizovaný potisk obalů ze sklá-
dačkové a vlnité lepenky (u ní buď přímým tiskem, nebo 
preprintem) nabízí kromě Konicy Minolty i Xeikon, Durst, 
Xerox, Inca Digital, Highcon, Xanté a řada dalších výrobců.

Durst	okem	sokolím
Durst na Labelexpu uspořádal globální premiéru své tech-
nologie Hawk Eye (Sokolí oko), využívající počítačového 

vidění v kombinaci s umělou inteligencí k určení, které 
barevné kanály je třeba v reálném čase upravit, aby byla 
zachována kvalita obrazu. Automatizuje optimální nasta-
vení kvality tisku a výrazně tak snižuje makulaturu. Hawk 
Eye je určena pro tiskárny na platformě RSC: na Labelex-
pu byla integrována do inkjetového stroje Tau w510 RSCi 
s novými automatizačními funkcemi a novou technologií 
dvojí bílé barvy s mimořádnou opacitou. Stroj tiskne rych-
lostí 100 m/min. na pás o šířce 510 mm. Stroje Tau RSC 
pro potisk rolí etiket či flexibilních obalů pracují s velikostí 
kapky 2 pl, mícháním barev CMYK + OVG + W, světlostá-
lými a mechanicky odolnými inkousty, certifikovanými 
také pro obaly potravin a farmaceutik. Disponují rovněž 
možností doplnění o stanici rotačního flexotisku před i za 
digitálním tiskem, určenou pro lakování nebo speciální 
aplikace. Investičně méně náročnou verzí, rozšiřitelnou 
ovšem na vyšší výkon, je RSC E. Na českém trhu stroje se-
veroitalského Durstu distribuuje společnost HSW Signall.

Portfolio inkoustů Tau RSC bylo rozšířeno o novou sadu 
LED inkoustů, dostupnou v barvách CMYK, volitelně 
oranžové, fialové, zelené a bílé. Spolu s dalšími novin-
kami to u strojů Tau RSC vede k výraznému snížení spo-
třeby energie během provozu a eliminaci častých výměn 
UV lampy a reflektoru. 

Úzké	místo	personalizace
Přes všechny technické novinky ale v personalizaci stá-
le zůstává jedno úzké místo: data pro ni. Ta musí být 
velmi dobře připravena, a pokud si jimi zadavatel není 
jist, vyplatí se mu připlatit za jejich úpravy softwarovým 
odborníkům tiskaře či třetí strany. 

Durst na Labelexpu uspořádal globální premiéru své technologie Hawk Eye (Sokolí oko).

Epson nabídl i tisk barevných RFID etiket
Xeikon a Screen
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První ukázka nás seznámí s mezikontinentální pře-
pravou téměř 60tunového autoklávu, plynotěsně 
uzavíratelné tlakové nádoby. Zkušenosti s podob-

ným transportem má společnost DACHSER. Úkolem bylo 
přepravit těžkou zásilku od výrobce v Severním Porýní-
-Vestfálsku v Německu do Bangalore v jižní Indii. V praxi 
tak musela zkombinovat zkušenosti svých týmů letecké 
a námořní logistiky z obou zemí. Stěžejní byl přitom pří-
stup orientovaný na zákazníka a přesné plánování obou 
mezinárodních týmů.

Součástí zakázky na přepravu bylo také otočné zařízení 
a kontejnerová kruhová židle o hmotnosti dalších pěti 
tun. Samotné rozměry autoklávu byly impozantní – jeho 
délka přesahovala 15 metrů a průměr více než pět me-
trů. Místem určení byla letecká společnost v Bangalore, 
v indické metropoli s milionem obyvatel, která je pova-
žovaná za významnou destinaci indického high-tech 
průmyslu.

Po intenzivní a precizní přípravě a plánování opustil auto-
kláv závod v Coesfeldu u Münsteru v Německu a na ka-
mionu s podvalníkem dorazil do nedalekého Lüdinghau-
senu. Zde byl naložen 450tunovým mobilním jeřábem na 
loď. Ta kolos přepravila po řece do belgického přístavu 

Antverpy. Odtud putoval jako volně ložené zboží, tedy ne-
kontejnerový těžký náklad, na kontejnerové lodi do indic-
kého Čennaí v Bengálském zálivu. Plavba trvala 21 dní. 
„Úspěch podobných projektových přeprav stojí a padá 
s úzkou koordinací a spoluprací všech zúčastněných 
stran tak, aby do sebe vše zapadalo,“ připomíná Claus 
Freydag, managing director Air & Sea Logistics Germany 
společnosti DACHSER, a dodává: „Pokud jde o projek-
tové přepravy, jsme díky našemu přístupu zaměřenému 
na zákazníka, řešením na míru a globální síti logistických 
odborníků spolehlivým partnerem.“

V Čennaí převzaly iniciativu týmy z DACHSER India. 
Zodpovědné byly za téměř 350 kilometrů dlouhou cestu 
částí zařízení z přístavu do areálu zákazníka v Bangalore. 
Ještě před příjezdem do přístavu v Čennaí bylo třeba 
provést příslušné přípravy pro pozemní přepravu nad-
rozměrných průmyslových dílů.

Týmy společnosti DACHSER India zajistily také povolení 
městské samosprávy pro přesun podvalníku. Aby návěs 
mohl projet železničním podjezdem, muselo být vymě-
něno všech jeho 28 pneumatik. Před samotným závo-
dem, kam zásilka mířila, musely být odstraněny betono-
vé oddělovací bloky, aby se zde vozidlo mohlo otočit. 

LOGISTIKA

Kolosy	na	cestách
Přeprava nadrozměrných nákladů vzbuzuje mnohdy nejen pozornost okolí, ale vyžaduje i speciální 
přístup. Stěžejní je vždy dokonalá příprava a plánování, za kterými stojí zkušené týmy všech 
zúčastněných stran. Většinou jde o službu na míru.

Adriana Weberová
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A v neposlední řadě, aby bylo možné zásilku doručit, 
musely být v továrně zasypány výkopové jámy.

Na celou dvoutýdenní cestu po Indii pak dohlíželo samo-
statné doprovodné vozidlo. „Díky pečlivému plánování 
týmů a úzké spolupráci všech zúčastněných jsme opět 
zvládli tuto ne zcela běžnou přepravu,“ podotýká Huned 
Gandhi, managing director Indian Subcontinent společ-
nosti DACHSER. „Vždy je velmi působivé vidět, jak naše 
mezinárodní týmy pracují ruku v ruce a dosahují tímto způ-
sobem špičkových logistických výkonů,“ dodává Edoardo 
Podestà, COO Air & Sea Logistics společnosti DACHSER.

Druhá ukázka nás zavede do Velké Británie. Společnost 
LogEx logistics byla pověřena přepravou průmyslových 
celků v podobě dvou chladicích jednotek – klimatizace do 
obchodních center ve Velké Británii. Každý kus dosaho-
val délky 6 m, v nejširším bodě činila šířka 2,55 m (horní 
strany jednotek). Výška byla 2,8 m. Hmotnost jedné kli-
matizace dosahovala 5 890 kg. Celkem tak byl na vozidle 
přepravován 12 m dlouhý náklad s hmotností 11 780 kg. 

Jiná zakázka spočívala v transportu pásové pily na repa-
sování, tentokrát v rámci České republiky. Stroj měl cel-
kové rozměry: délka kolem 9 m, šířka přibližně 2,57 m 
a výška na nejširším místě stroje byla 2,82 metru. Celko-
vá hmotnost se pohybovala kolem 10 700 kg.

K manipulaci obou celků byl použit autojeřáb. „Pokud 
se nejedná o stroj, který je schopen díky svému pohonu 
najet na dopravní prostředek, jsou v 90 % případě na-
kládky jeřábem, a to buď autojeřábem, nebo portálovým 

jeřábem,“ uvádí Vojtěch Dočkalík, ředitel pobočky Hra-
dec Králové LogEx logistics.

K fixaci klimatizací, které měly své vlastní stojany, stačilo 
použít protiskluzové podložky zabraňující nežádoucímu 
pohybu jednotek. Ty dále chránily ochranné rohy zame-
zující poškrábání nebo otlačení, které hrozí při použití kur-
tů. Aplikovány byly standardní kurty – upínací popruhy. 

Také v případě přepravy pásové pily bylo nutné použít 
protiskluzové podložky, zabraňující pohybu, na kterých 
byl stroj přímo umístěn. I zde našly své uplatnění ochran-
né rohy (aby zboží nebylo poškozeno otlačením od kur-
tů), a opět byly použity zmíněné kurty. K naložení části 
stroje bylo nutné použít dřevěné hranoly. Díky nim se 
rozloží hmotnost stroje, což zajistí stabilitu proti pohybu 
a jednodušší manipulaci. Právě hranoly jsou často vy-
užívány pro podobné účely. V 80 % jsou poskytnuty na 
nakládce a na vykládce se nechají. Podmínky je potřeba 
domluvit ještě před samotnou nakládkou celků. 

herus

Klimatizace mířily do Velké Británie.
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Společnost CHEP v současné době nabízí v tzv. 
uzavřeném paletovém poolingu sedm typů palet 
a v oběhu jich má přibližně 150 milionů. Všechny 

její produkty, od tradičních dřevěných palet až po plasto-
vé displejové čtvrtpalety, jsou standardizovány tak, aby 
vyhovovaly moderním dodavatelským řetězcům i potře-
bám zákazníků. 

Každý typ palety se používá v závislosti na specifických 
potřebách jejich uživatelů. Standardní verze pro všeobec-
né použití v logistice a přepravě zboží reprezentují dva 
typy palet: dřevěná europaleta (1 200 × 800 mm) a pro 
trh ve Spojeném království formát UK 1 200 × 1 000 mi-
limetrů.

Na prodejních plochách mohou být zase palety s roz-
měry 600 × 400 mm zajišťující dobrou viditelnost i sta-
bilitu vystavených výrobků. Vyrobeny jsou ze 100% 
recyklovaného plastového odpadu a vybaveny mohou 
být i kolečky. Narazit můžeme také na půlpaletu CHEP 
s rozměry 800 × 600 mm.

Další kategorii tvoří tzv. inbound platformy – plastové pa-
lety standardních rozměrů, které se používají především 

Moderní	je	nevlastnit

Budoucnost je ve sdílení věcí. Především mladá generace nemá potřebu věci vlastnit. Dokazuje to 
obliba sdílených dopravních prostředků od koloběžek a kol až po auta. Dá se říci, že průkopníkem 
zmíněného principu byl paletový pooling. Ten může být v podání společnosti CHEP uzavřený nebo 
v režii firmy GOPALL otevřený.

Adriana Weberová

Nový sortiment inovativního pytlování

… pokračuje na str. 52
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Novinkou společnosti CHEP je vylepšená robustnější půlpaleta.

V uzavřeném poolingu putují vlastní barevně odlišené 
palety. V případě otevřeného poolingu se jedná o auto-
ritami certifikované, parametricky definované, směnitel-
né europalety ve standardu EPAL nebo UIC.
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Nový sortiment inovativního pytlování
Významné společnosti Greif Velox a Sopack se spojily v novém strategickém partnerství. Přináší inovace a kvalitu v oblasti 
plnění pytlů na českém, slovenském, polském a maďarském trhu. Partnerství, které bylo nedávno oficiálně oznámeno, má 
potenciál pomoci firmám v oboru balení a plnění pytlů.

Vysokorychlostní pytlovačka  
BVBV Airpacker

Vysokorychlostní pytlovačka BVBV (pytle 4–40 kg)

Využijte výhod vakuového pytlování.

www.slipsheet.cz/o-sopack/

Německá společnost Greif Velox je dlouhodobým globál-
ním lídrem na trhu s technologiemi pro balení a plnění 
pytlů. S více než 60 lety zkuše-

ností v oboru se specializuje na 
vývoj a výrobu vysoce inova-
tivních strojů a zařízení pro 
balení a plnění pytlů. Port-
folio produktů zahrnuje 
širokou škálu plničů pyt-
lů, paletizačních systémů 
a dalšího vybavení, které 
jsou používány v různých 
odvětvích, včetně potravinář-
ství, chemického průmyslu 
a stavebnictví.

Společnost Sopack je inovativní a dynamická s cílem se učit 
a růst. Zároveň má ambice rozšířit své portfolio a pomoci firmám 
v oblasti plnění pytlů. Sopack se nyní bude také zaměřovat na 
plnění pytlů, včetně automatických plničů, zařízení pro zavírání 
pytlů a technologie pro kontrolu kvality. Společnost oslaví v příš-
tím roce 10. výročí a s významným portfoliem klientů se speci-
alizuje na poskytování komplexních řešení v oblasti fixace a za-
bezpečení zboží v námořních kontejnerech i v oblasti stabilizace 
a termoregulace palety. Jedním z nejinovativnějších produktů 
společnosti Sopack je bezpaletová manipulace, která výrazně 
zlevňuje zaoceánský export. 

Strategické partnerství pro rozšíření trhu
Společnost Sopack se stala exkluzivním partnerem pro Greif 
Velox na trzích České republiky, Slovenska, Polska a Maďarska. 
Partnerství přináší synergii mezi technologickým know-how 
Greif Velox a regionálními znalostmi a sítí Sopack. Zákazníci 
v těchto zemích budou mít přístup k nejnovějším technologiím 
a inovacím v oboru plnění pytlů, které pomohou zvýšit efektivitu, 
snížit náklady a zlepšit kvalitu balení.

„Jsme nadšeni partnerstvím s Greif Velox. Spojení našich sil 
nám umožní lépe sloužit našim klientům a poskytovat jim nej-
lepší a komplexnější řešení pro plnění pytlů,“ říká Tomáš Zadina, 
majitel společnosti Sopack, a dodává: „Greif Velox má vynikající 
pověst ve světovém měřítku a my jsme hrdí, že se můžeme stát 
jeho partnerem pro tento region.“

Společnost Sopack se chce zpočátku soustředit na inovativní 
pytlovačky a nabízí AUTOMATICKÉ PYTLOVAČKY HIGH-SPEED 
PNEUMATIC PACKER BVPV 4.40. Ať už jde o 4kg nebo 40kg 
pytle, vzduchový balič BVPV 4.40 lze flexibilně přizpůsobit vašim 
individuálním obchodním požadavkům. Nejen to – s rekordním 
výkonem!

Námi nabízená au-
tomatická plnička 
efektivně pytluje 
až 350–400 pytlů 
za hodinu a lze ji 
samozřejmě rozší-
řit o další konekto-
ry, které umožňují 
rychlost pytlování 
až 1 600 pytlů za 
hodinu.

Společnost Sopack nabízí AUTOMATICKÉ PYTLOVAČKY PRO 
ULTRALEHKÉ PRÁŠKY VACUUM PACKER GREIF-VELOX VE-
LOVAC. Pytlování ultralehkých prášků je u tradičních systémů 
špinavé a neefektivní. Greif-Velox Velovac je globální revolucí 
pro nejlehčí prášek, který zaručuje čistotu vzduchu, úsporu pro-
duktů, spolehlivou dodávku, čisté palety a zvýšené úspory na 
pytlích a logistických nákladech.
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k přepravě surovin nebo obalových materiálů do výrob-
ních provozů. „Nabízíme je jak ve formátu europalety 
(1 200 × 800 mm), tak v rozměru odpovídajícím standar-
dům trhu Spojeného království (1 200 × 1 000 mm),“ do-
plňuje Frederic Rotrou, country lead společnosti CHEP 
v České republice. 

Dřevěné palety jsou v Evropě stále nejpreferovanější, 
ale patrný je i nárůst poptávky po plastových verzích. 
Ty mají nižší hmotnost i delší životnost, snadněji se čistí 
a z povahy věci je v případě jejich použití nižší prav-
děpodobnost vzniku rizik spojených s úlomky, třískami 
nebo vyčnívajícími hřebíky. Na druhou stranu se ale stále 
jedná o nákladnější řešení.

Plast je například preferovanou variantou pro in-store 
účely nebo pro přepravu surovin či tekutin do výrobních 
provozů, zatímco dřevěné palety stále převažují v dis-
tribuci a přepravě zboží. „Je důležité také zmínit, že ať 
už se jedná o dřevěnou nebo plastovou paletu CHEP, 
všechny jsou opětovně navráceny do oběhu, díky čemuž 
nabízejí udržitelné řešení,“ připomíná Frederic Rotrou.

Vysoké nároky na palety mají automatizované provozy. 
Automatizované linky vyžadují standardizované palety 
bez jakýchkoli odchylek. „Naše palety nejenže odpoví-
dají všem předpisům, ale jsou také v servisních centrech 
CHEP důsledně kontrolovány a pravidelně udržovány, 
aby byly vyhovující právě pro rostoucí počet automati-
zovaných či robotizovaných skladových provozů. Díky 
tomu jsou pak automatizovaná pracoviště bezpečnější 
pro zaměstnance a efektivnější z hlediska ergonomie 
práce,“ vysvětluje Frederic Rotrou. 

Novinkou společnosti CHEP je vylepšená robustnější 
půlpaleta. „Nejzásadnější změnou je větší pokrytí prk-
ny, což zvyšuje bezpečnost při manipulaci s technikou, 
nejčastěji vysokozdvižnými vozíky. Také jsme doladili 
kompatibilitu palety s automatizovanými linkami a eli-
minovali pravděpodobnost vzniku třísek a úlomků,“ vy-
světluje Frederic Rotrou. Paleta je v základu vyrobena 
ze dřeva, jež má 100% certifikaci udržitelného původu 
FSC nebo PEFC, a dále disponuje kovovými a plastový-
mi komponenty. Její standardní hmotnost je 11 až 13 kg. 
Maximální nosnost palety je 500 kg.

Společnost GOPALL nabízí tzv. otevřený pooling stan-
dardních europalet EPAL a UIC. V praxi tak kombinuje 
hlavní silné stránky uzavřeného poolingu a výměnného 
systému europalet. „Podobně jako v případě uzavřeného 

poolingu se jedná o čistě cirkulární model. To znamená, 
že palety, které jsou odběrateli dodány, zpravidla se 
zbožím, se v případě využití systému GOPALL nemusí 
vrátit ,zrcadlově‘ na místo odeslání. Namísto toho jsou 
jen zaregistrovány pracovníkem příjemce na sběrné pa-
letové konto GOPALL jako ,dluh‘ GOPALL vůči odesílateli 
palet,“ vysvětluje Jan Soukup, obchodní ředitel GOPALL.

Příjemci palet, například sklady řetězců, se nazývají 
GOPALL Pointy. Ty pak tvoří síť, která díky své husto-
tě na jedné straně a směnitelnosti europalet na straně 
druhé umožňuje Gopallu vysoce efektivní redistribuci 
palet. V podstatě se jen „datově“ vzájemně započítáva-
jí, zatímco fyzicky jsou redistribuovány jen na minimální 
vzdálenosti. 

V popsaném systému se zcela odbourává přímá výmě-
na palet a s ní velká část neefektivity distribuce zboží, 
jako například dohady o kvalitě vrácených palet, šedá 
ekonomika spojená s výkupy palet, paletové lístky, 
odsouhlasování paletového salda nebo řešení nesou-
ladů. „Řidič prostě předá zboží, obdrží potvrzení o pře-
vzetí palet a může okamžitě odjet se zcela prázdným 
kamionem na další nakládku – rychle, předvídatelně, 
vždy stejně. Zákazník GOPALL se pak dozví o zare-
gistrování palet na webovém portálu GOPALL ihned 
po dokončení vykládky, nečeká na dodací list ani nic 
podobného, vše online,“ popisuje fungování systému 
Jan Soukup.

Automatizace ve třídění palet … pokračování ze str. 50
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Společnost GOPALL nabízí tzv. otevřený pooling  
standardních europalet EPAL a UIC.

GOPALL toho umí více…
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Automatizace ve třídění palet 
Automatizace je tématem moderních firem, které chtějí být konkurenceschopné, a přitom nevěří v zázrak, že jednoho dne 
budou před branami podniků stát davy natěšených plně kvalifikovaných pracovníků. Výjimkou nejsou společnosti, u nichž je 
paleta jejich výrobní i obchodní aktivitou. 

Za všechny zmiňme například automatizované sklady či pro-
vozy, které už vůbec nesnesou kompromisy a celek skladu 
funguje jen tak dobře, jak dobře fungují a jak kvalitní jsou 

jeho jednotlivé elementy. Požadavek kvality a bezpečnosti ne-
může lidský faktor, chcete-li lidské oko, ve 100 % garantovat.

Právě paleta a její dlouholetý výrobce od Velké Bíteše, firma 
FLEXIPAL, stojí za vývojem a nově i sériovou výrobou plně au-
tomatické linky na třídění palet.

„Ročně přes nás protečou miliony palet, a zdaleka nejde jen 
o výrobu nových. Ano, vyrábíme, třídíme a také opravujeme. 
Zkušenosti, zkušenosti a zase zkušenosti. Všechny jsme promítli 
do konstrukce automatické linky, která pomáhá nejen v naší 
firmě, ale je tak připravena činit i v jakékoliv firmě s poptávkou 
po efektivním třídění palet,“ konstatuje k tématu Tomáš Vojtěch, 
ředitel společnosti FLEXIPAL GROUP.

Ve výsledku si představme modulární zařízení, které nepotře-
buje přímou obsluhu. Řeč je pouze o člověku – obsluze vysoko-
zdvižného vozíku. Pokládá štos palet přímo z kamionu na pás 
a následně vytříděné palety odebírá z jednotlivých boxů. Celkem 
jich takto linka vytřídí až 500 kusů za hodinu.

Výše jsme zmínili spojení „sériová výroba“, avšak ta naprosto 
akceptuje individuální potřeby zákazníků. Základem každé lin-
ky jsou posuvníky a tlaková a trhací sekce, jež prověřují palety 
v zátěži, a kamerová sekce odhalující optické defekty. Nedílnou 
součástí jsou pak boxy na vytříděné palety v libovolném počtu. 
Nejčastěji dva až čtyři (například pro světlé, tmavé, poškozené 

a standardní palety). Moduly linky si každý klient může poskládat 
podle velikosti a tvaru prostor, kde bude zařízení umístěno, včet-
ně pravolevých a předozadních variant. Taktéž samotné moduly 
lze přizpůsobit rozmanitým formátům palet. A v neposlední řadě 
je nutné podotknout, že linku lze koncipovat taktéž jako out-
doorovou. Standardní verze linky je připojovaná do sítě, avšak 
výrobce je připraven dodat i verzi s kompresorovou stanicí. Sa-
mozřejmostí jsou vysoce odolné nástřiky v různých provedeních 
podle RAL a podle dostupných možností.

Linka logicky není a ani nemůže být pouhým „kusem železa“. 
Významná je zcela jistě elektroinstalační a digitální báze, 
která nabízí zákazníkovi i funkce s přidanou hodnotou. Ho-
voříme o analýze a reportingu ve smyslu komplexních čísel z tří-
dění. Měřit se pak dá velmi jednoduše efektivita směn a význam-
ným pomocníkem pro zlepšování je také protokol o důvodech 
vyřazení palet.

Obchodně celý proces začíná detailní konzultací klienta s odbor-
ným pracovníkem firmy FLEXIPAL. V jejím areálu v Křoví u Velké 
Bíteše si taktéž může klient vzorovou automatickou linku na 
třídění palet prohlédnout přímo v akci. A podle přání klienta je 
taktéž technik připraven navštívit provoz, kde bude linka umís-
těna. Od podpisu smlouvy či objednávky je termín dodání do 
šesti měsíců.

Flexipal a. s. 
Jiří Joukl +420 737 768 177 
 jiri.joukl@flexipal.com
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Labelexpo bývalo, jak jeho název ostatně napovídá, 
původně přehlídkou specializovanou na etikety. 
Od nynějšího ročníku jej už ale můžeme začít plně 

označovat také jako veletrh flexibilních obalů z papírů 
i fólií. V doprovodném programu Label Academy měly 
flexibilní obaly rovněž svou „masterclass“, včetně pre-
zentace aktuálního stavu projektu UVFoodSafe. 

Kromě naprostých premiér zde byly i premiéry evropské 
– týkalo se to například některých digitálních tiskových 
strojů uvedených loni na chicagském Labelexpu Ame-
ricas. 

Flexotisk	a	hybridy
UV flexotiskové stroje ve středním formátu 670 mm 
(26 palců) předvedly tisk a zpracování flexibilních obalů 

a teplem smrštitelných rukávových etiket (shrink slee-
ves): Nilpeter na modelu FA-26, Bobst na stroji Master 
M6 s technologií oneECG pro tisk s rozšířeným barev-
ným gamutem nebo Lombardi s Invictou i1 a novou tech-
nologií Invicta i2 mid-web. 

Mark Andy uvedl nový flexotiskový stroj řady Pro, plně 
servomotorový a optimalizovaný pro zpracování tlakocit-
livých etiket. Jde o modulární systém, zahrnující sledo-
vání výroby sMArt link, který lze upgradovat na hybridní 
(tedy kombinovaný s digitálním tiskem) pomocí techno-
logie Digital Pro Max.

Společnost Omet ukázala svou nedávno uvedenou tech-
nologii flexotisku KFlex, umožňující rychlou výměnu tis-
kových a zpracovatelských jednotek.

Labelexpo	míří	vstříc	
budoucnosti
Od 11. do 14. září proběhl na bruselském výstavišti další ročník veletrhu Labelexpo Europe. Pod 
heslem Společně vstříc budoucnosti (Together Towards Future) se zde představilo přes šest set 
klíčových vystavovatelů. Zároveň šlo zřejmě o rozloučení s Bruselem a Belgií vůbec, příští ročník by 
se již měl stěhovat do španělské Barcelony. 

Miroslav Dočkal

… pokračuje na str. 56

LEONHARD KURZ – nové generace 
strojů a trendy povrchové úpravy  
na Labelexpo Europe 2023
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LEONHARD KURZ – nové generace 
strojů a trendy povrchové úpravy  
na Labelexpo Europe 2023

KURZ Czech & Slovak s. r. o. 
www.czkurz.com

Stroj DM-UNILINER 3D

Stroj DM-UNILINER 2D

Po pandemické pauze bylo očekávání letošního zavedeného veletrhu obalového a etiketovacího průmyslu o to větší. Pro KURZ bylo 
klíčové předvedení jeho strojů pro všechny tři typy technologií digitálního zušlechtění ražbou, a to poprvé v historii firmy. KURZ se 
zaměřil i na novinky v horké ražbě, studeném přenosu, digitálním tisku, recyklaci, designovém softwaru a ochraně proti padělkům.

Digitální ražba na svém vrcholu
Vyčnívat z davu, odlišit se od ostatních, vytvářet indivi-
dualitu – nároky na design produktů se neustále zvyšují. 

Krátkodobé trendy, konkurence a individuální přání zákazníků 
vyžadují rychlou přizpůsobivost a vysoké standardy kvality. 
Technologie digitální ražby otevírají nové trhy a vytvářejí vysoce 
kvalitní metalické dekorace v několika perspektivách:
• od ploché (2D) až po vyvýšenou (3D) metalizaci,
• ražba před nebo po tisku,
• od archových aplikací po rolové materiály,
• od flexibilních obalů po nenatíraný papír,
• v inline nebo offline instalacích.

Tři technologie digitální metalizace prezentované na vele-
trhu
1)  Přenos metalické ražby na toner/elektro inkoust

Požadovaná metalizace se jednoduše přenese na materiál na 
bázi papíru pomocí procesu digitálního tisku, kdy je design 
již předtištěný. Děje se tak před digitálním barevným tiskem 
a lze jej snadno přetisknout – není potřeba žádné další digi-
tální tiskové zařízení. Velké procesní okno umožňuje snad-
né použití s vysokou kvalitou metalického zušlechtění. Stroj 
KURZ DM-SMARTLINER 350 byl předveden inline s Xei- 
con TX500 v Automation aréně.

2)  Digitální tisk na přenosovou vrstvu
Srdcem technologie je patentovaný inkoustový tisk do lepi-
dla ražební fólie a následný přenos na substrát. Je snadno 
použitelná, tiskem na přenosovou vrstvu zůstává tiskový po-
vrch vždy stejný. Umožňuje širokou škálu aplikací bez ohledu 
na substrát, od flexibilních obalů po nenatírané papíry. Pří-
mo na hlavním stánku KURZ proběhla živá ukázka na stroji  
DM-UNILINER 2D.

3)  Digitální tisk na substrát
Lepidlo se nanáší přímo na materiál (substrát). Díky digitální 
aplikaci nabízí maximální svobodu designu s různými výš-
kami nánosu. Vytváří lesklý parciální lak, reliéfy s haptický-
mi efekty, vyvýšené struktury a brilantní metalizace pouze 

v jednom jediném průchodu. I stroj DM-UNILINER 3D vy-
ráběl přímo na hlavním stánku KURZ etikety s 3D efekty – 
s ražbou i parciálním lakem.

Udržitelnost pro zodpovědnou budoucnost
KURZ stojí za špičkovou kvalitou ve smyslu udržitelnosti. Peč-
livé využívání zdrojů je pro nás stejně důležité jako hlavní myš-
lenka o životním cyklu. Efektivita materiálů a zdrojů ve výrobním 
sortimentu, optimalizace našich dokončovacích strojů, důsledná 
minimalizace odpadu a recyklace a snížená spotřeba energie 
a inkoustu jsou nejen ekonomickou, ale také ekologickou účin-
ností. Podporujeme vás v optimalizaci vaší ekologické stopy.

Od stroje přes metalizaci až po  inkoust vám poskytneme 
všechny komponenty z jednoho jedinečného zdroje – vzá-
jemně dokonale sladěné. Pokud  jste neměli možnost nás 
navštívit na veletrhu, náš tým specialistů vám pomůže najít 
technologii pro vaše jedinečné aplikace.



www.packagingherald.cz56

VELETRHY/VÝSTAVY/AKCE

Novinky se objevily i v hybridních flexo-inkjetových stro-
jích. Omet představil novou verzi svého hybridního stroje 
XJet, využívajícího platformu UV inkjetových strojů Durst 
Tau. Domino předvedla UV inkjet N730i s rozlišením 
1 200 dpi a technologií tiskové hlavy Bitstar od své ma-
teřské skupiny Brother. Zařízení je vybaveno volitelnými 
flexostanicemi před a za digitálním tiskem a na českém 
trhu jej distribuuje společnost Macron Systems.

Gallus uvedl digitální etiketový stroj Gallus One. Vyvinu-
tý byl společně s Heidelbergem, do jehož skupiny Gallus 
patří. Tiskový stroj o šířce 340 mm je postaven na plat-
formě Gallus Labelmaster a tiskne rychlostí až 70 m/min.

Nilpeter	nabídl	obojí
Dánský Nilpeter na svém stánku vystavil již zmíněnou 
úzkoformátovou flexotiskovou rotačku FA-26, tedy v šíři 
tisku do 26 palců, určenou k potisku flexibilních obalů 
a etiket. Tiskne na běžné samolepicí materiály i široké 
spektrum monomateriálů používaných pro výrobu shrink 
sleevů, wrap-around etiket, sáčků a dalších produktů. 
V nové verzi byla představena i špičková úzkoformátová 
flexotisková rotačka FA-17 pro potisk standardních sa-
molepicích materiálů, skládačkových lepenek, tenkých 
fólií a dalších běžně používaných materiálů. Ve spo-
lupráci se společností Screen představil Nilpeter také 
třetí generaci hybridního stroje kombinující technologii 
strojů řady FA s poslední verzí digitálního tiskového 
stroje Screen SAI s až sedmi barvami. Předvedl na něm 
tisk s rozšířeným gamutem i bílou barvou. Novinka je 
vybavena dvěma flexotiskovými jednotkami a dalším 
příslušenstvím od Nilpeteru. Na všech strojích probíhaly 
živé ukázky tisku. Na velké obrazovce na stánku bylo 
zároveň možné sledovat online prezentace z indického 
závodu s představením nejnovější generace flexotisko-
vého stroje Nilpeter řady FB.

KURZ	sám	i	s	partnery	
KURZ na svém stánku předvedl stroje pro digitální zu-
šlechtění, ale také srovnání technologií na ukázkách 
horké ražby, studeného přenosu, ražebních nástrojů, 
bezpečnostních prvků i prací světových grafických de-
signérů. Ve spolupráci se společnostmi Avery Dennison 
a Estal představil nový koncept „Make a Mark“ a partner-
ský projekt designových obalů „Once Upon a Time aneb 
Jak příběh značky inspiruje k pozitivní změně“. V chodu 
předvedl dvě technologie digitálního zušlechtění: nový 
proces inkjetového tisku na ražební fólii DM-Uniliner 2D 
značně rozšiřuje paletu substrátů, které lze digitálně me-
talizovat, od tenkých fólií po nenatírané papíry. Poprvé 

v rámci evropského veletrhu byla k vidění technologie 
inkjetového tisku DM-Uniliner 3D.

Zároveň KURZ představil některé ze svých technologií 
i na partnerských stáncích. Sesterská společnost MPRINT 
nabídla spektrum inkjetového tisku, počínaje jednobarev-
ným systémem monojet pro integraci do nových či stávají-
cích tiskových strojů, dále samostatně stojící řešení s jed-
nou nebo více barvami MJET až po nové plně barevné 
koncepty, ale i termotransferové pásky. Společnost Mark 
Andy na svém hybridním stroji Digital Series HD předvedla 
v chodu DISTORUN, modul pro studený přenos s úsporou 
ražební fólie, a aplikaci 3D efektů založených na techno-
logii Kurz Trustseal SFX a tzv. čočkách. Na stánku Grafo-
tronicu zase modul DM-Flexliner 2D integrovaný ve stroji 
Grafotronic DCL2 ukázal, jak využít dekorační efekty s ši-
rokými designovými možnostmi a vysokou flexibilitou 2D 
digitální metalizace. Ve společné veletržní sekci Automati-
on Arena KURZ poprvé představil svůj DM-Smartliner 350 
pro digitální metalizaci na tonerové tisky, inline propojený 
s digitálním tiskovým strojem Xeikon TX500.

Široké	portfolio	Prati
Společnost Prati vystavila stroj DIGIFASTone pro zpra-
cování digitálně tištěné produkce v šíři dráhy materiálu 
330 mm, vybavený laserovou výsekovou jednotkou, 
semirotační flexotiskovou jednotkou a semirotační hor-
kou ražbou. Předvedla zařízení Jupiter pro zpracování 
monofólií a obalových materiálů v šířích dráhy materiálu 
670 mm při rychlostech až 400 m/min. Další prezentova-
ný stroj, Saturn Omnia, je určen pro zpracování produkce 
z kotoučových tiskových strojů do finálních roliček nebo 
aršíků či finálních produktů v podobě IML etiket nebo 
grafických etiket pro aplikaci mokrou cestou. Technolo-
gie umožňuje také vysekávat a stohovat jogurtová víč-
ka. Maximální šíře dráhy materiálu činí 450 mm. Zařízení 
DIGIFAST 20000 slouží ke zpracování digitálně tištěné 
produkce ze strojů HP Indigo 20 000 s maximální šíří 
dráhy materiálu 760 mm. Technologie VEGAplus BKL 
umožňuje online vkládání bookletů a jejich zalaminování 
na předem definované místo nebo vytváření peel-off eti-
ket laminováním dvou předtištěných materiálů v registru. 

STARplus je čtyřhřídelovým plně automatickým karu-
selovým navíjecím zařízením, které může být spojeno 
s jakýmkoliv tiskovým či převíjecím strojem. Může také 
pracovat jako nonstop navíjecí zařízení pro zpracování 
produkce do finálních roliček. A na veletrhu nechyběl ani 
Saturn BiDi, který umožňuje plnou kontrolu a finalizaci 
tištěné produkce z kotoučových tiskových strojů.

… pokračování ze str. 54
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Digitální	tiskové	stroje	umějí	personalizaci
Informace o čistě digitálních tiskových řešeních předsta-
vených na Labelexpu naleznete v samostatném článku 
věnovaném personalizaci na stránkách 46 a 47. 
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Linde Material Handling je správná volba pro vaše logistická řešení.  

www.linde-mh.cz

Label Industry Global Awards 2023
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Sedmnáctý ročník mezinárodní logistické konferen-
ce SpeedCHAIN International 2023 je už minulos-
tí. I letos přinesl celou řadu nej – od rekordního 

počtu účastníků přes množství zahraničních odborní-
ků, pestrost zastoupení jednotlivých evropských zemí, 
množství expertů vystupujících v panelových diskusích 
až po celkový počet partnerů a sponzorů této unikátní 
platformy určené zejména pro logistické profesionály 
napříč celým dodavatelským řetězcem.

Pozornosti neuniklo žádné z aktuálních témat součas-
ného světa. Klíčovou roli však v průběhu obou konfe-
renčních dní sehrála ta, jež přímo či zprostředkovaně 
spadají do oblasti politiky ESG, případně tematicky 
problematiku udržitelnosti podnikání nejen v logistice 
dále rozvíjejí. Přednášky i moderované panelové dis-
kuse se tak zaměřily na oblasti související s budováním 

udržitelné infrastruktury, personálním řízením, automa-
tizací a digitalizací a sledováním emisních dopadů na 
životní prostředí. Zmíněny byly důsledky přechodu na 
nízko- a bezemisní paliva a na celkovou změnu myšlení 
lidí. „Zaujalo nás, kolik společností a v jaké intenzitě se 
zabývá nejrůznějšími přístupy k udržitelnému rozvoji, 
ale také různé podoby digitalizace často na příkladech 
případových studií. Bylo jasně vidět, že toto jsou dva vel-
ké trendy, které v současné logistice rezonují,“ hodnotí 
konferenci Jan Pihar, generální ředitel Dachser Czech 
Republic.

Stejnou společnost reprezentoval přímo na pódiu na-
příklad Stefan Hohm, Chief Development Officer sku-
piny Dachser. Jeho přednáška se věnovala inovacím 
a logistickým trendům a jejich uplatňování v logistické 
praxi.

SpeedCHAIN	tradičně	
v	centru	dění
Logistická konference SpeedCHAIN se konala 13. září již tradičně v Břevnovském klášteře. V centru 
dění byly letos politika ESG (Environmental, Social and Governance), všudypřítomná automatizace 
a digitalizace. V historickém areálu nejstaršího mužského kláštera v českých zemích se také rozdávaly 
ceny.

Adriana Weberová

Ocenění LOGISTICS EXCELLENCE AWARD udělené třemi odbornými časopisy včetně magazínu Packaging Herald získala společnost THIMM.
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Ohlasy	na	program	byly	pozitivní
Společnost ICZ se konference zúčastnila především pro-
to, aby mohla zákazníkům prezentovat nabízená řešení 
pro řízení skladů a výrob na úrovni WMS a zabezpe-
čení organizací po stránce kybernetické bezpečnosti. 
„Neméně důležitým přínosem pro nás je i navazování 
a utužování kontaktů s novými a stávajícími partnery. ICZ 
byla součástí každého ročníku konference. Pro někte-
ré z nás byl však tento ročník premiérou, a tak jsme si 
krásy Břevnovského kláštera v kombinaci s konferencí 
užívali poprvé,“ uvádí Ivan Boleslav, account manager 
společnosti, a dodává: „Na letošní logistické konferenci 
nás nejvíce zaujaly panelové diskuse. Ty nejenže po-
skytly komplexní pohled na diskutovaná témata, ale také 
propojily různé obory a firmy do jednoho synergického 
prostředí a často nabídly různé úhly pohledu na věc, což 
obohatilo témata a přineslo nové myšlenky.“

Na SpeedCHAIN se vydali také zástupci společnost Küh-
ne + Nagel. „Myslím, že z našeho týmu kolegů měl každý 
možnost najít si svoje téma. A to je na této konferenci 
právě to báječné. U nás je v popředí téma udržitelnosti 
v rámci pilíře Living ESG naší iniciativy Roadmap 2026. 
Takže jsem nesmírně uvítala, že přesně tohle téma bylo 
jedním z nosných i v letošním ročníku,“ podotýká Jana 
Beranová, National Marketing & Digital Sales Manager 
logistické společnosti, a pokračuje v hodnocení: „Atmo-
sféra byla velmi příjemná, odborné přednášky dosaho-
valy vysoké úrovně a osobní setkání při takovéto příle-
žitosti jsou samozřejmě k nezaplacení. Musím vyslovit 
pochvalu i organizátorům, s nimiž byla komunikace a pří-
prava akce příjemným zážitkem.“ Na závěr slibuje, že na 
akci nebudou chybět ani příští rok. 

Jedna z panelových diskuzí byla zaměřena na alternativní pohony  
a jejich vliv na logistiku.

Letošní novinkou byla cena GS1 Lean & Green. Od Pavly Cihlářové a Tomáše Martocha si ji převzali zástupci společností Budějovický Budvar,  
Coca-Cola HBC a CHEP.

„Konferenci SpeedCHAIN vnímáme jako významnou 
logistickou událost a nechyběli jsme na ní jako účastníci 
ani letos. Pokaždé obsahuje zajímavý program reflektu-
jící aktuální témata v logistice. SpeedCHAIN je ideální 
místo pro získávání informací, a hlavně pro setkávání. 
Každá možnost networkingu je dobrá a na této kon-
ferenci, která byla z hlediska návštěvnosti velmi velká, 
jsme potkali řadu potenciálních dodavatelů i zákazníků. 
Příštího ročníku se určitě zúčastníme.“ 

Petr Kotora, ředitel logistiky společnosti PST CLC Mitsui-Soko
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K tradičním návštěvníkům akce patří také společnost 
MD logistika, která se do Břevnova vydala již posedmé. 
„Konference je vždy nabitá zajímavými tématy a příspěv-
ky. Potkáte se na jednom místě s obrovským počtem 
lidí z celého dodavatelského řetězce. Jako každý rok 
splnila naše očekávání,“ říká obchodní manažerka Kate-
řina Kačírková a doplňuje: „S odstupem těch sedmi let 
a jednoho covidu musím říci, že mě vždy zaujmou nová 
řešení, se kterými přicházejí naši účastníci napříč celým 
logistickým řetězcem.“ 

Chybět nemohla již poněkolikáté ani společnost Timo-
com. „Konference se zúčastňujeme pravidelně a rádi. 
I z toho důvodu jsme partnerem akce. Pro softwarovou 
firmu, která většinu svého kontaktu se zákazníky obsta-
rává na dálku, je to bezvadná příležitost se potkat osob-
ně. Nasbírat nové obchodní kontakty, vyslechnout si 
zkušenosti stávajících uživatelů a utužit kolikrát již osob-
ní vztahy s návštěvníky,“ zmiňuje zástupce firmy Marek 

Kocourek. Letos event dokonce předčil jeho očekávání. 
„Po tolika letech je vidět, že organizace je již zvládnutá 
na jedničku. To je pro akci takového formátu velice důle-
žité. Panovala velmi přátelská atmosféra. O tom nejvíce 
svědčí více než bohatá účast.“ I on slibuje přítomnost 
v příštím roce.

Také podle společnosti VertiFlex je SpeedCHAIN záru-
kou kvalitního programu a zajímavých osobností z lo-
gistiky. „Letos jsme se konference účastnili již potřetí. 
Vzhledem k tomu, že VertiFlex je na trhu tři roky, účast-
níme se konference po celou dobu naší existence, i když 
jednotliví členové našeho týmu jsou mezi účastníky již 
ostřílenými matadory,“ říká Josef Piska, marketing ma-
nager společnosti.

Líbil	se	i	networking,	catering	a	živá	hudba
Jak již zaznělo, podobně jako odborný program byl 
pozitivně hodnocen i networkingový rozměr logistické 
události roku. Atmosféra historických prostor Břevnov-
ského kláštera spolu se všemi venkovními prostorami 
opět vytvořila magickou a důstojnou kulisu pro setká-
vání odborníků napříč jednotlivými obory lidské činnos-
ti, národnostmi i odbornou expertizou. Prostředí navíc 
příjemně doplnilo kulinářské umění společnosti InCate-
ring, prvotřídní víno z čejkovického vinařství Pastorek, 
živá hudební produkce i profesionální moderace Adély 
Gondíkové.

Součástí oblíbené logistické akce byl i tradiční slavnost-
ní večer V.I.P. LOGISTIC Rendezvous. Během něho se 
předávala mimo jiné speciální ocenění: GRYF pro logis-
tickou osobnost roku, Logistický projekt roku, GS1 Lean 
& Green a LOGISTICS EXCELLENCE AWARD.

Cena GS1 Lean & Green byla letošní novinkou. Uděle-
na byla společnostem Budějovický Budvar, Coca-Cola 
HBC a CHEP – firmám, které se zavázaly snížit produkci 
CO2 ve vlastních logistických procesech během pěti let 

„Dachser Czech Republic se účastní konference Speed-
CHAIN International tradičně každý rok, letos to bylo již 
počtrnácté. Oceňujeme aktuální témata a výběr řečníků 
a vysokou návštěvnost z řad odborné veřejnosti. Kromě 
zajímavých přednášek a řečníků jsme i my měli možnost 
představit nový přírůstek do našeho konceptu bezemis- 
ního zásobování – plně elektrické nákladní vozidlo 
Volvo FH Electric.“

Jan Pihar, generální ředitel Dachser Czech Republic

„Logistická konference SpeedCHAIN 2023 si zaslouží 
naši plnou pochvalu a uznání. Byla jako vždy perfekt-
ně zorganizována a věnovala se aktuálním otázkám, 
které jsou diskutovány napříč celým trhem. Velmi si 
ceníme toho, že značný prostor byl věnován i tématům 
zabývajícím se zabezpečením, což vnímáme v dnešní 
době jako klíčové. Konference také reflektovala poža-
davky současné společnosti na udržitelnost a ekologii. 
Diskuse ukázaly, že odvětví aktivně hledá způsoby, jak 
snížit ekologickou stopu a přispět k udržitelnějšímu bu-
doucímu rozvoji. Celkově vzato, logistická konference 
v Břevnovském klášteře byla velmi povedenou akcí.“

Ivan Boleslav, account manager společnosti ICZ
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nejméně o 20 % a prošly úspěšně podmínkami nezávis-
lého auditu katedry logistiky VŠE Praha. Zástupci oceně-
ných firem si cenu převzali od Pavly Cihlářové, CEO GS1 
Czech Republic, a Tomáše Martocha, managera ECR.

Ocenění LOGISTICS EXCELLENCE AWARD společně 
udělily tři odborné časopisy včetně magazínu Packaging 
Herald. Za úsilí věnované hledání technologických mož-
ností na cestě k novému, udržitelnému a efektivnímu 
dodavatelskému řetězci je získala všetatská společnost 
THIMM – výrobce obalů z vlnité lepenky. Za magazín 
Packaging Herald předala cenu Petru Kaczorovi, ob-
chodnímu manažerovi společnosti THIMM, jednatelka 
a obchodní ředitelka KON Agency Ivana Kohoutová. 
„Ocenění si velmi vážíme, dokazuje, že si odborníci vší-
mají našeho inovativního přístupu a že to, co děláme, má 
smysl,“ říká Petr Kaczor.

S tvorbou oceněné firmy se účastníci konference setká-
vali na každém kroku. THIMM navrhl a z vlnité lepenky 
vyrobil více než 40 stánků pro partnery, prezentační 
pultíky, dále například nábytek do kavárny, fotostěnu 
s rozšířenou realitou, skládačky i kamiony. Návštěvní-
ci se tak mohli přesvědčit, jaké možnosti nabízí vlnitá 
lepenka v kombinaci s moderními technologiemi digi-
tálního tisku i digitálního výseku. „Loni to bylo spíše na 
zkoušku – dodali jsme asi deset stánků na otestování, 
a protože ohlasy byly velmi pozitivní, letos jsme spolu 
s organizátorem naše řešení ještě povýšili,“ upřesňuje 
Petr Kaczor a dodává: „Naše unikátní řešení sklidila vel-
mi kladné ohlasy. Nesmírně nás těšily pozitivní reakce od 
uživatelů a návštěvníků, kteří byli překvapeni tím, co vše 
lze z vlnité lepenky vyrobit a jak jsou naše řešení nejen 

funkční, ale také kreativní. Kladné ohlasy jsou pro nás 
výbornou zpětnou vazbou a motivací a ukazují, že tvůrčí 
přístup a odvaha přinášejí skvělé výsledky.“

Druhý konferenční den nabídl moderovanou exkurzi do 
školicího centra společnosti VOLVO Trucks v Klíčanech 
u Prahy. Účastníky čekal nejen ucelený blok přednášek 
věnovaných jednotlivým aspektům transformace tradič-
ních dopravních flotil, ale i možnost řídit plně elektrický 
tahač VOLVO FH Electric.

Příští ročník proběhne 18. září 2024 – tradičně opět 
v prostorách pražského Břevnovského kláštera. 

Účastníci konference si mohli prohlédnout elektro flotilu společnosti 
DACHSER – nákladní vozidlo Volvo FH Electric a dodávku MAN eTGE. 

Vystaveno bylo i nákladní elektrokolo.

Petr Kaczor a Jan Včala po získání ocenění LOGISTICS EXCELLENCE AWARD 
na stánku společnosti THIMM.

„Konference se účastníme, abychom na ní mohli předat 
novinky z našeho portfolia, dlouholeté zkušenosti 
a také událost využili pro řadu setkání, ať už předem 
domluvených, nebo těch spontánních. V letošním 
roce se stal náš stánek centrem dění nejen kvůli naší 
kompetenci jednoho z předních logistických integrátorů 
s důrazem na automatizaci logistických provozů, ale 
také pro jeden z našich reklamních předmětů – parko-
vacích hodin, které se s ohledem na omezené možnosti 
parkování v okolí kláštera staly velmi žádaným artik-
lem. Šlo tedy o velmi zajímavý komunikační icebreaker. 
Navíc s Reliantem spolupracujeme dlouhodobě, nejen 
v rámci konference SpeedCHAIN, a celá spolupráce 
nám dává smysl.“

Josef Piska, marketing manager VertiFlex
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Na růstu společnosti Sonus Design, která působí 
i na Slovensku, se podílela rovněž společnost 
Konica Minolta, a to dodáním tří zařízení Accu-

rioPress C12000. „Pro společnost Konica Minolta jsme 
se rozhodli zejména kvůli vyšší tiskové kapacitě, kvalitě 
jejích strojů a vysoké úrovni servisních služeb. Zaujala 
nás tisková rychlost 120 stran za minutu stejně jako 
široká škála potisknutelných materiálů a vysoký stu-
peň automatizace,“ uvádí Karel Nejedlík ze společnos-
ti Sonus Design. Spokojenost potvrzuje, že po dodání 
prvního stroje následovalo pořízení ještě druhého stej-
ného modelu. Důvodem pro pořízení dalšího stroje bylo 
navýšení tiskové kapacity a dále pak i zastupitelnost 
pro případ nastavování, údržby nebo servisu prvního 
zařízení.

Výkon	a	široká	škála	materiálů
Nové zařízení se vyznačuje variabilitou potisknutelných 
materiálů, jako jsou papíry různé gramáže (až 450 g/m2), 
strukturované materiály, dopisní obálky stejně jako po-
lyesterové a předsekané samolepicí materiály. Potiskne 
rovněž pás papíru dlouhý až 1 300 mm jednostranně 
nebo 900 mm oboustranně. Přitom disponuje celkovým 
výkonem až 2,5 milionu výtisků měsíčně, konkrétně 
120 stran A4 za minutu nebo 69 stran A3 za minutu. Pro 
doplnění: vzhledem k vysoké gramáži materiálů, které 
C12000 zvládne také potisknout, je možné technologii 
použít i při potisku (výrobě) obalů.

„Při výběru nového tiskového stroje jsme navštívi-
li prakticky všechny jejich prodejce. Soustředili jsme 

Tisková	kvalita	bez	
kompromisů.	I	při	rychlosti	
120	stran	za	minutu

Společnost Sonus Design se prostřednictvím svého projektu Tiskařík.cz již deset let zaměřuje na 
tisk a výrobu fotoknih, fotokalendářů, fotoobrazů nebo svatebních tiskovin. S moderním vybavením, 
například od společnosti Konica Minolta, umí vyrobit i různé tiskoviny, jako jsou vizitky, brožury, knihy 
nebo letáky. Nové zařízení AccurioPress C12000 lze použít také k potisku obalů menších rozměrů.

Adriana Weberová
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se zejména na kvalitu při tisku fotografií a na rychlost 
a úroveň servisu v sídle naší tiskárny. Nejlepší kombinaci 
těchto parametrů nabídla právě Konica Minolta. Navíc 
IQ jednotka, která je součástí jejich zařízení, nám po-
máhá kontrolovat kvalitu tisku a tím šetří čas a zvyšuje 
i celkovou kvalitu výsledného produktu,“ doplňuje Karel 
Nejedlík.

Ačkoli jsou zakladateli firmy Sonus Design „počítačoví 
programátoři“, díky přívětivému uživatelskému prostředí 
pro ně nebyla práce s moderními tiskovými stroji Konica 
Minolta překážkou. Jejich aktivity se však netýkají pouze 
tisku, ale i předtiskové přípravy, jako je například výroba 
tiskových PDF z fotografií zaslaných zákazníky, a dalších 
činností. Zaměstnanci Sonus Design se proto průběžně 
stále zdokonalují v polygrafických dovednostech s cílem 
co nejefektivnějšího nastavení tiskových procesů. „Na 
strojích Konica Minolta si ceníme také vysoké míry auto-
matizace výroby. Nejde jen o IQ jednotku, která nastavu-
je automaticky stroj před tiskem, ale také například sen-
zor pro rozpoznání typu papíru, který samostatně nastaví 

parametry stroje. Zařízení rovněž automaticky tvoří ICC 
profily, vykládá volné archy při záseku nebo kontroluje 
duplexní soutisk. To vše nám uvolňuje ruce pro další prá-
ci a rozvoj naší firmy,“ upřesňuje Karel Nejedlík.

Společnost Sonus Design se dodáním nového zařízení 
přidala ke spokojeným zákazníkům Konica Minolta, kteří 
napříč starým kontinentem aktuálně provozují již zhru-
ba sedm set těchto produkčních strojů, ať již ve verzi 
C12000 nebo ještě výkonnější C14000 dosahující rych-
losti tisku až 140 stran za minutu.

Společnosti Konica Minolta, která letos slaví již 150 let 
své existence, se daří i v rámci celé Evropy. Své nejno-
vější technologie představila v polovině září například 
na Labelexpo Europe 2023 v Bruselu nebo v říjnu na 
Mezinárodním strojírenském veletrhu v Brně. 

Dokončovací	funkce	zařízení	C12000:
• Brožura z 50 archů s čelním ořezem a volitelným oře-

zem hlava/pata, bigováním a formováním hřbetu.
• Lepená vazba se hřbetem až 30 mm silným.
• Sešívání až 100 archů s ořezem spon.
• Finišer pro kroužkovou vazbu až pro 102 archů.
• Automatická výroba vizitek nebo pohlednic.
• Ořez po všech čtyřech stranách pro bannery a formáty 

A4 nebo A3.

Zařízení AccurioPress C12000 lze použít také k potisku obalů menších rozměrů.

Od roku 2022 Tiskařík.cz rozšířila 
své působení také na slovenský trh 

pod značkou Tlačiarik.sk.„Zařízení AccurioPress C12000 lze použít také k potisku 
obalů menších rozměrů (formát tisku 330 × 1 300 mm), 
například pro kosmetiku a farmacii (tisk na papír do 
450 g/m2). Obaly mohou být následně ochráněny la-
minací, zušlechtěny parciálním lakováním a metalickou 
fólií či jejich kombinací. Dále je možné C12000 použít 
pro tisk přebalů knížek.“
Daniel Bek 
Produktový manažer divize produkčního a industriálního tisku 
Konica Minolta Business Solutions Czech
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Nové řešení balení hledala společnost Steinba-
cher už nějakou dobu. Primárním důvodem byla 
potřeba lepší kvality obalu. „Je pro nás důležité, 

aby obaly byly vodotěsné. Naši koncoví zákazníci vždy 
skladují panely venku na staveništi a my je také ve špič-
ce ne vždycky necháváme před expedicí pod střechou. 
Předchozí obaly jednoduše nebyly vodotěsné, což zna-
menalo, že při jejich skladování venku voda vnikala mezi 
panely,“ vysvětluje Markus Brandstätter, vedoucí výroby 
v závodě v Erpfendorfu.

Dříve se stohy tzv. PU panelů standardní velikosti 
(1 200 × 600 mm) balily do sleevu (návleku), a byly tak 
zakryté pouze ze čtyř stran. Stohy se následně nasklá-
daly na paletu, která se ovinula průtažnou fólií. Velkofor-
mátové panely se předtím balily do smršťovací fólie, ale 
při svařování neustále docházelo k problémům. Žádná 
z metod tedy nezaručila kýženou úplnou vodotěsnost.

Šestistranné	balení	–	uzavřené	a	voděodolné
„Před několika lety jsme objevili RoRo StretchPack, vy-
ráběný společností Tentoma,“ říká Markus Brandstätter. 
Jde o horizontální balicí stroj využívající fólii typu stretch 
hood, která slouží k vytvoření šestistranného obalu. Pro 
jeho uzavření a vodotěsnost se musejí svařit jen dva kon-
ce „hadice“. Balení a uzavírání probíhá v jedné operaci. 
Stroj vyvinula již zmíněná dánská společnost Tentoma 
a inspirovala se při tom osvědčenou technikou vertikál-
ního balení typu stretch hood, která se obvykle používá 
pro překrytí palet shora a ze stran.

„Po prvotním posouzení jsme do Tentomy odeslali na 
zkoušku vzorky různých velikostí. Když se zabalené 
vzorky vrátily do Rakouska, důkladně se testovaly z hle-
diska kvality obalů, vlivu na životní prostředí a logisti-
ky. Abychom investici vyhodnotili, zkoumali jsme také 
spotřební materiál, potenciální úspory a automatizaci,“ 
doplňuje Markus Brandstätter. 

Izolační	panely	ochrání	
voděodolné	obaly	stretch	hood
Výrobce Steinbacher Dämmstoff v Rakousku instaloval novou balicí linku pro polyuretanové izolační 
panely. Vybrané řešení RoRo StretchPack nahradilo dvě linky pro balení panelů různých velikostí. 
Hlavní motivací pro jeho instalaci bylo dosáhnout voděodolného zabalení ze všech šesti stran a proces 
automatizovat.

Adriana Weberová
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Eliminace	teplem	smrštitelných	obalů	přináší	úspory	
energie
Obdobně jako další společnosti se také Steinbacher 
zaměřuje na maximální energetickou účinnost a úspory 
nákladů v zájmu zlepšení udržitelnosti. Markus Brand-
stätter vysvětluje: „Dříve jsme 20–30 % obalů zhotovo-
vali tepelným smrštěním. To nyní nahradil RoRo Stretch-
Pack. Jejich přímým srovnáním vychází, že jsme celkově 
snížili spotřebu energie na balicí lince asi o 50 %.“

Neméně důležitým parametrem ve vztahu k nákladům 
i udržitelnosti je také spotřeba materiálu. Steinbacher 
proto sleduje spotřebu fólie na paletu. Ačkoli přešel ze 
čtyřstranného na šestistranné balení, dosáhl pomocí ba-
lení RoRo StretchPack snížení její spotřeby. „Teď, když 
jsme se s novou balicí linkou seznámili, optimalizujeme 
proces pro další omezení spotřeby fólie,“ uvádí Markus 
Brandstätter.

Strukturovaný	postup	projektu	fungoval
Celý proces od prvního kontaktu přes instalaci po uve-
dení do provozu probíhal velmi dobře.

„Byl to strukturovaný postup s dobrou komunikací 
s Tentomou. Stanovili jsme pravidelné měsíční schůzky 
a později, když se přiblížila výrobní přejímací zkouška, 
pravidelné týdenní schůzky. Zkouška i instalace byly 
dobře naplánovány a provedeny,“ pochvaluje si Markus 
Brandstätter.

Novou inline balicí linku RoRo StretchPack tvoří:

1. Stojan (FS, film stand), který pojme až 12 km fólie, což 
snižuje počet výměn rolí.

2. Balení typu stretch hood zaručí dokonalé utěsnění. 
Stohy PU panelů jsou nově zabalené ze všech stran. 
Fóliová jednotka (FU, film unit) svaří přední konec ha-
dice a vytvoří z ní tunel.

3. Čelisti (GU, gripper unit) fólii roztáhnou a přesunou 
ji do dráhy výrobku. Při balení panelů se fólie odvíjí 
z GU.

4. Zadní uzavírací jednotka (BU, back sealing unit) obal 
utěsňuje.

5. Přiváděcí dopravník přebírá panely přímo z výrobní 
linky.

6. Odváděcí dopravník 
přesouvá zabalené 
panely k etiketova-
címu stroji a paleti-
začnímu systému.

V souvislosti s instala-
cí vyškolil dodavatel tři 
zaměstnance Steinba-
cheru jako klíčové uži-
vatele nové balicí linky. 
„Po seznámení s no-
vou balicí linkou jí naši 
zaměstnanci důvěřují.“

Hlavní	benefity	nové	linky
• Zabalení ze všech šesti stran a vodotěsnost
• Zlepšená a jednotná dostatečná kvalita
• Eliminace tepelného smršťování 
• 50% úspora energie na balicí lince
• Automatizace a snížení počtu operací na balicí lince

Vedoucí výroby Markus Brandstätter: 
„S kapacitou a kvalitou balení pomocí 
nového řešení RoRo StretchPack jsme 

spokojeni.“

Balení typu stretch hood zaručí dokonalé utěsnění.  
Stohy PU panelů jsou nově zabalené ze všech stran.
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Ze závodu Macco Organiques v Bruntálu se každý 
rok vyexpeduje okolo 40 tisíc tun různých chemic-
kých sloučenin. Z moravskoslezského města míří 

do světových farmaceutických a potravinářských spo-
lečností, kde se s jejich pomocí vyrábí kojenecká výživa, 
veterinární přípravky, výživové doplňky a další produkty.

Sklad	nabízí	unikátní	parametry
„S rostoucí výrobou rostly v průběhu času i nároky na 
skladové prostory. Nakonec jsme se proto rozhodli 
vybudovat sklad s kapacitou 6 500 paletových míst. 
Vlivem omezeného půdorysu jsme museli přistoupit 
k úctyhodné zakládací výšce přes 18 metrů. Tím jsme 
získali potřebnou kapacitu, ovšem poté bylo potřeba 
najít techniku, která v této výšce dokáže pracovat a za-
kládat,“ popisuje výzvy nového skladu Jaroslav Zavadil, 
výrobní ředitel Macco Organiques.

Parametry požadované techniky byly dané. Maximální 
zakládací výška přes 18 metrů, manipulace s paleta-
mi o hmotnosti až 1 100 kg v úzkých uličkách, aktiv-
ní a účinný systém stabilizace sloupu. Aby bylo vůbec 
možné podobnou techniku najít a bezpečně provozovat, 
disponuje sklad mimořádně rovnou podlahou.

„Největší výzvou pro nás byl fakt, že řešení nebylo mož-
né vyzkoušet,“ upozorňuje Jaroslav Zavadil a dodává: 
„Nakonec jsme si vybrali produkty společnosti Linde 
Material Handling a musím ocenit, že její tým šel do ne-
známa s námi a nenechal nás v tom.“

Vozíky	zvládnou	nejvyšší	zakládací	výšky	v	Česku
Volba techniky padla na modulární vysokozdvižný vozík 
pro velmi úzké uličky Linde K Modular. Jeho výhodou 
je možnost jeho konfigurace pro individuální potřeby 

Vozíky	Linde	si	poradí	
i	s	vysokými	sklady
Macco Organiques, světový výrobce minerálních solí na bázi vápníku a hořčíku, prodává své produkty 
do více než 80 zemí světa. Tržní úspěch bruntálské společnosti však přinesl i rostoucí nároky na 
skladové prostory. Proto se rozhodla vybudovat sklad, který obsluhují modulární vysokozdvižné 
vozíky od společnosti Linde Material Handling. Jejich zakládací výška je 18 metrů. Jedná se tak 
o jeden z nejvyšších skladů v České republice, kde operují stroje značky Linde.

CASE STUDY

Nový sklad má kapacitu 6 500 paletových míst.
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konkrétního uživatele. Upravit lze například motorizaci 
vozíku, baterie, zvedací sloupy nebo podvozek, indi-
viduálně lze nakonfigurovat i kabinu řidiče. Celkem je 
k dispozici neuvěřitelných 10 milionů konfiguračních 
variant.

„Společnost Macco Organiques postavila laťku skutečně 
vysoko – metaforicky i doslova. Výška zdvihu 18,1 met-
ru je jedna z nejvyšších v Česku. Výzvu jsme však přijali. 
Kromě daných technických parametrů jsme kladli důraz 
také na výkonnost, efektivitu a ergonomii,“ popisuje 
Libor Lysek, poradce pro intralogistická řešení v Linde 
Material Handling.

Vozíky Linde disponují 
patentovanými řešeními, 
která pomáhají řidičům 
pracovat rychle, efek-
tivně, a přitom bezpeč-
ně. Patří sem například 
asistenční systém Linde 
Active Stability Control, 
jenž si poradí s nerov-
nostmi podlahy až do 
10 mm, antikolizní sys-
tém pro ochranu osob 
a identifikaci překážek 
v uličce či bezpečnostní 
prvek Rescue Alarm. Ten 
kontroluje zdravotní stav 
operátora a v případě 
nouze automaticky spus-
tí akustický a vizuální sig-
nál. 

„Na vozících Linde oceňuji spolehlivost, citlivost a přes-
nost. Díky plynulému a citlivému ovládání se cítím bez-
pečně i v 18metrové výšce,“ potvrzuje řidič vozíku Jiří 
Macrineanu.

Až	o	10	%	rychlejší	zakládání	
Výkonná skladová technika od Linde Material Handling 
přináší společnosti Macco Organiques efektivní a bez-
pečnou obsluhu skladu, kterou oceňují jak pracovníci, 
tak vedení společnosti. Díky chytrým technologiím, jako 
je funkce Dynamic Reach Control, totiž vozíky zvyšují 
rychlost zakládání až o 10 %, integrovaná skladová navi-
gace zase umožňuje propojení se systémem pro správu 
skladu (WMS), čímž práci ve skladu dále zefektivňuje.

„Vzhledem ke specifikům našeho skladu jsme potřebo-
vali mimořádně kvalitního dodavatele vysokozdvižných 
vozíků. Zvolili jsme Linde Material Handling a jak se uká-
zalo, bylo to velmi dobré rozhodnutí,“ hodnotí spolupráci 
také Charis Stambolidis, generální ředitel Macco Orga-
niques. 

Řidič se cítí bezpečně  
i v 18 metrech.

Volba techniky padla na modulární vysokozdvižný vozík Linde K Modular  
pro velmi úzké uličky .

Ze závodu se každý rok vyexpeduje okolo 40 tisíc tun  
různých chemických sloučenin.

Rescue Alarm kontroluje zdravotní 
stav operátora a v případě nouze 

automaticky spustí akustický 
a vizuální signál.
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Antikorozní ochrana se dělí na několik typů podle 
kovu, který je třeba chránit. Odlišit je lze podle 
písmenných zkratek. Na ochranu mědi je použí-

ván typ NE-C, na ochranu stříbra NE-S, pro ochranu oceli 
typ E, pro pozinkované materiály typ A a na ochranu kom-
binací kovů typ MM. Hlavním ochranným prvkem proti 
korozi jsou v obalech tzv. těkavé inhibitory koroze (VCI).

Fólie	VALENO	pro	antikorozi	s	antistatikou,	ICB	pro	
inteligentní	blokování	koroze
Česká pobočka společnosti EXCOR – ZERUST se síd-
lem v moravských Napajedlích nabízí 
širokou škálu antikorozních i antista-
tických obalů a obalových materiálů: 
fólie, stretch fólie VALENO, sáčky, pyt-
le, papír Abrigo, kapsle Zerust či anti-
korozní oleje. Novinkou jsou například 
fólie ICB pro inteligentní blokování ko-
roze. Na rozdíl od klasických VCI fólií, 
u kterých začíná vypařování aktivních 
inhibitorů již během výroby těchto fólií 

a následného balení, ICB fólie začínají aktivní látku uvol-
ňovat až tehdy, když vlhkost v balení přesáhne kritických 
55 %, a mohou tak fungovat delší dobu. 

Již před časem začala společnost EXCOR – ZERUST 
zejména na základě svých zkušeností s balením pro 
koncern Volkswagen nabízet kombinovanou antikorozní 
a antistatickou fólii, splňující ESD normu měřitelného po-
vrchového odporu – jen tak může fólie správně fungovat 
a chránit proti výbojům. ESD VCI fólie Zerust VALENO 
kombinuje antikorozní a antistatické balení. Zatímco inhi-

bitory koroze ve fólii zabraňují degrada-
ci kovových povrchů uvnitř balení, ESD 
vlastnosti obalu zabraňují poškození 
výrobku elektrostatickým výbojem. Má 
antikorozní vlastnosti v souladu s nor-
mou TL 8135-0043 a ESD vlastnosti 
v souladu s normou IEC 61340-2-3. 
Fólie je recyklovatelná a oboustranně 
účinná i při vysoké relativní vlhkosti 
(≤ 98 %). Po jejím odstranění z baleného 

Proti	hrozbám	koroze	
a	statické	elektřiny
Antikorozní a antistatické materiály zažívají neustálý vývoj. Důležité je zohlednit při jejich výběru 
specifika baleného předmětu – a také si například uvědomit, že antikorozní fólie není schopna 
zlikvidovat korozi či mikrokorozi, kterou byl balený předmět napaden již před balením. 

Miroslav Dočkal

Elektronika v obalu z fólie Zerust VALENO
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předmětu se ochranný povlak z povrchu kovu během 
jedné hodiny beze zbytku odpaří a zboží lze bez dalších 
procesních kroků dále použít. Fólie je vyráběna v tloušť-
kách od 40 do 250 μm, vyrobit lze i speciální verzi se 
zvýšenou odolností proti protržení, tzv. S-fólii. Pro plné 
rozvinutí antistatického účinku je nutné ji před použitím 
ponechat jednu hodinu při pokojové teplotě a vyšší než 
50% relativní vlhkosti. Jeden čtvereční metr fólie VALE-
NO může chránit až 10 m² kovového povrchu. Trvalá 
teplota při použití se může pohybovat od –10 do 40 °C, 
nárazově ovšem fólie zvládne ještě větší teplotní rozsa-
hy. Její ESD vlastnosti jsou funkční jeden rok od jejího 
vyrobení, pak slábnou. Fólie byla schválena pro bale-
ní dílů například automobilovými výrobci Audi, BMW, 
DaimlerChrysler (Mercedes), Volkswagen či Ford nebo 
společností Siemens.

Dlouhodobým trendem je výroba antikorozních fólií s níz-
kou tloušťkou a vysokou mechanickou odolností. Napří-
klad jistá jihomoravská firma dříve chránila své výrobky 
během zámořského exportu antikorozním pytlem v tloušť-
ce 100 μm a úspěšně ho nahradila fólií v tloušťce 60 μm 
dodanou společností EXCOR-ZERUST. Při nárazovém 
testu podle normy ASTM D1709/A (tzv. dart-testu) dosáh-
la odolnosti minimálně 320 gramů, zatímco běžná LDPE 
fólie v tloušťce 100 μm má odolnost zhruba o 100 g nižší.

TART s VpCI, NOVPLASTA s Novacorrem 
Společnost TART na tuzemském trhu distribuuje výrobky 
společnosti Cortec, která před časem vyvinula novou ge-
neraci těkavých inhibitorů koroze, tzv. VpCI (Vapor/Vola-
tile Phase Corrosion Inhibitor). Zmíněné inhibitory koroze 
vytvářejí molekulární vrstvu na povrchu železných i neže-
lezných kovů a spolehlivě je tak chrání proti korozivnímu 
vlivu vlhkosti, SO2 a H2S. Specifikum systému Cortec je 
ve zvýšeném tlaku inhibitorů, kterým jsou vytlačovány 
molekuly vody a vzduchu z povrchu baleného produktu. 
Cortec má ve svém portfoliu materiály pro krátkodobou, 
střednědobou i dlouhodobou ochranu proti korozi. 

Společnost NOVPLASTA nabízí na českém trhu antiko-
rozní fólie Novacorr VCI. Jedná se o oboustranně účinné 
LDPE fólie se širokospektrálním účinkem – spolehlivě 
chrání ocel, litinu, nikl, hliník, stříbro, zinek, měď a její 
slitiny. Je atestována podle německé normy TL8135. 
Inhibitor koroze je obsažen v PE fólii, postupně se uvol-
ňuje a vytváří tak ochrannou atmosféru – doba aktivace 
ochranné atmosféry je v řádu několika hodin. Při herme-
tickém uzavření poskytují tyto fólie až dvouletou ochra-
nu baleného předmětu. 

Rychlejší	VCI	atmosféra	s	BRANOfolem	M4	
Poměrnou novinkou společnosti ANTALIS je VCI fólie 
BRANOfol M4 vycházející z předchozí verze M3. Vy-
značuje se mj. rychlejším vytvořením účinné ochranné 
VCI atmosféry. Chrání předměty z oceli, litiny, pozinko-
vané, z hliníku, barevných kovů, chromu, zinku, mědi 
a různých slitin. Neobsahuje dusitany a je k dispozici 
v tloušťkách od 40 do 300 mikronů. Dodávána je i ve 
variantě XS s vyšší pevností v tahu a vyšší průtažnos-
tí, a rovněž ve verzích s vyšší odolností proti roztržení, 
UV stabilitou, elektrickou vodivostí, s požadavkem na 
zpomalení hoření či dalšími vlastnostmi. VCI fólie BRA-
NOfol M4 je v souladu s normou TL8135-0043, úro- 
veň 3 (zkoušky VIA) a má vynikající optické parametry 
díky nízkému rozptylu světla. 

Výhodou fólie BRANOfol M4 je rychlejší vytvoření VCI atmosféry.

TART nabízí VpCI od Cortecu i ve formě nástřikového spreje.

GRANITOL pracuje  
s permanentními antistatiky (PAS)
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S heslem „Thirsty for Packaging“ soutěž Model 
Young Package hledala kreativní a inovativní oba-
ly pro nápoje. Do akce byli zapojeni účastníci z ce-

lého světa. Do dvoukolového formátu se mohli se svými 
nápady přihlásit žáci středních škol od 15 let stejně jako 
studenti vysokých škol a designéři bez omezení věku. 
Celkem bylo přihlášeno více než 240 prototypů nápo-
jových obalů z 29 zemí. Ve druhém, uzavřeném kole 

soutěže se vítězové prvního kola střetli se zkušenými 
designéry. Úkolem bylo vyřešit zadání reálné společnos-
ti – konkrétně oblíbeného pivovaru Clock.

Finanční	hodnotu	31	000	eur	si	rozdělili…
V prvním kole otevřené soutěže s online registrací v ka-
tegorii Unlimited, kam se mohli přihlásit studenti vyso-
kých škol a designéři bez omezení věku, získala 1. cenu 

Model	Young	Package	
odhalil	nejlepší	návrhy	obalů	
pro	rok	2023
Se svou mezinárodní soutěží Model Young Package podporuje společnost Model Group mladé 
talenty a tím zajišťuje inovace pro obalový průmysl. Vyhlášení vítězů prestižní mezinárodní soutěže 
proběhlo 4. října 2023 v pražském designovém prostoru v industriálním stylu Spojka Events. Poprvé 
v historii byla součástí také výzva, aby nejlepší designéři vytvořili řešení na míru na základě zadání od 
potštejnského pivovaru Clock.

Adriana Weberová

SOUTĚŽ
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v hodnotě 5 000 eur Korejka Se Hyeon Won. Zástupky-
ně Burg Giebichenstein Kunsthochschule Halle porotu 
přesvědčila obalem Fold up Pick up. Jde o univerzální 
obal,  který  se přizpůsobuje  různým  fázím dodavatel-
ského řetězce a nabízí jedno řešení pro různé potřeby. 
Začíná jako běžná krabice pro distribuci a skladování, 
odtrhnutím bočních klop a jejich složením se promění na 
prodejní obal. Následně si jej mohou zákazníci snadno 
odnést domů díky středové rukojeti.

V kategorii středních škol zvítězil Sebastian Sikora z SUŠ 
Ostrava. Návrh pro limitovanou edici obalu Jägermeister 
s názvem #SAVETHENIGHT ohromuje minimalistickým, 
luxusním designem a unikátním otevíráním. Obsahuje 
lahev o objemu 0,7 litru a je vyroben z papíru s pozlace-
nými a stříbrnými prvky. Vítězi náleželo 3 000 eur. 

Během večera byly uděleny také tři speciální ceny. Cenu 
předsedy poroty obdržela slovenská studentka Katarí-
na Davidová ze Střední školy Strážnice za svůj zvláště 
chytrý  koncept.  Tzv.  Foltio  řeší problém přeplněných 
sběrných  kontejnerů  na  papír.  Jeho  šikovným  slože-
ním se minimalizuje plýtvání prostorem. Obalové řešení 
z hnědé recyklované lepenky má rozměry 7,5 × 7,5 × 
33,75 cm, gramáž 300 g/m2 a je navrženo pro 0,5litrové 
skleněné lahve.

V druhém kole – Uzavřené soutěži s vybranými designé-
ry od Model Group – zvítězil a 8 000 eur si odnesl Švý-
car Rolf Weilenmann. Fab Four je maloobchodní balení 
navržené pro prodej exkluzivních plechovek od pivovaru 
Clock. Jeho užívání je pohodlné pro prodejce i zákazní-
ka – snadné sestavení a uzavření doplňuje o vestavěné 
ucho pro odnos, perforovanou zadní část pro snadné 
vyjmutí plechovek a také možnost přidat vnější vrstvu 
pro dodatečnou ochranu při dopravě.

Další ročník soutěže se ponese v duchu Sweets in a box. 
Registrace bude spuštěna v lednu 2024. 

Stříbro a bronz  
v kategorii Unlimited získali…

Online Award  
a Cenu Inovačního centra obdržel…

Druhé a třetí místo  
v kategorii High Schools obsadili…

Foto: Foltio

Druhé a třetí místo 
za návrh pro Clock patří…
Porotu tvořily mezinárodní kapacity
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Czech Superbrands představil v rámci galavečera 
Tribute Event oceněné značky pro rok 2023. Na 
11. ročníku slavnostního předávání cen Super-

brands si kromě firem převzaly speciální ocenění i vý-
jimečné osobnosti a organizace s výrazným přínosem 
pro společnost. 

Předávání prestižních ocenění se konalo 14. září v nově 
zrekonstruovaném sále Empire Hall ve Slovanském 
domě. Za rok 2023 si pečeť kvality odneslo 45 značek 
v kategorii Consumer Superbrands a 18 brandů získa-
lo titul Business Superbrands. Galavečerem hosty pro-
vázela moderátorka Silvia Ritter. O umělecký zážitek 
se postaralo v Česku i zahraničí známé smyčcové trio 
INFLAGRANTI, které zahrálo slavné melodie z klasiky, 

rocku i popu. Dalším nezapomenutelným vystoupením 
byla světelná a baletní show seskupení Ilusias.

Výjimečné	příběhy	na	českém	trhu
Společnosti se do výběru Superbrands nenominují 
a nedá se do něj přihlásit. Pečeť kvality Superbrands 
odráží sílu, odpovědnost a vytrvalost oceněných značek 
i jejich schopnost posouvat hranice a neustále nacházet 
nová řešení. Vybírány jsou podle prestiže, inovativnosti 
a brand awareness na českém trhu. Aby se značky sta-
ly členy tohoto elitního klubu, musí mít nejen vysokou 
kvalitu a vynikající renomé, ale také silný příběh. Ty jsou 
každoročně sepsány v ročence Superbrands a slouží 
jako připomínka jejich úspěchu a unikátní pozice na tu-
zemském trhu.

České	SUPERBRANDY	 
jsou	opět	ve	správných	rukou
Již 11. ročník soutěže Czech Superbrands i letos ocenil elitní značky České republiky, tentokrát za rok 
2023. Osobností roku se stala snowboardistka Eva Adamczyková, čestné ocenění získala organizace 
Zdravotní klaun. Pečetě kvality si odnesly desítky značek, například Kaufland, dm drogerie markt, 
Gebrüder Weiss nebo ABB.

Adriana Weberová
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„Pečeť Superbrands získávají značky s vynikající pověs-
tí, s nimiž si zákazníci spojují významné hodnoty a mají 
k nim osobní vztah. Vím, že je to nereálné, ale za sebe 
bych ocenění udělil všem ,hrdinům všedního dne‘. Ať 
je to obří nadnárodní korporace, velká česká rodinná 
firma, nebo malý lokální podnikatel,“ píše v předmluvě 
ročenky Tomáš Prouza, prezident Svazu obchodu a ces-
tovního ruchu ČR a viceprezident Hospodářské komory 
ČR, a pokračuje: „Ti všichni nesou zásluhu na tom, že 
nejsme zásadně ohroženi ani v oblasti svobody, ani v ob-
lasti prosperity. Ani finanční krize, pandemie covidu-19 
či brutální vojenská agrese nedaleko českých hranic nás 
nedokážou vykolejit.“

Čestné	uznání	pro	Zdravotního	klauna
Držitelem speciálního ocenění Honorary Superbrand pro 
rok 2023 se stal Zdravotní klaun. Největší profesionální 
organizace, která přináší umění do zdravotnických za-
řízení po celé ČR. Přinášet smích do míst, kde je často 
slyšet pláč, nebo rozdávat radost tam, kde je často dů-
vod ke smutku, to je profesní poslání zdravotních klaunů. 
Odbourávají stres nejen pacientů, ale i rodičů a příbuz-
ných. Zkvalitňují seniorům podzim života v domovech 
a v neposlední řadě vyvádějí ze stereotypu i samotný 
zdravotnický personál. V současné době má organizace 
93 profesionálních zdravotních klaunů a za 21 let její 
existence proběhlo již 54 704 klauniád. Pokud bychom 
všechny klauniády přepočítali na hodiny smíchu, smáli 
byste se v kuse více než 12 let.

„Na začátku stála odvaha, tvořivost a radost. Odvaha 
přinést humor a radost hospitalizovaným dětem, a to 
v té době velmi nezvyklým způsobem – pomocí zdra-
votních klaunů. Nyní, po 22 letech, jsou naši profesionál-
ní zdravotní klauni samozřejmou a vítanou službou pro 
dětské pacienty, jejich rodiče i zdravotnický personál. 
A z nápadu jednoho člověka se stala velká a zavedená 
organizace, jež působí ve všech regionech Česka. Díky 
důvěře, kterou nám dávají naši partneři a dárci, může-
me vymýšlet stále nové způsoby, jak potěšit, povzbudit 
a okouzlit. Malé i velké, nemocné i osamělé, pacienty 
i pečující. A stále nás vede naše jasné poslání – rozdávat 

radost tam, kde se jí nedostává,“ uvádí Kateřina Slámová 
Kubešová, ředitelka organizace Zdravotní klaun.

Titul	osobnosti	roku	má	Eva	Adamczyková
V roce 2023 získala na základě nominace odborné poro-
ty a hlasování veřejnosti titul Superson – Osobnost roku 
snowboardistka Eva Adamczyková. Ocenění obdržela 
za inspirativní kariéru plnou světových úspěchů, šíření 
dobrého jména České republiky v zahraničí i za důraz 
na environmentální a občanskou odpovědnost při spo-
lupráci se značkami.

„Mě to velice překvapilo, samozřejmě mile, vůbec by mě 
totiž nenapadlo, že bych mohla nějaké takové ocenění 
získat. Je to příjemná satisfakce a zpětná vazba, že to 
děláme dobře. Že já i můj tým odvádíme dobrou práci, 
a to jak ve sportu, což je hlavní, tak i v té marketingové 
rovině – že si vybíráme dobré spolupráce, že se spoju-
jeme s dobrými a kvalitními značkami. A to, že můžu být 
pro někoho inspirací, je pro mě stále zvláštní a neumím 
si to moc představit, ale je to samozřejmě krásný pocit,“ 
komentuje ocenění Superson Eva Adamczyková.

Superbrands Award odráží sílu, 
odpovědnost a vytrvalost oceněných 
značek i jejich schopnost posouvat 
hranice a neustále nacházet nová 

řešení.
Ocenění Business Superbrands za společnost ABB 

 přebírala Anna Vondráčková, Country Communications Manager.

Seznam oceněných značek  
Czech Superbrands 2023

Připomeňme si slavnostní galavečer
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Společnost Combilift se sídlem a výrobním závo-
dem na severovýchodě Irska v Monaghanu je 
největším výrobcem čtyřcestných vozíků na světě. 

Tváří oslav byl jeden ze zakladatelů firmy, Martin McVi-
car. Nechyběla prezentace novinek: Combi-LC, Combi-
-AGT a Combi-Connect. 

Stroj Combi-LC byl vyroben ve spolupráci se společností 
Siemens. Určen je k manipulaci s nadrozměrnými celky 
typu větrných turbín umístěných na moři. Vozík slouží 
k přepravě až 115 m dlouhých těles s hmotností 70 t. Ro-
bustní stroj je poháněn dieselovým motorem a osazen 

Combilift	slavil	na	impozantním	 
irském	hradě	Leslie
Výrobce skladových vozíků Combilift oslavil stylově 25. září své 25. narozeniny. Na narozeninovou 
party byli do Irska pozváni obchodní partneři a novináři z celého světa. Mezi nimi také společnost 
Mátl & Bula, výhradní zástupce strojů v České republice. O významu akce svědčí také návštěva irské 
ministryně Heather Humpreys. 

Adriana Weberová

Slavnostní setkání odstartovala tisková konference.

Oslavy vyvrcholily slavnostní večeří na nedalekém hradě Leslie v hrabství Monaghan. K vidění byly například tradiční irské tance.
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může být až 12 koly. Jeho vybavení umožňuje hladké 
manévrování a dosahuje rychlosti až 10 km/h.

K manipulaci s dlouhými břemeny v úzkých uličkách je 
určena další novinka v podobě elektrického čtyřkolové-
ho vozíku Combi-AGT. Stroj může pracovat a volně se 
pohybovat autonomně nebo manuálně.

Třetí novinka v podobě sofistikovaného telematického 
systému Combi-Connect zákazníkům poskytuje lepší 
přehled o správě a používání vozového parku v reálném 
čase. Samozřejmostí jsou například informace o pláno-
vaném servisu vozíků.

Na narozeninové party nechyběli zástupci společnosti Mátl & Bula  
a novináři z Česka. 

Na programu byla také prohlídka výrobního závodu.

Vybavení stroje umožňuje hladké manévrování.

Fo
to

: C
om

bi
lif

t

Ukázka manipulace s velkými břemeny

S čím vším si Combi-LC poradí

Přesvědčte se, co všechno umí
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Atraktivní částí bohatého programu, který si spo-
lečnost pro své hosty připravila, byla i výroba 
etikety s vlastním námětem.

Hosté si tak prošli celý proces výroby od návrhu etikety 
v grafickém studiu po tisk, stáčení a následnou aplikaci 
etikety na hotový výrobek – v tomto případě na plechov-
ku s dobrým drinkem v podobě toniku s ginem.

Největší pozornost vzbudila ukázka nového stroje ur-
čeného k výrobě bezpodložkových linerless etiket. 

Podobné etikety se vyrábějí bez podkladového siliko-
nového pásu, který je při tisku klasických etiket běžný. 
Při jejich výrobě se délka linerless štítku automaticky 
přizpůsobuje množství informací na etiketě, čímž se 
minimalizuje jeho velikost. Benefitem je kromě úspory 
materiálu také úspora energie, navíc technologie neza-
nechává odpad a snižuje uhlíkovou stopu. Label design 
je na českém trhu jediným výrobcem zmíněných etiket.

Připravena byla také prezentace ředitele společnosti Vla-
dislava Kašpara týkající se již zmíněné linerless novinky. 

Label	design	oslavil	třicítku	
ve	velkém	stylu
Třicáté narozeniny oslavila tiskárna Label design 21. září ve velkém stylu hned dvakrát. V dopolední 
části představila vybraným zákazníkům a zástupcům médií dostavěnou novou moderní halu 
v Chrášťanech u Prahy. V ní dominuje nový unikátní stroj na výrobu bezpodložkových linerless etiket. 
Večer se slavilo v nádherném prostředí zámku Zbiroh.

Adriana Weberová

Odpoledne se hosté tiskárny přesunuli do nádherného prostředí zámku Zbiroh.
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Obchodní ředitel Karel Rohan všem připomněl výhody 
účtu zákaznického portálu. Z úst Vladislava Kašpara se 
pak hosté rovněž dozvěděli více o úplné novince, kte-
rou Label design do budoucna chystá. Tou je možnost 
využití vlastní aplikace s rozšířenou realitou právě v sou-
vislosti s etiketami.

Na druhou část dne se 
hosté přesunuli do nádher-
ného prostředí zámku Zbi-
roh, kde si užili neoficiální 
část programu. Připrave-
ny pro ně byly například 
hodokvas s grilováním na 
nádvoří a interaktivní pro-
hlídka zámku s různými 
historickými aktivitami. 

Mezi největší hity patřila 
střelba z historických kuší, 
šermířský trenažér, osvo-
bození spoutané princezny 
a hádanky starého mnicha. 
Celý program pak vyvrcho-
lil slavnostním ceremoniá-
lem s pasováním vítězů. 

Nový stroj pro výrobu – LINERLESS

Tiskař připravuje výrobu linerless etiket.

Prezentace v nových výrobních prostorách

Vlastní motiv na etiketě aplikované 
na plechovku
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Budova výrobního závodu je nepřehlédnutelná 
i díky výraznému designu v korporátní modré bar-
vě. Důraz byl také kladen na promyšlené naklá-

dání s energiemi a na udržitelnost. Za zmínku stojí také 
nominace v prestižní soutěži Stavba roku Plzeňského 
kraje 2022.

Produkce závodu byla spuštěna letos v dubnu, vytvoři-
la 200 nových pracovních míst na Plzeňsku a doplnila 
stávající výrobu v Ejpovicích u Plzně, která funguje již 

více než 25 let. Předpokládaná výrobní kapacita nového 
závodu bude v řádu nižších miliard vyrobených plecho-
vek za rok. Jejich významná část bude směřovat k od-
běratelům v blízkém zahraničí, ale také k zákazníkům 
v České republice.

Nový moderní výrobní závod zaujímá plochu o rozlo-
ze více než 47 000 m2. „Střecha je pokryta fólií s vy-
sokou odrazivostí, což zmírňuje tepelný ostrov. Díky 
spolupráci s městem Plzeň je celá budova napojena 

Nový	závod	Ballu	vyrobí	
miliardy	plechovek	za	rok
Společnost Ball Corporation představila 12. září moderní závod na výrobu hliníkových nápojových 
plechovek. Nová budova vyrostla v Plzni v průmyslové zóně Panattoni Pilsen Digital Park na 
Borských polích. Jedná se o jednu z největších soukromých investic v České republice za posledních 
několik let ve výši 170 milionů eur. Výrobce plechovek tím reaguje na rychle rostoucí poptávku po 
recyklovatelných nápojových plechovkách v Evropě i po celém světě.

Adriana Weberová
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na městský zdroj tepla, které je z velké části vyrábě-
no pomocí biomasy, čímž se snižuje uhlíková stopa. Ve 
vnitřním vytápění využíváme rekuperace tepla z výro-
by a nezapomínáme ani na úsporná LED svítidla. Čeká 
nás také instalace fotovoltaických panelů pro zvýšení 
objemu energie z obnovitelných zdrojů,“ uvádí příklad 
udržitelného přístupu firmy Radek Mádr, ředitel závodu 
Ball Beverage Packaging v Plzni. 

„S globální mírou recyklace kolem 70 % a vysokými vý-
těžky ze samotného procesu jsou hliníkové plechovky 
nejvíce recyklovaným nápojovým obalem na světě. Hli-
níková nápojová plechovka umožňuje při správné re-
cyklaci v podstatě nekonečný cyklus výroby, spotřeby, 
recyklace a opětovné výroby. Náš postoj je proto jed-
noznačný: vyrábíme produkt budoucnosti, který umožní 
naplnit cíle cirkulární ekonomiky. A každý den musíme 
tento odkaz budovat. Důkazem toho je, že jsme postavili 
jeden z nejmodernějších provozů svého druhu minimál-
ně v České republice,“ dodává Radek Mádr.

Nový výrobní závod na Borských polích je vůbec prvním 
projektem v rámci území Panattoni Pilsen Digital Park. 
Jedná se o rekultivovaný brownfield po části bývalých 
Škodových závodů.

Zářijového setkání se zúčastnili mimo jiné primátor měs-
ta Plzně Roman Zarzycký a hejtman Plzeňského kraje 
Rudolf Špoták, kteří společně s Radkem Mádrem sym-
bolicky vysadili několik stromů. 

Následovala rovněž komentovaná prohlídka výroby 
a okolí budovy, kde je například biotop broukoviště či 
ještěrkoviště, které pomohou rozvíjet lokální biodiver-
zitu. 

Součástí představení nového závodu bylo i symbolické vysazení několika 
stromů. (Zleva: Radek Mádr, Roman Zarzycký, Rudolf Špoták)

Hosty v novém závodě přivítali Radek Mádr, primátor města Plzně Roman Zarzycký a hejtman Plzeňského kraje Rudolf Špoták.
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Novému závodu společnosti Ball jsme se věnovali i v srp-
novém vydání magazínu Packaging Herald. 

Transport plechovek do myčky pro zbavení lubrikantů

Vytažená plechovka, zaříznutá na výškuTransport vyražených kalíšků pro další zpracování tažením

Přeprava plechovek do tiskového stroje

Koridor pro vysokozdvižné vozíky

Aplikace vnitřního nástřiku
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Logističtí	profesionálové	
rozdávali	tipy	na	efektivitu

VELETRHY/VÝSTAVY/AKCE

Konference Efektivní logistika, kterou 7. září pořádaly společnosti 4IGV a PN média, se konala 
v Hradci Králové v galerii Tři generace Kodetů a byla zaměřena na nejaktuálnější logistické trendy. 
Logističtí profesionálové dostali konkrétní tipy, díky nimž mohou zefektivnit své logistické procesy.

Petr Neckař

V úvodu konference Radka Zobaníková ze společ-
nosti 4IGV mluvila o implementaci autonomních 
vozíků Agilox v provozu firmy greiner packaging, 

kde se dlouhodobě zaměřují na automatizaci intralogis-
tiky a procesů. Jedním z posledních projektů, který tam 
přinesl výrazné úspory, bylo nasazení čtyř plně auto-
nomních vozíků značky Agilox. Stanislav Čakovský ze 
společnosti greiner packaging popsal konkrétní přínosy 
tohoto typu automatizace. „Vozíky mezi sebou komu-
nikují pomocí inteligentní technologie X SWARM. Když 
systém zjistí, že některý nabíjející se vozík má větší kapa-
citu baterie než jiný vozík, dokonce si dávají při nabíjení 
přednost. Navíc vozíky komunikují mezi sebou i při práci. 
Když se pro ně během minuty sejde například šest zaká-
zek, předávají si vzájemně úkoly. Úkol udělá ten vozík, 
který je blíže místu potřeby. Odpadají zbytečné přejez-
dy.“ Dodal, že zásobování výroby probíhá v režimu just-
-in-time. Hlavními výhodami vozíků jsou výrazné zvýšení 
efektivity a úspora nákladů. Systém zásobování se díky 
automatizaci zrychlil. Navíc se zásadním způsobem eli-
minovaly zásoby, které byly ve výrobní hale.

Poté Radoslav Řípa, jednatel společnosti Gekkon Interna-
tional, popsal systém udržitelnosti v manipulaci. Představil 

HELI power systém a výhody nabíjení manipulační techni-
ky z fotovoltaiky. Uvedl, že na střeše administrativní a skla-
dové haly společnosti Gekkon International v Pardubicích 
byly instalovány solární panely. HELI power systém bude 
řídit mimo jiné i nabíjení a vybíjení manipulační techniky 
z této fotovoltaiky, čeká se už jen na dodání speciálně vy-
vinuté nabíječky. Díky fotovoltaice a systémovému řízení 
využívání energie firma dosáhne výrazných úspor. Řešení 
bude Gekkon International v ČR nabízet.

Následně Michal Kovařík ze Smart Product Solutions 
zmínil, jak prostřednictvím využití digitalizace, poloauto-
matizace a automatizace při správně zvolených techno-
logiích dosáhnout udržitelných změn. O zvyšování efek-
tivity procesů poté hovořil Samo Turanec z Proglove.

Zmínil rukavicové skenery, které v sobě mají řadu senzo-
rů. „Skenery umístěné na ruce přinášejí flexibilitu operá-
torů a efektivitu pickingu,“ uvádí Samo Turanec.

Co dalšího jsme si z konference odnesli
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DESIGN

marketingovou strategii personalizaci. Jde o způsob, jak 

přizpůsobit obsah pro oslovení jednotlivce. Lze ji použít 

v mnoha různých oblastech – od sociálních médií přes 

e-mail až po displejovou reklamu. Začleňuje se ale i do 

balení výrobků.

Síla brand story

V roce 2023 už v designu obalů nejde jen o barvu nebo 

„vizuální nápovědu“. Důležité je dát spotřebitelům vě-

dět o vaší značce a jejím příběhu! Je načase vyprávět 

prostřednictvím obalů příběhy. Pomocí loga společnosti, 

kreseb a dalších designových prvků sdílejte se zákazní-

ky cestu vaší značky a to, co znamená. Vyprávění příbě-

hu značky v obalovém designu jim pomůže emocionálně 

se na ni naladit a vytvořit si k ní vztah. Lidský mozek je 

závislý na příbězích a lidé si je pamatují delší dobu než 

jakoukoli jinou informaci.

Handmade design obalů

Se stále rostoucí oblibou přírodního vzhledu přibývá de-

signérů, kteří volí design evokující ručně vyráběný obal. 

„Často vídám jeden trend – ‚řemeslný‘ vzhled,“ uvádí Ja-

mes Tait, manažer australské tiskárny The Sticker Com-

pany, a dodává: „Stále více lidí požaduje hnědý anebo 

řemeslný papír s obyčejným bílým nebo černým potis-

kem.“ Podle některých designérů dodává tzv. handmade 

design autentičnost obalu i značce.

Přidejte texturu

Obaly s texturou se stávají stále populárnějšími. Vjem, 

který spotřebitel pocítí, když se dotýká obalu výrobku, je 

stejně důležitý jako to, co vidí. Když například sáhnete na 

krabici luxusního výrobku, uvědomíte si jeho elegantní 

hebkost a nejvyšší kvalitu, i když se s ním setkáváte po-

prvé. Někdy taky nepřímo zafunguje naše podvědomí. 

Řešení, která se spoléhají na texturu, mohou povzbudit 

hmatový vjem, který je často spojen s kladnými emo-

cemi. Tento typ balení umí také posílit příběh o kompli-

kovaném zrodu výrobku, díky čemuž přijde spotřebiteli 

důvěrně známý. Když se designéři zaměří na tyto dva 

prvky, mohou vytvářet obaly, které lépe komunikují se 

spotřebiteli na emocionální úrovni.
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Další trendy
Více informací

On-line informace 

vždy po ruce

8 let na trhu

7 257 čtenářů

cca 4 600 followerů

Interaktivní obsah 

(redakční
 článk

y i inzerce)

Pop-up boxy  

s dalšími  

detaily



Společnými silami 
vytváříme nové druhy
obalů pro měnící se svět 

Plněním našich strategických cílů můžeme:
• uspokojovat potřeby našich zákazníků
• využívat plný potenciál našich lidí
• být lídry v oblasti udržitelnosti
• neustále růst spolu s obalovým odvětvím

Objevte více na webu dssmith.com/cs


